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روزنامه

لوران فابیوس دیروز به تهران آمد تا پس از 12 سال بار دیگر پای وزیر امور خارجه فرانسه به تهران باز شود. پس 
از سفر زیگمار گابریل معاون صدراعظم آلمان به ایران و فدریکا موگرینی مسئول سیاست خارجی اتحادیه اروپا، وزیر 
امور خارجه فرانسه سومین دیپلمات بلند پایه اروپایی است که از زمان شکل گیری توافق هسته ای در وین به تهران 

آمده است و به دیدار مسئولان عالی کشورمان می رود.
در روزهای گذشته و بعد از اعلام خبر سفر فابیوس به ایران، جریان خبری و تبلیغاتی منفی علیه این سفر از سوی 
برخی رسانه ها و چهره های منتقد دولت به راه افتاد  و به اهرم فشاری بر فعالیت  دیپلماتیک دولت یازدهم تبدیل شد. 
عمده منتقدان، همان دلواپسان هسته ای هستند که در این مدت از هر گونه مخالفت با روند مذاکرات هسته ای و 

توافق دریغ نورزیدند و اکنون با بهانه قرار دادن این مسئله، در تلاش هستند تا چالشی جدید برای دستگاه دیپلماسی 
کشورمان ایجاد کرده و در پی تلاش  برای بی فرجام کردن توافق برجام هستند.

منتقدانی از کوچک ترین بهانه برای انتقاد به وزارت امور خارجه استفاده کرده اند و یک روز به پیاده روی محمدجواد 
ظریف با جان کری و روز دیگر به سفر رجب طیب اردوغان به تهران انتقاد می کردند، پرونده »خون های آلوده« وارداتی 
از فرانسه در دهه 60 را علم کرده اند و با بازخوانی این پرونده ادعا می کنند که به خاطر عملکرد فابیوس در این پرونده 
و مواضع تند وزیر امور خارجه فرانسه در روند مذاکرات هسته ای احساسات مردم ایران جریحه دار است و با به کار بردن 

تعابیری مانند »خون آشام پاریسی«، »قاتل فرانسوی«، »تاجر خون های آلوده« و ...

یک سفر و چند حاشیه؛

سفر فابیوس به تهران،  اهرم فشار جدید منتقدان به دولت

استاندار در دیدار رئیس دانشگاه علوم پزشکی قم خواستار شد:

شایسته سالاری در بخش بهداشت و درمان

شهردار قم به همراه مدیران و معاونین شهرداری قم روز گذشته در سید مهدی صادقی استاندار جدید قم دیدار و گفت و 
گو کردند. »سقائیان نژاد« در این دیدار هم سخن از بدهی های شهرداری قم به میان آورد و از توافق با بانک ملی برای رفع این 
مشکل خبر داد. او البته در خصوص به کارگیری نیروهای غیر بومی در شهرداری قم هم توضیح داد و گفت که این انتصابات با 

هماهنگی شورای اسلامی شهر قم بوده است...

به شورا گفتم که مدیران کلیدی را از اصفهان می آورم

سقائیان نژاد: مدیران مجرب اصفهانی و قمی را برای آبادانی شهر تلفیق می کنم

رونمایی از مدل جدید 
مدیریت  شهری

رونوشتی از شکایت اهالی کوچه 35 بلوار جمهوری به دفتر روزنامه تحویل داده شد

کاربری فضای سبز 
تبدیل به مسکونی شده است!

اهالی و ساکنین کوچه 35 بلوار جمهوری )مجتمع های مسکونی گل نرگس، امین، فانوس، نیاوران( و ده ها مجتمع مسکونی 
که در این کوچه ساکن هستند، طی نامه ای به اداره کل بازرسی استان قم از شهرداری منطقه 4 به دلیل فروش غیر قانونی 
املاک واقع در این منطقه که کاربری فضای سبز داشته و شهرداری با تغییر کاربری، زمین مورد نظر را به افراد متعددی فروخته 
است، شکایت کرده اند. این افراد با ارسال رونوشتی از این نامه به دفتر روزنامه، خواستار صدور دستور توقف ساخت و ساز در 

این منطقه از سوی شهردار منطقه 4 شده اند. 
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معابر قم برای تردد سالمندان ایمن نیست

فرمانده انتظامي شهرستان خبر داد:

دستگیري قاتل فراري در قم
2
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سرمقاله:  جواد قاسمی ورجانی

شهرداری  کلیدی  »مدیران 
را از اصفهان می آورم« این عین 
عبارتی است که »سقائیان نژاد« 
مدیران  جلسه  در  قم  شهردار 
استاندار  با  شهرداری  معاونان  و 
جدید قم اعلام کرده است. البته 
تقریباً  گذشته  روز  چند  طی 
پست های کلیدی شهرداری قم ...

مدیریت غیربومی 
و آسیب های احتمالی

 سخنگوی وزارت کشور در این گفت و گو تاکید می 
کند بنای وزارت کشور برخورد با قانون شکنان است و 
پیگیری وزارت کشور در ماجرای شیراز و یا حرم امام 
خمینی را نمونه هایی از این برخوردها بر می شمرد. 
امیری البته وقتی صحبت از نحوه مواجهه وزارت کشور 
با استاندار )وقت( فارس به میان می آید از این مواجهه 
دفاع می کند و تاکید می کند "صبوری کنید تا نتیجه 

را ببینید". 
کاندیداها  صلاحیت  بررسی  تفاوت  امیری  باور  به 
به  نحوه  به  مربوط  نگهبان  و شورای  وزارت کشور  در 
بررسی  پرونده  امر  بدو  از  که  است  کسانی  کارگیری 
صلاحیت ها را تشکیل می دهند. او معتقد است اگر در 
این مرحله از افراد مطلع، خوشنام و منصف استفاده شود 
نتیجه مطلوبی هم به دست خواهد آمد. امیری در این 
گفت و گو ترجیح داد به برخی از سوالات پاسخی ندهد. 
این گفت و گو اگرچه یک روز بعد از استعفای استاندار 

فارس انجام شد اما به دلایلی انتشار آن به تاخیر افتاد. 
با این حال گفت و گو با سخنگوی وزارت کشور را در 

ادامه می خوانید:

سخنگوی وزارت کشور:

از مجریان 
انتخابات  امتحان 
قانون می گیریم

علی مطهری:

حذف اصلاح طلبان 
به صلاح کشور نیست
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شکایت جدید 
از حمید بقایی

72

موضوع شکایت: 
برخی ساخت و سازها در 

مناطق آزاد و خودروهایی که 
گرفته  و هنوز پس نداده اند
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اخبار
عباس دانشی مدیرکل 

فرهنگ و ارشاد اسلامی استان قم شد
مدیر روابط عمومی اداره کل فرهنگ و ارشاد اسلامی استان قم گفت: حجت 
الاسلام و المسلمین عباس دانشی به عنوان مدیرکل فرهنگ و اسلامی استان 

قم انتخاب شد.

به گزارش روابط عمومی اداره کل فرهنگ و ارشاد اسلامی قم، حسین محمودی روز 
چهارشنبه درگفت وگویی اظهارداشت: آیین تکریم و معارفه مدیرکل فرهنگ وارشاد 
اسلامی قم روز شنبه دهم مردادماه با حضورسید عباس صالحی، معاون امور فرهنگی وزیر 
فرهنگ و ارشاد اسلامی و حسین نوش آبادی، معاون حقوقی و پارلمانی و محمد مهدی 
احمدی، مدیرکل امور استان های وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامی، مدیران و مسوولان 
استانی و همچنین جمعی از اصحاب فرهنگ و هنر درتالار شهید آوینی اداره کل فرهنگ 

و ارشاد اسلامی برگزار می شود. 
بیستم  ایزدپناه  الاسلام  گفت: حجت  مدیریتی  تغییر  این  علت  درخصوص  وی 
اردیبهشت ماه سال جاری نامه استعفای خود را به منظور نامزدی در انتخابات مجلس 
شورای اسلامی تقدیم وزیر فرهنگ و ارشاد اسلامی کرد. محمودی افزود: وی این موضوع 
را پیش از این نیز با آقایان دکتر منفرد، دکتر نوش آبادی، دکتر احمدی و برخی دیگر از 
مسوولان وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامی مطرح کرده و پیشنهاد داد که خوب است این 
وزارتخانه همکاران دیگری که زمینه شرکت درانتخابات مجلس را دارند، برای خدمت در 
خانه ملت تشویق کند تا از سیاستها و برنامه های فرهنگ ناب محمدی دولت تدبیر و امید، 

حمایت و پشتیبانی کنند. 
مدیر روابط عمومی اداره کل فرهنگ و ارشاد اسلامی قم تصریح کرد: پس از تقدیم 
این استعفانامه، وزیر فرهنگ و ارشاد اسلامی خطاب به ایشان دستور داد چون تا زمان 
الزام قانونی به استعفا از مدیریت، زمان زیادی مانده است لذا تا آن زمان به کار خود 

ادامه دهید.
محمودی ادامه داد: پس از این دستور، با توجه به رسیدن مهلت قانونی الزام استعفای 
مدیران مشاغل ملی برای شرکت در انتخابات، مدیرکل ارشاد قم درنامه ای دیگر خطاب به 
آقای جنتی، درتاریخ 23 خردادماه سال جاری مجددا درخواست پذیرش استعفا کرد که 
وی با استعفای حجت الاسلام ایزدپناه از مشاور وزیر که پست ملی است موافقت و تاکید 

کرد ایشان تا تعیین مدیرکل جدید به کار خود ادامه دهند. 
وی افزود: درنهایت با مشورت حجت الاسلام والمسلمین ایزدپناه، وزیر محترم با انتخاب 
حجت الاسلام والمسلمین عباس دانشی مدیرکل فرهنگ و ارشاد اسلامی سیستان و 

بلوچستان به عنوان مدیرکل جدید ارشاد قم موافقت کرد.

پیکر شهید مدافع حرم در قم تشییع شد
مراسم تشییع پیکر پاک و مطهر یکی از شهیدان مدافع حرم، عصر سه شنبه 
با حضور اقشار مختلف مردم، تولیت آستان مقدس حضرت معصومه)س(، فرمانده 

سپاه علی بن ابیطالب)ع( و نماینده ولی فقیه در سپاه قم در قم برگزار شد.
به گزارش ایرنا، پیکر شهید حجت الاسلام سید محمد موسوی ناجی از طلاب جامعه 
المصطفی العالمیه پس از انتقال به مسجد امام حسن عسگری)ع( و قرائت قرآن و مرثیه 
سرایی در سوگ اهل بیت عصمت و طهارت)ع( بر دوش مردم بویژه طلاب و اتباع خارجی 
مقیم به طرف حرم حضرت معصومه تشییع و پس از طواف گرداگرد مضجع شریف و 
نورانی کریمه اهل بیت و اقامه نماز میت توسط آیت ا... عباس کعبی از اعضای مجلس 
خبرگان رهبری و جامعه مدرسین حوزه علمیه قم برای خاکسپاری به گلزار شهدای علی 
بن جعفر )ع( منتقل شد.مشایعت کنندگان پیکر این شهید با فریادهای مرگ بر آمریکا، 
مرگ بر اسراییل و مرگ بر آل سعود جنایات عوامل استکبار جهانی در کشورهای منطقه 

را محکوم کردند.

مدیرکل تامین اجتماعی قم خبرداد:

 پرداخت حدود 11 میلیارد تومان
بابت تعهدات کوتاه مدت به بیمه شدگان قمی 

مدیرکل تامین اجتماعی قم گفت:در سال 93  بیش از ده میلیارد و 800 
میلیون تومان بابت تعهدات کوتاه مدت تامین اجتماعی به بیمه شدگان قمی 

پرداخت شد.
سید مجتبی موسوی با اعلام این مطلب افزود: این رقم در مقایسه با سال 92 با رشد 

27 درصدی مواجه بوده است.
وی تصریح کرد:در سال گذشته 26 هزار و ششصد سند در خصوص تعهدات کوتاه 
مدت تامین اجتماعی در استان قم بررسی شد که رشد 20 درصدی نسبت به سال 92 

داشته است.
موسوی اظهار کرد:کمک هزینه های غرامت دستمزد،پورسانتاژ،بارداری،ازدواج،اروتز و 
پروتز،کفن و دفن و سفر و اقامت بیمار به ترتیب بیشترین فراوانی را در پرداخت تعهدات 

کوتاه مدت قانونی تامین اجتماعی در قم به خود اختصاص داده اند.

حوادث

اخبار

فرمانده انتظامي شهرستان قم  خبرداد:

 دستگیری  قاچاقچی چوب در قم
فرمانده انتظامي شهرستان قم گفت: فردي که اقدام به قاچاق چوب کرده بود، 

در محورهاي مواصلاتي استان قم دستگیر شد.

به گزارش پایگاه خبري پلیس، سرهنگ هادي دیده ور با اعلام این خبر تشریح کرد: 
ماموران پاسگاه  کوشک نصرت در حین گشت زني در محور جاده قدیم تهران – قم به یک 

بنز باري مشکوک شده و با دستور ایست آن را متوقف کردند.
وي افزود:ظن پلیس با بررسي از خودرو مذکور و مشخص شدن بار چوب درخت آن که 
بدون مجوز از استان مازندران بارگیري شده بود به یقین تبدیل شد.این مقام انتظامي ارزش 
ریالي بار کشف شده را 200میلیون ریال برآورد کرد و گفت: متهم به همراه پرونده تشکیل 

شده به مرجع ذیصلاح براي ادامه مراحل قانوني معرفي شد.
فرمانده انتظامي شهرستان قم در پایان اظهار داشت: حفظ منابع طبیعي کشور باید به 
عنوان یکي از ضروریات فرهنگي قلمداد شده و هر فرد خود را در برابر هر گونه استفاده 

نادرست از این سرمایه عظیم مسئول بداند. 

جانشین فرماندهي انتظامي استان قم :

چک پول هاي تقلبي دست جاعل را رو کرد
جانشین فرماندهي انتظامي استان قم از دستگیري فردي، متهم به جعل پول 

و چک پول به مبلغ تقریبي 270میلیون ریال در این استان خبر داد.
به گزارش پایگاه خبري پلیس، سرهنگ حمیدرضا اسدي  در تشریح این خبر گفت: با 
اعلام خبر یکي از شهروندان مبني بر درگیري در بخش جعفریه، اکیپي از ماموران پلیس به 
محل اعزام شدند.وي افزود: با ادعاي یکي از طرفین دعوا مبني بر اینکه پول هاي دریافتي از 
صاحب باري که خریداري کرده است تقلبي است، کارشناس انتظامي به بررسي چک پول 
ها و اسکناس هاي پول پرداخت که در نتیجه ادعاي شاکي را تایید کرد.این مقام انتظامي 
تصریح کرد: با مشخص شدن ماهیت موضوع، متهم اقدام به فرار کرد که ماموران پلیس با 
تلاش حاضرین در صحنه وي را دستگیر کرده و به همراه پرونده تشکیل شده به دادسرا 
معرفي کردند.سرهنگ اسدي در پایان به شهروندان توصیه کرد: در معاملات تا حصول 
اطمینان کامل از ماهیت حقیقي یا حقوقي طرف مقابل از تنظیم هر گونه قرارداد و پرداخت 

یا دریافت وجه خودداري نمایید. 

فرمانده انتظامي شهرستان خبر داد:

دستگیري قاتل فراري در قم
فرمانده انتظامي شهرستان قم از دستگیري قاتل فراري دراین استان خبر داد 

که تحت تعقیب پلیس همدان بود.
به گزارش پایگاه خبري پلیس،سرهنگ هادي دیده ور در تشریح این خبر گفت: با 
اعلام خبري از پلیس آگاهي همدان مبني بر اینکه فردي که به دلیل قتل نفس تحت 
تعقیب قضائي است در استان قم دیده شده، مراتب جهت شناسایي فرد مذکور به عوامل 
انتظامي استان ابلاغ شد.این مقام انتظامي افزود: ماموران پاسگاه لنگرود با هوشیاري موفق 
به شناسایي فردي به هویت متهم شده و یکي از افرادي که قاتل را از قبل مي شناخت 
نیز که در استان قم بود، قاتل را شناسایي کرد.وي تصریح کرد: در ادامه ماموران پلیس با 
به کارگیري ترفندهاي فني و در یک اقدام ضربتي متهم را که در حال فرار با یک خودرو 
سواري بود، دستگیر کردند. سرهنگ دیده ور با بیان امنیت همه جانبه حاکم بر استان قم 
گفت: پلیس هوشیار و مقتدر قم اجازه فعالیت به هیچ گروهي از متخلفان و مجرمان را 
نخواهد داد و مردم نیز با گزارش موارد مشکوک از طریق تلفن 110 پلیس را در تامین 

امنیت یاري کنند. 

مدیرکل تعزیرات حکومتی استان قم خبر داد:

کشف 140 دستگاه تلفن همراه قاچاق
مدیرکل تعزیرات حکومتی استان قم از کشف و توقیف 140 دستگاه تلفن 

همراه قاچاق در استان خبر داد.
مهدی ریاضی با اشاره به اینکه مردم در امر مبارزه با کالای قاچاق نقش مهمی دارند، 
گفت: در پی اعلام گزارش مردمی و همچنین گزارش پلیس مستقر در ایستگاه راه آهن به 
اداره کل تعزیرات حکومتی مبنی بر وجود یک محموله قاچاق تلفن همراه، موارد از سوی 

کارشناسان مورد بررسی قرار گرفت. 
وی اضافه کرد: در پی بررسی های صورت گرفته مشخص شد که 143 دستگاه تلفن 
همراه و همچنین تلفن رومیزی که در انبار توشه راه آهن قم قرار داشت هیچ گونه مدارک 
مثبته گمرکی ندارد. مدیرکل تعزیرات حکومتی استان قم خاطرنشان کرد: در این خصوص 
پرونده تشکیل شده و در شعبه مبارزه با قاچاق کالا و ارز اداره کل تعزیرات حکومتی استان 

قم در دست بررسی است.

شهردار منطقه یک  قم خبرداد:

پیشرفت 90 درصدی باغچه سازی  
دربلوار 55 متری عمار یاسر

شهردار منطقه یک از پیشرفت فیزیکی بیش از 90 درصدی باغچه سازی 
بلوار 55 متری عمار یاسر خبر داد

مهندس مظفری با اعلام این خبر افزود در راستای بهسازی باغچه ها و فضای سبز 
سطح منطقه ، همچنین زیبا سازی منظر شهری و تسهیل عبور عابرین پیاده این طرح با 

اعتباری بالغ بر 100 میلیون تومان در حال اجرا می باشد
وی در ادامه متراژ این طرح را بیش از 1200 متر اعلام و افزود از بهترین نوع جداول 

سنگی در اجرای این طرح استفاده گردیده است 
مظفری همچنین از انعقاد پیمان تکمیل نمازخانه و احیاء سنگ فرش بوستان معلم با 

اعتباری بالغ بر 120 میلیون تومان خبر داد
گفتنی است بوستان معلم که درحاشیه بزرگراه امام علی )ع( قرار دارد در ایام تعطیل 

و مناسبت های ملی و مذهبی پذیرای میهمانان و زائرین شهر کریمه اهل بیت می باشد.

فرماندار قم در جلسه مشترک با معاونین وبخشداران: 

بخشداران نظارت کامل بر امور دهیاری ها 
و شوراها داشته باشند

فرماندار قم گفت: وظایف فرمانداری واداره کل روستایی در قبال شوراها و 
دهیاریها وظیفه پشتیبانی، حمایتی و در اولویت امر نظارتی است که باید طبق 

قانون عمل شود.
رضا سیار در جلسه مشترک بخشداران و معاونین با حضور مدیر کل امور روستایی که 
در محل دفتر فرماندار تشکیل شد اظهارداشت: با همکاری خوب بین اداره کل روستایی و 
فرمانداری امیدواریم نظارت کامل بر امور دهیاریها و شوراها توسط بخشداران انجام پذیرد 
که موجبات رضایت اهالی روستاهای تابعه رادر پی داشته باشد.  وی ادامه داد: وظیفه 
نظارتی بخشداران در قلمرو ماموریت خویش به عنوان نمایندگان عالی دولت، مسئولیت 
اجرای سیاست های عمومی کشور در ارتباط با ادارات در حوزه کاری خود که به نحوی 
از بودجه عمومی استفاده مینمایند را برعهده دارند. سیار اضافه کرد: درمورد شوراها و 
دهیاران نیز وظیفه نظارت بر تصمیمات شوراها و دهیاران به طور کلی به منظور رسیدگی 
به تخلفات و جلوگیری از انحرافات شوراهای اسلامی ودهیاران از قوانین و مقررات مربوطه 

بر عهده بخشداران است.  

مدیر هنرستان هنرهای زیبای استان قم خبر داد

کسب رتبه برتر توسط هنرستان 
هنرهای زیبای به دلیل کسب بیشترین رتبه ها

مدیر هنرستان هنرهای زیبای اداره کل فرهنگ و ارشاد اسلامی استان قم 
گفت: هنرجویان این هنرستان با کسب بیشترین تعداد رتبه های برتر هنری در 
مسابقات فرهنگی و هنری دانش آموزان استان قم توانستند این هنرستان را در 

جایگاه نخست قرار دهند.
سعید تهرانی در گفت وگو با خبرنگار فارس در قم ضمن اعلام این خبر اظهار کرد: 
نظر به برگزاری سی و سومین مسابقات فرهنگی و هنری دانش آموزان استان قم در سال 
تحصیلی 93 – 94، هنرستان هنرهای زیبای قم به دلیل کسب بیشترین رتبه های برتر 

هنری در این مسابقات، در جایگاه نخست قرار گرفت. 

مدیرکل حفظ آثار و نشر ارزش های دفاع مقدس 
کتابخانه  ترین  غنی  و  مجهزترین  فعالیت  از  قم 
تخصصی دفاع مقدس با بیش از 16 هزار جلد کتاب 

در این اداره کل خبر داد.
احمد حسینی با اشاره به جزییات فعالیت کتابخانه 
تخصصی دفاع مقدس اظهار کرد: این کتابخانه با بیش 
به  رایگان  صورت  به  خدماتی  کتاب،  جلد  هزار   16 از 
پژوهشگران و علاقه مندان حوزه دفاع مقدس و فرهنگ 

ایثار و شهادت ارائه می کند.
محققان،  از  نفر  یکهزار  از  بیش  اینکه  بیان  با  وی 
نویسندگان و علاقه مندان حوزه دفاع مقدس در استان قم 
عضو این کتابخانه هستند، گفت: کتابخانه تخصصی دفاع 
مقدس تاکنون بیش از هفت هزار عنوان کتاب تخصصی در 
موضوعات تازه های نشر، خاطرات، داستان، شعر، عملیات 

اسلام،  رزمندگان  و  شهدا  نامه  وصیت  تحقیقات،  ها، 
تفحص، مجلات تخصصی و آلبوم تصاویر را کتابشناسی 

و جمع آوری کرده است.
وی افزود: علاوه بر ارائه کتاب های گوناگون و همچنین 
برگزاری جلسات نقد ادبی و شعر در محل کتابخانه، بانک 
جامعی از آمار و اطلاعات هشت سال دفاع مقدس در قالب 
فایل های صوتی، تصویری، فیلم، موسیقی و نماآهنگ 
مربوط به آثار داستانی، روایی، مستند و تفحص شهدا نیز 
تهیه شده است که در کوتاه ترین زمان ممکن به مراجعان 

عرضه می شود.
پایان  بایگانی  بخش  درباره  همچنین  حسینی 
کتابخانه گفت:  این  در  دفاع مقدس  نامه های حوزه 
تاکنون بیش از 30 عنوان پایان نامه کارشناسی ارشد 
و  است  اداره کل حمایت شده  این  از سوی  و دکترا 

نامه های  پایان  تمامی  از  دارد  آمادگی  این مجموعه 
مقطع کارشناسی ارشد و دکترا با موضوع دفاع مقدس 

حمایت مالی کند.
وی گفت: در این کتابخانه امکان اسکن فوری تصاویر 
وجود دارد و چنانچه مراجعه کنندگان هر نوع تصویری از 
اسناد و مدارک مربوط به دفاع مقدس را در دست دارند می 
توانند در حداقل زمان از خدمات اسکن تصاویر و تکمیل 
بانک اطلاعات تصاویر در این کتابخانه )و یا در محل کار و 

سکونت خود( بهره مند شوند. 
مدیرکل حفظ آثار و نشر ارزش های دفاع مقدس قم 
افزود: علاوه بر کتابخانه تخصصی دفاع مقدس، کتابخانه 
دیگری نیز با عنوان کتابخانه تخصصی ایثار و شهادت از 
سوی اداره کل بنیاد شهید و امور ایثارگران استان قم در 

این استان فعال است.

استان  اسلامی  تبلیغات  مدیرکل 
اثربخش بودن طرح اوقات  قم گفت: 
فراغت به میزان کشف استعدادها و 
انطباق آن با واقعیت های زمان بستگی 

دارد.
عباس  والمسلمین  الاسلام  حجت 
اسکندری در مراسم افتتاحیه طرح اوقات 
فراغت این اداره کل اظهار کرد: ممکن است 
انسان در سنین پایین آرزوهایی داشته باشد 
که بعدها با توجه به واقعیت های زندگی، 
محقق نشود، بنابراین هدف از برگزاری طرح 
اوقات فراغت و ارتباط نوجوانان و جوانان با 
مربیان تربیتی، کمک به تحقق این آرزوها و 
تصمیم هاست.وی گفت: یکی از اشکالاتی 
که در مورد اوقات فراغت تابستانی وجود 
دارد این است که برنامه های آن همانند 
سایر فصل های سال به صورت برگزاری 
کلاس اجرا می شود، در صورتی که اگر 
هدف ساماندهی اوقات فراغت، آشنا کردن 
نوجوانان و جوانان با واقعیت های زندگی 
و  درست  های  گیری  تصمیم  در  باشد 
شکوفاکردن استعدادها به آنها کمک می 
شود.به گفته اسکندری، مربیان تربیتی باید 
زمانی که نوجوانان و جوانان، استعداد رشد 
و قدرت تصمیم گیری دارند به آنها کمک 
کنند که بدانند چه تصمیمی را اتخاذ کنند 
تا وقتی قدرت جسمی آنها در سنین بالاتر 
فرصت  رفتن  از دست  نگران  شد،  کمتر 

اسلامی  تبلیغات  نباشند.مدیرکل  جوانی 
استان قم خطاب به شرکت کنندگان در 
طرح اوقات فراغت به عنوان امیدهای آینده 
کشور خاطرنشان کرد: توان و استعدادی 
که در دوران نوجوانی و جوانی دارید را قدر 
بدانید و چشم انداز خودتان را با واقعیت های 
زندگی تطبیق دهید.وی از دست اندرکاران 
تربیتی خواست که نوجوانان و جوانان را 
کمک کنند تا با واقعیت های زندگی آشنا 
شوند و در این زمینه گفت: اگر گروه های 
مخاطب ما واقعیت های زندگی فردی و 
اجتماعی در کشور، منطقه و جهان را به 
خوبی درک کنند، به راحتی متوجه می 
شوند که با انتخاب چه شغلی، در آینده 
تاثیرگذار باشند.اسکندری خاطرنشان کرد: 

اگر  و  دارد  ای  العاده  فوق  انسان ظرفیت 
تصمیمی که می گیرد همراه با واقعیت 
های زندگیش باشد هر تصمیمی که باشد 
به آن دست می یابد.وی کشف استعدادها 
و انطباق آن با واقعیت های زمان، داشتن 
چشم انداز واقع بینانه برای ساختن آینده 
جهان و بشریت را از مهم ترین اهداف اجرای 
طرح اوقات فراغت برشمرد و افزود: اگر این 
اهداف محقق شود، ارزش های دینی ترویج 
می شود، همه مردم به شورانگیزترین برنامه 
عبادی که نماز است عشق می ورزند، عفاف 
و حجاب به عنوان پرچم خودسازی مورد 
توجه قرار می گیرد.اسکندری اضافه کرد: 
برنامه های اسلام به عنوان دین نجات بخش 
بشریت سرلوحه امور قرار می گیرد و انسان 

ها راه خودشان را پیدا خواهند کرد و دچار 
فرقه های تکفیری و داعشی و حکومت 
های منحط نمی شوند و بشریت زیر چکمه 
و  استبدادی  های  رژیم  ستمگرانه  های 
استعماری نخواهد رفت و تن به حکومت 
مقطعی  در  داد.وی گفت:  ولایی خواهند 
تفکرات متحجرانه وهابی منجر به تخریب 
قبرستان بقیع شد چون بانیان این جنایت 
می دانند که افکار و اندیشه های کسانی که 
در این مکان مقدس مدفون هستند در دل 
و جان همه بشریت جای می گیرد و امروز 
نتیجه آن افکار متحجرانه، شکلگیری گروه 
های تکفیری و داعشی است که انسان های 
آزادیخواه را قتل عام می کنند.اسکندری با 
بیان اینکه اندیشه های مکتب اهل بیت )ع( 
با شکلگیری هسته ها و جبهه های مقاومت 
در کشورهای اسلامی، سنگرهای کلیدی 
جهان را فتح خواهد کرد، افزود: از امیدهای 
آینده کشور انتظار می رود با تصمیم درست 
و اراده قوی، با این قافله نورانی همراه شوند.

وی همچنین با اشاره به برخی نگاه های غیر 
واقع بینانه  ای که نسبت به مساله انتظار و 
فلسفه  کرد:  اظهار  دارد،  وجود  مهدویت 
غیبت و انتظار این است که بشر بر اساس 
استعداد و توان خود تربیت شود تا جهان را 
دچار تحول و سازندگی کند، امام عصر )عج( 
منتظر هستند که بشر توانمندی های خود 

را شکوفا کند تا جهان آباد شود.

آیت ا... جوادی آملی با بیان این که 
مطالب و حرف های تکراری و خسته 
کننده مخاطب را از مساجد فراری می 
دهد، گفت: نماز جمعه، حسینیه ها و 
محافل مذهبی باید مردم را به رحمت 
الهی امیدوار کند، خداوند متعال غضب 

دارد، اما رحمت او بیش از غضب است.
به گزارش رسا، این مرجع تقلید، سیه 
شنبه شب گذشته در دیدار مدیر کل و رؤسای 
ادارات تبلیغات اسلامی استان در دماوند با اشاره 
به خدمات مهم و ارزشمند سازمان تبلیغات 
اسلامی در سال های اخیر گفت: همه افرادی 
که در مدینه نبودن در مسجد پیامبر اکرم )ص( 
سخنان نورانی آن حضرت را گوش کردند 
همین کاری که سازمان تبلیغات اسلامی 
با عنوان طرح هجرت و اعزام دارد. وی در 
بخش دیگری از سخنان خود مساجد را محل 
اجتماع مؤمنان و بیان مطالب دینی و تبلیغی 
دانست و گفت: باید در مساجد سخنان علمی 
و دینی بیان شود و اگر صحبت های عالمانه 
در مساجد بیان نشود پس مردم این مسائل 
را از کجا بیاموزند. آیت ا... جوادی آملی با تأکید 
براین که یک مبلغ دینی باید در سخنرانی های 

خود مطالب تازه و متنوع را بیان کند، ادامه داد: 
تکرار مکررات به هیچ عنوان به صلاح نیست، 
آنقدر احادیث پر بار وجود دارد که هر چه شما 
بررسی کنید مطالب تازه ای به دست می آید. 
وی با بیان این که مطالب و حرف های تکراری 
و خسته کننده مخاطب را از مساجد فراری می 
دهد، افزود: نماز جمعه، حسینیه ها و محافل 
مذهبی باید مردم را به رحمت الهی امیدوار 
کند، خداوند متعال غضب دارد، اما رحمت او 
بیش از غضب است. این مرجغ تقلید با بیان 

این که وظیفه داریم تبلیغ دین کنیم و مردم 
را به وحدت، حب علی )ع( و ائمه معصومین 
)ع( دعوت کنیم، ادامه داد: مردم و جوانان را 
ناامید نکنیم و تشویق به حضور در مساجد باید 
در دستور کار مبلغان دینی قرار گیرد.=آیت ا... 
جوادی آملی با تأکید براین که مبلغان دینی در 
سخنرانی های خود روح امید به مردم و جوانان 
را بیشتر در دستور کار خود قرار دهیم، گفت: 
مسأله امر به معروف و نهی از منکر باید بیشتر 
در منابر و خطابه ها تذکر داده شود. این مرجع 

تقلید با بیان این که مبلغان و روحانیان باید این 
مطالب را برای مردم بازگو کنند، افزود: اگر این 
مسائل برای مردم بیان شود مردم دوست علی 

و اولاد علی )ع( می شوند.
 پرهیز از ایجاد هرگونه 

دودستگی در کشور
از  دیگری  بخش  در  تقلید  مرجع  این 
سخنان خود بر ضرورت وحدت در دنیای 
اسلام تأکید کرد و گفت: امروز در کشور نیز 
باید از هر گونه دو دستگی در کشور و منطقه به 
شدت پرهیز شود. وی همچنین دادن امید به 
جامعه اسلامی را ضروری دانست و خاطرنشان 
کرد: باید تلاش شود تا زمینه های ایجاد شور و 
نشاط معنوی در جوانان و نوجوانان فراهم شود. 
آیت ا... جوادی آملی ایجاد امید و نشاط معنوی 
را یکی از وظایف روحانیت در جامعه دانست و 
خاطرنشان کرد: تحقق این مسأله به حتم در 
رشد و تعالی جامعه کمک خواهد کرد. این 
مفسر برجسته قرآن کریم همچنین بر ضرورت 
همدلی و همزبانی در دنیای اسلام تأکید کرد 
و آن را یک ضرورت مهم برشمرد و گفت: 
روحانیت امروز مصداق تحقق شعار همدلی و 

هم زبانی است.

مدیرکل حفظ آثار و نشر ارزش های دفاع مقدس  استان قم  خبرداد:

فعالیت مجهزترین و غنی ترین کتابخانه تخصصی دفاع مقدس در قم  

مدیرکل تبلیغات اسلامی استان قم:

اثربخشی طرح اوقات فراغت به میزان شکوفایی استعدادها بستگی دارد

آیت ا... جوادی آملی:

حرف های تکراری مخاطب را از مساجد فراری می دهد

و  سالاري  شایسته  قم  استاندار 
ي  زمینه  در  متخصصین  از  استفاده 
بهداشت و درمان را امري لازم برشمرد 
و گفت: باید با احساس مسئولیت، تعامل 
و همکاري زمینه ي ارتقاي بیش از پیش 

سلامت در استان قم را فراهم نماییم.
سید مهدي صادقي استاندار قم در دیدار 
طي  قم  پزشکي  علوم  دانشگاه  مسئولان 
سخناني بر ضرورت تلاش براي کاهش دغدغه 
هاي مردم در زمینه ي بهداشت و درمان تاکید 
کرد. استاندار قم با اشاره به آغاز طرح تحول 
سلامت در دولت تدبیر و امید، این طرح را در 
راستاي بهره مندي مردم از خدمات درماني 
بسیار مهم برشمرد و افزود: خوشبختانه در 

مدت حدود یک ساله شاهد ارتقاء و توسعه ي شاخص هاي 
بهداشت و درمان در کشور بوده ایم.

وي با بیان اینکه توسعه باید در همه ي بخش ها به 
صورت متوازن صورت بگیرد، توجه به مسئله ي پیشگیري 
را امري ضروري تلقي کرد و گفت: استفاده از تجربیات 

کشورهاي پیشرو و موفق در این زمینه بسیار راهگشاست.
صادقي با بیان اینکه هزینه کردن در بخش پیشگیري 
نوعي سرمایه گذاري براي داشتن نسل سالم در آینده است 
خاطرنشان کرد: درمان به مراتب داراي هزینه هاي بیشتري 

نسبت به پیشگیري است.
ضرورت جلب اعتماد بخش خصوصي براي 

سرمایه گذاري در صنعت گردشگري 
معاون  موحد  رحماني  مرتضي  دیدار  در  قم  استاندار 
و  دستی  فرهنگی،صنایع  میراث  سازمان  گردشگري 
ي  توسعه  ضرورت  بر  سخناني  طي  کشور  گردشگری 

گردشگري مذهبي در قم تاکید کرد.
صادقی ایجاد بسترهاي اعتماد ساز براي حضور سرمایه 
گذاران بخش گردشگري در قم را امري مهم تلقي کرد و 
افزود: دولت باید به سرمایه گذاران این اطمینان را بدهد که 

از حمایت کامل برخوردار هستند.
استاندار قم با اشاره به قرار گرفتن این شهر در محور 
حدود 20  ي  سالانه  تردد  کشور،  استان  مواصلاتي 17 
میلیون نفر از این استان را مورد توجه قرار داد و افزود: با 
ایجاد جذابیت هاي لازم براي اقامت زائرین از این فرصت مي 

توانیم نهایت بهره برداري را داشته باشیم.
صادقي استفاده از نظرات نخبگان را در راستاي توسعه ي 
گردشگري راهگشا خواند و خاطرنشان کرد: تصمیم گیري بر 
اساس تضارب آراء و جدیت براي دستیابي به برنامه ها مي 

تواند زمینه ي رونق این صنعت را فراهم کند.
وي ایجاد بسترهاي اعتماد ساز براي حضور سرمایه 
گذاران بخش گردشگري در قم را امري مهم تلقي کرد و 
افزود: دولت باید به سرمایه گذاران این اطمینان را بدهد که 

از حمایت کامل برخوردار هستند.

صادقي در ادامه فراهم نمودن زیرساخت هاي ریلي، 
 هوایي و جاده اي قم را در راستاي توسعه ي گردشگري 
بسیار مهم برشمرد و تصریح کرد: با اهتمام دولت مي توانیم 

در آینده اي نزدیک شاهد تحقق این امر باشیم.
مرتضي رحماني موحد معاون گردشگري سازمان میراث 
فرهنگی،صنایع دستی و گردشگری کشور نیز در این جلسه 
با اشاره به نقدینگي بالاي کشور، سرمایه گذاري در زمینه ي 
گردشگري را از جمله راهکارهاي مهم براي ایجاد اشتغال و 

درآمد پایدار عنوان کرد. 
بیشتر در  افزایي هرچه  بر ضرورت هم  تاکید  با  وي 
بخش هاي مرتبط با توسعه ي گردشگري گفت: امیدواریم 
با هماهنگي همه ي دستگاه هاي ملي و متولیان استاني 
زمینه ي توسعه و رونق بیش از پیش بخش گردشگري را 

فراهم نماییم.
معاون گردشگري سازمان میراث فرهنگی،صنایع دستی 
و گردشگری با اشاره به ظرفیت هاي ویژه ي قم در زمینه ي 
گردشگري دیني ابراز امیدواري کرد که با همکاري مجموعه 
هاي دست اندرکار و حمایت استاندار رشد و شکوفایي این 

صنعت در استان تحقق یابد.
رحماني موحد خاطرنشان کرد: با سیاست گذاري صحیح 
و فراهم نمودن زیرساخت هاي لازم در این بخش مي توانیم 

مدت اقامت زائرین در قم را تقویت کنیم.
همه دستگاههای اجرایی برای بهبود 

وضعیت محیط زیست در استان قم گام بردارند
استاندار قم همچنین در دیدار مدیرکل و معاونین حفاظت 
محیط زیست استان قم گفت: قطعا همه دستگاههای اجرایی 
باید به سمت و سوی بهبود وضعیت محیط زیست در این 
خطه مقدس گام بردارند. سید مهدی صادقی با اشاره به 
وظایف نظارتی و حاکمیتی این اداره کل گفت: متاسفانه 
در سالهای گذشته اصول و مولفه های زیست محیطی در 

کشورمان آنگونه که باید و شاید رعایت نشده است. 
وی با بیان اینکه سلامت عمومی جامعه با وجود آلودگی 
های زیست محیطی با خطر مواجه می شود، خاطرنشان 
کرد: قطعا همه دستگاههای اجرایی باید به سمت و سوی 

بهبود وضعیت محیط زیست و رسیدن به 
سطح مطلوبی از شاخص های زیست محیطی 

در استان گام بردارند. 
راهکارها  ارایه  ضرورت  بر  قم  استاندار 
سوی  از  لازم  تمهیدات  آوردن  فراهم  و 
دستگاههای اجرایی برای تحقق توسعه پایدار 
در استان تاکید کرد و گفت: اداره کل حفاظت 
محیط زیست باید ضمن توجه به تکالیف 
نظارتی خود و مقابله با آلودگی های زیست 
محیطی در جامعه، راهکارها و رهنمودهای 
لازم برای رفع آلایندگی در واحدهای صنعتی 

استان را ارایه کند. 
وی در پایان با بیان اینکه استان قم در 
زیست  ابعاد  ویژه  به  مختلف  های  عرصه 
محیطی دارای ظرفیت ها و پتانسیل های بالقوه و گسترده 
همفکری،  با  بتوانیم  امیدواریم  داشت:  اظهار  است،  ای 
مشارکت و همدلی آحاد جامعه، اقدامات موثری برای توسعه 

و عمران و آبادانی این خطه مقدس انجام دهیم. 
معضلات زیست محیطی قم  

نیازمند چاره اندیشی در سطح ملی  است
مدیرکل حفاظت محیط زیست استان قم نیز در این 
دیدار گزارشی از برنامه ها و اقدامات این اداره کل و برخی 
چالش ها و معضلات زیست محیطی استان ارایه کرد و گفت: 
قم به لحاظ محیط زیست طبیعی و انسانی دارای ظرفیت 
ها و توانمندی های گسترده ای است که باید هرچه بیشتر 

شناخته و شناسانده شود. 
سید رحمان دانیالی با اشاره به زیستگاههای طبیعی و 
گونه های گیاهی و جانوری متعدد در استان قم، خواستار 
توجه و اهتمام هرچه بیشتر مدیریت عالی استان به تامین 
اعتبارات مورد نیاز در حوزه محیط زیست شد و گفت: 
وضعیت محیط زیست استان باید متناسب با جایگاه ملی و 
فراملی قم باشد و در این جهت نیازمند مشارکت، همفکری 

و همدلی همه مردم و مسوولان هستیم. 
وی با اشاره به معضل گرد و غبار و ریزگردها در استان 
قم، وضعیت بحرانی دریاچه نمک و فاجعه زیست محیطی 
در این منطقه را مورد توجه قرار داد و گفت: بحران خشک 
شدن دریاچه نمک و منطقه مسیله قم با توجه به موقعیت 
محیطی  زیست  مخاطرات  کشور،  مرکز  در  جغرافیایی 
متعددی به دنبال دارد که این معضل باید در سطح ملی 

مطرح و چاره اندیشی شود. 
مدیرکل حفاظت محیط زیست استان قم در پایان با 
بیان اینکه برخورداری از جامعه سالم و پویا قطعا در گرو 
داشتن محیط زیست سالم و پایدار است، خاطرنشان کرد: 
دستگاههای اجرایی ذیربط باید در جهت برخورد قاطعانه با 
صنایع آلاینده در استان که متاسفانه در سالهای گذشته به 
صورت گسترده در استان مستقر شده اند، حضوری جدی و 

موثر داشته باشند. 

استاندار در دیدار رئیس دانشگاه علوم پزشکی قم خواستار شد:

شایسته سالاری در بخش بهداشت و درمان

سرمقاله
مدیریت غیربومی 

و آسیب های احتمالی
»مدیران کلیدی شهرداری را از اصفهان می آورم« این 
عین عبارتی است که »سقائیان نژاد« شهردار قم در جلسه 
مدیران و معاونان شهرداری با استاندار جدید قم اعلام کرده 

است. البته طی چند روز گذشته تقریباً پست های کلیدی شهرداری قم به مدیران اصفهانی 
سپرده شده است. »سقائیان نژاد« در دیدار »صادقی« به یک نکته قابل تأمل نیز اشاره کرده 
مبنی بر اینکه این انتصابات با هماهنگی شورای اسلامی شهر قم بوده است. از سوی 
دیگر به دنبال استفاده روزافزون از مدیران غیربومی )اصفهانی( در بدنه اداری شهرداری 
قم و نادیده گرفتن ظرفیت و پتانسیل نیروهای بومی، مجموعه ای از بحث های انتقادی 
در فضای اجتماعی شکل گرفته است. موضوعی که در این نوشتار به آن خواهیم پرداخت، 
بحث بر شایستگی یا عدم شایستگی مدیران غیربومی نیست، صحبت از آسیب های است 
که مدیران غیربومی متوجه شهر قم خواهند کرد. عدم شناخت ظرفیت ها درزمینه های 
مختلف و زمان بر بودن آشنایی این گونه افراد از منطقه بارزترین آسیب به این شهر است. اگر 
واقعاً اعتقادداریم که عقب ماندگی های انباشته قم نیازمند کار پرشتاب است، این انتصابات 
باعث کند شدن حرکت توسعه ای شهر قم است. نکته دیگری که در این انتصاب ها مدنظر 
قرار نگرفته این است که انتخاب افراد بومی با توجه به احساس تعلق و شناخت حوزه 
مأموریت محاسن فراوانی دارد. وقتی مدیری ببیند تأثیر تصمیماتش نه تنها در بحث اداری 
بلکه در حوزه اجتماعی به خانواده و گذشته و آینده او برمی گردد، ظرافت بیشتری به 
خرج می دهد. از سوی دیگر با توجه به شرایط اقتصادی شهرداری قم، اساس کار باید 
بر اجرای پروژه های مشارکتی باشد و قطعاً افراد غیربومی نمی توانند ارتباط لازم را در 
جلب حمایت و مشارکت های مردمی جلب کنند. اینکه یک مدیر فرد تحصیل کرده با رتبه 
بالای علمی است، نمی تواند تنها ملاک برای موفقیت او باشد. هم اکنون مدیریت صحیح 
بر مبنای اطلاعات صورت می گیرد و اگر مدیری شناخت کافی از منابع و امکانات نداشته 
باشد، در انجام وظیفه خود موفق نخواهد بود. منظور از منابع و امکانات، فقط امکانات مادی 
نیست. بالاخره حمایت های اجتماعی یکی از فاکتورهای بسیار مهم در مدیریت است. 
آشنایی بافرهنگ، آداب ورسوم مردم نیز بعد مهمی از مقوله مدیریت است و لازم است 
مدیران با داشتن شناخت و اطلاعات کافی از مردم و امکانات موجود مورد ارزیابی قرار 
گیرند. این فاکتور بسیار مهم نیز در به کارگیری نیروهای غیربومی در پست های کلیدی 
شهرداری مغفول واقع شده است. از سوی دیگر شناخت فرهنگ اداری و برقراری ارتباط کارا 
با مجموعه سازمان نیازمند یک زمان زیاد است که مدیران غیربومی به دلیل عدم شناخت و 
نداشتن اطلاعات و آگاهی در مقوله منابع، امکانات و فرهنگ حاکم بر بدنه سازمان نیازمند 
زمانی برای آزمون وخطا هستند که این زمان تماماً به ضرر منافع مردم است. این موارد تنها 
بخشی از آسیب هایی است که به کارگیری مدیران غیربومی به خصوص در نهادی همانند 
شهرداری که به صورت مستقیم با مردم سروکار دارند، بود؛ اما روی سخنم با اعضای شورای 
اسلامی شهر قم است. استفاده از ظرفیت مدیران بومی باعث تربیت مدیران و کسب تجربه 
نیروهای جوان شهرمان خواهد شد که در آینده قطعاً درروند توسعه قم مؤثر خواهند بود. 
متأسفانه طی چند سال گذشته قم همواره میدان آزمون وخطا و محل کسب تجربه برای 
مدیران سایر شهرها بوده و دود این اقدام تماماً به چشم مردم قم رفته و خواهد رفت. 
برخی غیربومی بودن بدنه شورا را علت عدم حساسیت در به کارگیری مدیران غیربومی 
در شهرداری می دانند. البته این موضوع قابل بحث و بررسی است، ولی آنچه مهم است 
حساسیت بیشتر اعضای شورا در به کارگیری بیش ازحد نیروهای غیربومی در شهرداری 

قم است.

جواد قاسمی ورجانی *



3 اقتصادی

آخرین نرخطلا د ر ایران 

3,878,000یک مثقال طلا

895,240یک گرم طلای 18

آخرین نرخانواع سکه

8,770,000سکه بهار آزاد ی

8,790,000سکه امامی

4,780,000نیم سکه

2,680,000ربع  سکه

1,700,000سکه یک گرمی

قیمت بازارنام خود رو

 20636,700,000 تیپ 5

 206SD37,110,000وی 8

GLX 405 30,750,000پژو 

SLX 405 31,000,000پژو 

ELX 40,900,000پژو پارس 

 38,200,000پژو پارس سال

E2 90 44,000,000تند ر 

LX 32,200,000رانا 

TU5 33,300,000رانا 

LX 30,400,000سمند 

LX EF7 31,400,000سمند 

ELX 36,000,000سورن 

قیمت بازارنام خود رو

300 S 75,000,000زوتی 

 17,000,000سایپا کارا 151

 21,000,000سایپا 111

 20,500,000سایپا 131

 20,500,000سایپا 132

SX 24,500,000سایپا تیبا 



قیمت بازارنام خود رو

315 MVM41,500,000 

530 MVM42,000,000 

MVM X3368,000,000 

 MVM X3375,000,000 جد ید اتومات

 MVM11020,500,000 چهار سیلند ر

چگونه سند خانه وام دار را
 از رهن بانک خارج کنیم؟ 

دریافت کنن�دگان تس�هیلات خری�د مس�کن بان�ک مس�کن می توانند با 
س�پرده گذاری 110 درصد از میزان باقی مانده وام خرید مس�کن، س�ند واحد 

مسکونی خود را از رهن بانک خارج کنند.
بانک مس��کن اعلام کرد دریافت کنندگان وام خرید مس��کن می توانند در قالب طرح 

»رها«ی این بانک سند واحد مسکونی وام دار را از رهن بانک خارج کنند.
به گزارش خبرگزاری خبرآنلاین و به نقل از پایگاه خبری وزارت راه و شهرسازی، در این 
طرح )رها( افراد می توانند با سپرده گذاری معادل 110 درصد مبلغ باقی مانده از میزان وام 
در همان شعبه دریافت تسهیلات، نامه فک رهن سند دریافت کرده و با مراجعه به دفاتر 

اسناد رسمی، فک رهن را در خصوص سند مسکونی خود اعمال کنند.
بر اساس این گزارش، دریافت کنندگان انواع وام های خرید یا ساخت مسکن بانک مسکن 
با مراجعه به شعبه پرداخت کننده وام، از میزان باقی مانده وام بدون احتساب سود تسهیلات 
دریافتی مطلع شده و 110 درصد آن را سپرده گذاری کنند. به عنوان مثال اگر فردی وام 
4۵ میلیون تومان دریافت و 10 میلیون تومان آن را بازپرداخت کرده باشد، معادل 110 
درصد 3۵ میلیون تومان باقی مانده از وام که مقدار آن 3۸ و نیم میلیون تومان می شود 
را در همان شعبه سپرده گذاری می کند. ضمن اینکه سود 16 درصدی تسهیلات در این 

طرح اعمال نخواهد شد.
بانک مسکن نیز در مقابل، نامه فک رهن از سند مسکونی را به دریافت کننده وام ارائه 
می دهد؛ البته س��پرده گذار طرح »رها«ی بانک مسکن حق برداشت این مبلغ تا پایان 
بازپرداخت تسهیلات را ندارد؛ ولی از سود 20 درصدی این سپرده بهره مند می شود که 

می تواند آن را بر اساس درخواست خود به صورت روزانه، ماهانه یا سالانه دریافت کند.

رییس سندیکای تولیدکنندگان موتورسیکلت؛

راه موتورسیکلت های ژاپنی و اروپایی
 به ایران باز می شود؟

کاهش 30  به  اشاره  با  موتورسیکلت  تولیدکنندگان  رییس سندیکای 
درصدی تولید موتور سیکلت در سال جاری، ابراز امیدواری کرد که با لغو 
تحریم ها زمینه برای ورود موتورسیکلت های ژاپنی و اروپایی به کشور 

فراهم شود.
ابوالفضل حجازی با بیان اینکه در سال جاری نسبت به سال گذشته کاهش تولید 
داشتیم، اظهار کرد: ما در دهه ۸0 رشد خوبی پیدا کردیم و در بسیاری از زمینه ها به 
خودکفایی رسیدیم اما در دولت گذشته به دلیل بی توجهی به این صنعت و کاهش 

انگیزه سرمایه گذاران عده زیادی از آنها از این صنف خارج شدند.
وی با اشاره به کمبود نقدینگی در صنعت موتورسیکلت کشور گفت: در حال حاضر 
30 تا 3۵ واحد تولیدی در زمینه تولید موتورسیکلت فعال هستند و تعدادی واحد 

تولیدی نیز به صورت دست و پا شکسته بعضا فعالیت هایی در این زمینه دارند.
رییس سندیکای تولیدکنندگان موتورسیکلت با اشاره به ایجاد اشتغال هشت تا 10 
هزار نفری صنعت موتورسیکلت ادامه داد: پیش بینی ما این است که در سال جاری 
بین 20 تا 30 درصد کاهش تولید داشته باشیم اما امیدواریم بتوانیم این کاهش را 

در سال آینده جبران کنیم.
حجازی با بیان اینکه صنعت موتورسیکلت در برخی از برندها به خودکفایی کامل 
رسیده بود، گفت: به دلیل نبود سرمایه گذاری مناسب، بازار ایران در اختیار موتورهای 

چینی قرار گرفت و تعداد این موتورها در کشور افزایش یافت.
وی لغو تحریم ها را نکته مثبتی برای بهبود وضعیت صنعت موتورسیکلت دانست و 
اظهار امیدواری کرد با لغو تحریم ها زمینه برای ورود دوباره موتورسیکلت های ژاپنی 

و اروپایی به ایران باز شود.
رییس سندیکای تولیدکنندگان موتورسیکلت افزود: البته ما به دنبال این هستیم که 
بتوانیم تکنولوژی این موتورسیکلت ها را به کشور وارد کنیم نه اینکه تنها واردکننده 

محصولات نهایی و مصرفی باشیم.
به گفته حجازی امروزه سرمایه و پتانسیل تولید موتورسیکلت در ایران بسیار زیاد 
است و در صورتی که سرمایه گذاری مناسبی در این صنعت انجام شود می تواند تولید 

ایران را در این بخش رونق بخشد. 

گزارش/ زینب آخوندی

طبق آخرین وعده ها کارخانه تفکیک در مقصد شهرداری قم باید تا پایان سال 
گذشته افتتاح می شد اما وعده ها برای راه اندازی این کارخانه تاکنون به مرحله عمل 

نرسیده است. 
ساکنان شهر قم روزانه 6۵0 تا 700 تن زباله به طبیعت اضافه می کنند. زباله هایی که با تولید 
شیرابه و گاز گلخانه ای خاک، آب و هوا را آلوده می کنند. هزینه ای که جمع آوری این زباله ها 

روی دوش مردم قم می گذارد در مقابل هزینه زیست محیطی آن ناچیز است.
تولید شیرابه و گاز گلخانه ای تنها بخشی از مضرات محیط زیستی دفن زباله است. مشکلات 
بیشتری در مورد زباله هایی اتفاق می افتد که سال ها در طبیعت مانده و به چرخه طبیعی 

بازنمی گردند.

مثلاً یک شیشه نوشابه حدود 1۵00 سال، پلاستیک 100 سال و قوطی های کنسرو 300 تا 
400 سال زمان نیاز دارند تا تجزیه شوند. زباله های تر هم هر چند راحت تر تجزیه می شوند اما 

به دلیل حساسیت و فسادپذیری مشکلات دیگری به بار می آورند.
طلای کثیف نامی است که در دنیا برای زباله ها انتخاب کرده اند. ماده ای که امروز یکی 
از معضلات زیست محیطی شهر ما محسوب می شود اما در دنیا برای اقتصاد شهرها فرصت 
ساز است. یکی از بزرگ ترین علل این تفاوت در نحوه رفتار شهروندی ما است چرا که زباله 
تفکیک نشده چاره ای جز دفن ندارد.  اگر تفکیک از مبدأ اتفاق بیفتد علاوه بر آنکه با کاهش 
وزن زباله های تولیدی، هزینه حمل سیر نزولی خواهد داشت، می توان زباله های خشک را با 
بهره گیری از سیستم بازیافت مجدداً به چرخه تولید بازگرداند اما در حال حاضر درصد اندکی از 

مردم قم زباله های خود را تفکیک می کنند.
وعده ساخت شهرک صنعتی بازیافت که در سال های اخیر از زبان مدیران سازمان مدیریت 

پسماند شهرداری قم شنیده می شد، یکی از راه های کنترل و کاهش آسیب هایی است که تولید 
زباله می تواند به محیط  زیست و اقتصاد شهرمان وارد کند.

بسیاری از بخش های کارخانه تفکیک در مقصد تکمیل شده اما یک قطعه کلیدی که برای 
تفکیک پلاستیک لازم است، در گمرک مانده که آن هم معطل پول استحلقه اول شکل گیری 
چنین مجموعه ای ایجاد یک کارخانه تفکیک در مقصد است که بتواند جور ضعف فرهنگ 
شهروندی در امر تفکیک زباله را به دوش کشیده و زباله های خشک و تر را از یکدیگر جدا کند.

قرارداد این کارخانه 1۵ ماهه بوده که اردیبهشت ماه 92 ابلاغ شده و بنابراین قرارداد مهرماه 
سال گذشته باید کارخانه تفکیک از مقصد به بهره برداری می رسید. آن زمان رئیس کمیسیون 
خدمات شهری شورای شهر قم قرار گرفتن برخی تجهیزات مورد نیاز این کارخانه در فهرست 

تحریم ها را دلیل این تأخیر عنوان کرد.
مدیرعامل وقت سازمان مدیریت پسماند هم از مشکلات مالی پیمانکار برای راه اندازی این 
کارخانه سخن می گفت. وعده ها هم از راه اندازی این کارخانه تا پایان سال 93 خبر می داد که 
البته باوجود گذشت بیش از سه ماه از سال 94 این کارخانه هنوز معطل قطعات کلیدی اش 

مانده است.
مشکل کمبود نقدینگی

عباس ذاکریان، رئیس کمیسیون خدمات شهری شورای اسلامی شهر قم این بار کمبود 
نقدینگی را دلیل تأخیر در راه اندازی کارخانه تفکیک در مقصد می داند.

وی می گوید بسیاری از بخش های این کارخانه تکمیل شده اما یک قطعه کلیدی که برای 
تفکیک پلاستیک لازم است، در گمرک مانده که آن هم معطل پول است.

 به گفته وی ترخیص این قطعه از گمرک یک تا یک و نیم میلیارد تومان اعتبار می خواهد 
که پیمانکار با وضعیت فعلی از پرداخت آن عاجز است.

تمام زباله تولیدی در شهر قم دفن می شود
گویا سازمان شهرداری های وزارت کشور قرار بوده با پرداخت سود تسهیلات پیمانکار، به این 
پروژه کمک کند اما مبلغ آن طور که باید تخصیص داده نشده و کار معطل مانده است. بااین حال 
ذاکریان می گوید راه هایی برای حل این مشکل وجود دارد و شاید شهرداری با افزایش سهم 

آورده خود در این پروژه مشارکتی به راه اندازی زودتر آن کمک کند.
در حالت عادی باید زباله خشک به صنایع بازیافتی رفته و زباله تر هم در مسیر تولید 

کمپوست قرار بگیرد یا از آن انرژی استحصال شود
سرپرست سازمان مدیریت پسماند شهرداری قم اما از اختصاص 2۵0 میلیون تومان توسط 
سازمان شهرداری ها و دهیاری ها برای کمک به پیمانکار پروژه ساخت کارخانه تفکیک در 

مقصد خبر می دهد.
سید عبدالله میرابراهیمی با اشاره به نیاز یک میلیارد تومانی پیمانکار، از ضرورت تأمین 

نقدینگی برای راه اندازی هر چه زودتر پروژه گفت.
وی با اشاره به اهمیت احداث کارخانه تفکیک در مقصد عنوان داشت: در حالت عادی باید 
زباله خشک به صنایع بازیافتی رفته و زباله تر هم در مسیر تولید کمپوست قرار بگیرد یا از آن 
انرژی استحصال شود که در نهایت تنها 10 تا 1۵ درصد زباله را مجاز به دفن کردن هستیم اما 

در حال حاضر تمام زباله تولیدی در شهر قم دفن می شود.

تفکیک زباله قم معطل اعتبار؛

وعده هایی که پشت سر هم سررسید می شوند

گزارش/جید سلیمی بروجنی

بازار مسکن یک شبه به رکود نرفته است که بخواهد یک شبه هم از رکود 
نجات یابد، بنابراین چند ماهی زمان لازم است تا این بازار مجددا خود را احیا 

کند و به یک بازار واقعی و پرتحرک تبدیل شود.
نزدیک به دو سال از رکود سنگین در بازار مسکن می گذرد و این روزها بسیاری از مردم 
منتظرند که توافق هسته ای گره کور این رکود را باز کند. نخستین بار آذرماه سال 1392 
و پس از آن، تیرماه سال 1393 بود که مذاکرات ایران و 1 + ۵ تمدید شد؛ درست زمانی 
که بازارهای اقتصادی در کشور بیش از هر زمان دیگری نیازمند یاری دولت بودند، اما 
دست دولت بسته بود. اما در این روزها و پس از حصول توافق هسته ای، هر بازاری یک 
عکس العمل دارد. برخی بازارها با یک افت محسوس مواجه شده اند و برخی دیگر نیز یک 
رشد کوچک را تجربه کرده اند، اما بازاری که حداقل 30 درصد اقتصاد ایران را در دستان 

خود دارد، همچنان در گرمای تابستان در سکوت به سر می برد.
بسیاری از کارشناسان معتقدند که توافق هسته ای تا پایان سال 1394 تاثیری بر بازار 
مسکن نخواهد گذاشت و چنانچه پول های بلوکه شده آزاد شود و دولت منابع مالی 
جدیدی را به دست آورد، کل اقتصاد کشور به حرکت در خواهد آمد و بازار مسکن نیز در 
کنار آن رونق پیدا خواهد کرد. باید بپذیریم که بازار مسکن یک شبه به رکود نرفته است 
که بخواهد یک شبه هم از رکود نجات یابد، بنابراین چند ماهی زمان لازم است تا این بازار 
مجددا خود را احیا کند و به یک بازار واقعی و پرتحرک تبدیل شود. موضوع مهمی که 
نباید فراموش کنیم، این است که طی دو سال گذشته بسیاری از متقاضیان خرید مسکن 
منتظر تعیین نتیجه مذاکرات هسته ای بودند و اکنون آرام آرام آماده ورود به بازار می شوند.

برخی کارشناسان پیش بینی می کنند که به دلیل ثابت بودن قیمت مسکن طی دو سه 
سال گذشته، بازار مسکن آماده افزایش قیمت مسکن است. بدین جهت انتظار افزایش 
قیمت وجود دارد و اگر این بازار بخواهد خود را با اقتصاد متعادل کند، افزایش قیمت 
طبیعی است. البته این تغییر قیمت در بخش خرید و فروش است و بخش اجاره هم به 
تبع این بخش تغییراتی را به خود خواهد دید؛ چراکه بازار رهن و اجاره در ادامه بازار خرید 
و فروش رونق می گیرد. در حال حاضر توصیه کارشناسان مسکن به متقاضیان، خرید 
است. بازار مسکن دو سه سالی است که در خواب به سر می برد؛ خوابی که شاید بخشی 
از آن به گردن سودهای بانکی بوده است. سودهایی که به قدری وسوسه کننده بود که 

سازندگان را به جای ساخت وساز، تشویق به سپرده گذاری می کرد.
در مجموع می توان گفت که به نفع بازار است که خرید و فروش مسکن رونق بگیرد. 

باید بپذیریم که توافق هسته ای تاثیر آن چنانی به صورت مستقیم بر بازار مسکن نخواهد 
گذاشت و حال و احوال بازار مسکن بستگی به رونق کل اقتصاد کشور خواهد داشت.

متاسفانه انتظاراتی که دولت برای رونق بخشیدن به بخش مسکن و ساختمان داشت، 
هنوز محقق نشده که یکی از دلایل آن، کاهش بودجه عمرانی دولت است و دولت برای 
حل این مساله به این برنامه روی آورده است که طرح های عمرانی را با سهل ترین روش ها 

به بخش خصوصی واگذار کند.
بنا بر گزارش های مرکز آمار ایران، قیمت مصالح ساختمانی و دستمزد بنا و کاگر 
و همچنین کرایه حمل ونقل ماشین آلات ساختمانی در نیمه اول امسال به ترتیب ۵۵ 
درصد، 1۵ درصد و 30 درصد افزایش پیدا کرده است. هزینه های ساخت وساز در شرایطی 
افزایش پیدا کرده است که تسهیلات ساخت مسکن قابل پرداخت توسط سیستم بانکی 

در سه سال گذشته هیچ افزایشی را تجربه نکرده است.
در این شرایط، اقتصاد کشورمان طی سال های گذشته از سیاست های شتاب زده و 
غیرکارشناسی آسیب های جدی دیده است. به هرحال این که بعد از توافق چه سرنوشتی 
برای اقتصاد کشور رخ خواهد داد، بسیار مهم است، چراکه اگر رونقی صورت گیرد، همه 
بازارها را تحت الشعاع خود قرار خواهد داد، بنابراین با افزایش قدرت خرید مردم و رونق 
بازارها، به طور طبیعی بازار مسکن نیز با یک افزایش مواجه خواهد شد. پس چه بهتر که 

متقاضیان واقعی مسکن همین امروز خریدشان را انجام دهند.

بخش مسکن چه زمانی از رکود خارج می شود؟

 خانه بخریم یا نخریم؟ 

خواهان  افراز: 
خانم ملوک شریف عسگری فرزند مهدی

نشانی: 
قم – خ چهارمردان ک41 پ43

خوانده افراز: 
خانم مریم قیومی

نشانی: 
قم – خ چهارمردان ک 41 پ43

خواسته: افراز
افراز سهم مشاعی خواهان افراز پلاک 61۵3/2/۵3 اصلی بخش یک قم 

نظریه )تصمیم( اداری
نظر به اینکه خواهان افراز طبق درخواست وارده 1/۸743-94/3/6 درخواست افراز سهمی مشاعی از پلاک فوق را نموده و 
طبق صورتمجلس افراز 1/1۸19۵-94/۵/7 نقشه پیوست آن و نامه شهرداری 1/10/6432۸-94/3/2۸ منطقه یک قم که با 
افراز سهم مشاعی نامبردگان فوق موافقت نموده لذا با توجه به نامه های مذکور و نقشه پیوست آن و گزارشات مندرج در پرونده 
بنابراین طبق ماده ۵ آئین نامه قانون افراز و فروش املاک مشاع با افراز پلاک مذکور موافقت میشود و این رای برابر ماده 2 
قانون افراز مصوب سال ۵7 از تاریخ ابلاغ به مدت 10 روز از طرف هر یک از شرکا در دادگاه شهرستان محل وقوع ملک قابل 

اعتراض می باشد.
امور اداری: رونوشت این تصمیم به کلیه شرکا و متقاضی ها ابلاغ میگردد.

صورتجلسه افراز پلاک 61۵3/2/۵3 اصلی واقع در بخش 1 قم 
در اجرای دستور ذیل شماره 1/۸743 مورخ 94/03/6 مبنی بر افراز سه دانگ مشاع از ششدانگ پلاک 61۵3/2/۵3 اصلی 
واقع در بخش 1 ثبت قم سهمی خانم ملوک شریف عسکری که جریان مالکیت بنا بر گزارش دفتر املاک بدین شرح می باشد: 
نسبت به شش دانگ پلاک 61۵3/2/۵3 – اصلی واقع در بخش 1 قم در صفحه ۵۵4 دفتر 1۵9 بنام رضا قیومی ثبت و سند 
صادر شد وسپس سه دانگ مشاع مع الواسطه طی سند ۵0677 مورخ 6۵/06/29 دفتر 16 قم به خانم مریم قیومی منتقل 
شد و سه دانگ دیگر مع الواسطه طی سند ۵00۸ مورخ ۸3/03/23 دفتر 29 قم به خانم ملوک شریف عسکری انتقال یافته 
است . دفتر املاک بیش از این حکایتی ندارد . طبق سند مالکیت مساحت ششدانگ پلاک مذکور 26۵ متر مربع می باشد . 
حدود و مشخصات بدین شرح است: ششدانگ یک قطعه زمین به مساحت 26۵ متر مربع پلاک 61۵3/2/۵3 – اصلی واقع 

در بخش 1 قم .
شمالا 26/60 متر به پلاک ۵4 فرعی . شرقا بطول 10 متر به خیابان 10 متری احداثی

جنوبا بطول 26/40 متر به پلاک ۵0 فرعی . غربا بطول 10 متر به پلاک ۵2 فرعی
 مراتب اخطار به مالکین مش��اعی طی اخطار ش��ماره 1/12407 مورخ 94/03/30 صورت گرفته است و شعبه اجرای ثبت 
قم صحت ابلاغ تایید گردیده است سپس روز ۵ شنبه مورخ 94/04/2۵ اینجانبان علی سعادت بعنوان نقشه بردار و حسن 
رامندی بعنوان نماینده ثبت قم در معیت متقاضی افراز به محل وقوع ملک مراجعه و عملیات افراز انجام گردید. ضمنا شهرداری 
طی نامه ش��ماره 1/10/6432۸ مورخ 94/03/2۸ با افراز پلاک فوق موافقت نموده اس��ت. طبق نقش��ه ترسیمی ششدانگ 
پلاک61۵3/2/۵3- اصلی  به دو قطعه تقسیم شده است که متقاضی خواهان  افراز یک قطعه می باشد وپلاکهای فرعی 12۵ 

و 126 جهت این قطعات منظور شده است.
1- حدود و مشخصات قطعه اول افرازی که در سهم متقاضی افراز خانم ملوک شریف عسکری بدین شرح می باشد:

ششدانگ یک قطعه زمین که درآن احداث بنا شده به مساحت 132/2۵ متر مربع پلاک 61۵3/2/۵3/12۵ اصلی بخش 1 
ثبت قم :

شمالا بطول 26/۵0 متر دیوار بدیوار پلاک ۵3/126 فرعی .شرقا بطول ۵ متر درب و دیوار به خیابان 10 متری احداثی
جنوبا بطول 26/40 متر دیوار بدیوار پلاک ۵0 فرعی . غربا بطول ۵ متر دیوار بدیوار پلاک ۵2 فرعی 

2- حدود و مشخصات قطعه دوم افرازی که در سهم خانم مریم قیومی می باشد بدین شرح  می باشد:

- ششدانگ یک قطعه زمین که در آن احداث بنا شده بمساحت 132/7۵ متر مربع پلاک 61۵3/2/۵3/126 اصلی بخش 
1 ثبت قم:

شمالابطول 26/60 متر دیوار بدیوار پلاک ۵4 فرعی . شرقا بطول ۵ متر درب و دیوار به خیابان 10 متری احداثی
جنوبا بطول 26/۵0 متر دیوار بدیوار پلاک ۵3/12۵ فرعی . غربا بطول ۵ متر دیوار به دیوار پلاک ۵2 فرعی

توضیحا خانم ملوک شریف عسکری با مساحت موجود از ملک خود که 0/2۵ متر مربع کمتر از سهم سه دانگ خود میباشد 
موافقت نموده است .

 توضیح اینکه صدور سند باقیمانده مستلزم اخذ موافقت از شهرداری می باشد و یک برگ رونوشت نقشه و صورتمجلس افرازی 
جهت اطلاع خوانده افراز و شهرداری ارسال می شود.

 

آگهی افراز؛نظریه )تصمیم( اداری صورتجلسه افراز پلاک 6153/2/53 اصلی واقع در بخش 1 قم 
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غوغاسالاری در لیگ برتر والیبال!
در حالی که هنوز حدود 40 روز تا پایان فرصت نقل و انتقالات لیگ برتر والیبال 
باقی است، حضور تیم های تازه وارد موجب غوغاسالاری در این ورزش شده 

است.
در س��ال های اخیر تیم های زیادی یک ش��به به والیبال آمدند و بعد از هزینه های 
سنگین در لیگ برتر و ناکامی خیلی زود عطای تیمداری را به لقای آن بخشیدند. داماش 
گیلان، گیتی پسند اصفهان، باریج اسانس کاشان، پتروشیمی بندر امام، میزان خراسان، 
پرسپولیس، نوین کشاورز، متین ورامین و ... تیم هایی هستند که در سال های اخیر از 
حضور در لیگ برتر والیبال انصراف دادند. اما با موفقیت های تیم ملی والیبال و گسترش 
اقبال عمومی به این ورزش هر ساله تعداد زیادی از صاحبان سرمایه نیز برای تیمداری در 
لیگ برتر ابراز تمایل می کنند؛ تمایلی که با استقبال مسئولان فدراسیون یک شبه موجب 
شکل گیری تیم های تازه تاسیس در والیبال می شود؛ تیم هایی که نه ساختار باشگاهی 
دارند و نه از زیر بنا و سخت افزار مناسب بهره می برند، نه حتی نیروی انسانی مجرب و 
آشنا به مدیریت ورزشی در اختیار دارند و تنها به دلیل علاقه و گاهی تصمیم احساسی 

یک مدیر صنعتی و یا اقتصادی تشکیل می شوند. 
به دلیل عدم آشنایی مدیران این باشگاه ها با بازار خرید و فروش بازیکن در والیبال ایران 
معمولا هزینه های سرسام آوری تنها با هدف قهرمانی در این خصوص انجام می شود که 
باعث افزایش کاذب قیمت بازیکنان و برهم خوردن بازار نقل و انتقالات می شوند. اما از آن 
جایی که در دنیای ورزش نتیجه مسابقات قابل پیش بینی نیست، معمولا گران ترین تیم 

های لیگ بهترین نتیجه را در مسابقات نمی گیرند. 
همین موضوع موجب می شود تب تند مدیران تیم های تازه تاسیس به سرعت سرد 
شود و چنین تیم هایی بعد از یکی، دو سال انصراف خود را از حضور در لیگ برتر اعلام 

کنند. 
با این حال صرف حضورشان در لیگ برتر موجب غوغاسالاری می شود. پیشنهادهای 
نجومی به بازیکنان والیبال در ابتدای فصل و برگشت خوردن چک آن ها در پایان فصل 

قصه تکراری سال های اخیر لیگ برتر والیبال بوده است.
 در این آشفته بازار بیشترین آسیب را تیم های ریشه دار و سنتی لیگ برتر می بینند، 
تیم هایی که سال ها برای پرورش یک بازیکن تلاش کرده اند، یک شبه ستارگان خود 

را از دست می دهند.
 متاسفانه صرف تیم داری در لیگ برتر والیبال هیچ امتیازی برای یک باشگاه به حساب 
نمی آید، از این رو باشگاه های بازیکن ساز و ریشه دار در لیگ برتر والیبال به تدریج مجالی 
برای تداوم حضور در لیگ برتر والیبال پیدا نمی کنند. در سال های گذشته دستمزد یک 

بازیکن در لیگ والیبال با مجموع هزینه های یک تیم دیگر برابری می کرد.  
شاید بهتر است مسئولان سازمان لیگ برتر و فدراسیون والیبال به جای استقبال از 
تیم های تازه وارد، در ایجاد ساختار نظامند و پویا و تشویق باشگاه های ریشه دار و بازیکن 

ساز برای تداوم حضور در لیگ برتر والیبال تلاش کنند. 

 دبیر هیئت تنیس قم:

4 تیم قمی در لیگ برتر تنیس نوجوانان کشور 
شرکت می کنند

دبیر هیئت تنیس قم از افزایش تعداد نمایندگان تنیس قم در مسابقات لیگ و 
قهرمانی کشور خبر داد و گفت: تنیسورهای قمی با ترکیب 4 تیم در فصل جدید 

لیگ برتر تنیس نوجوانان کشور شرکت می کنند.
سید مقتدا خاتمی اظهار داشت: براساس رایزنی های انجام شده، تعداد تیم های قمی در 
لیگ برتر نوجوانان کشور افزایش پیدا کرد و در شرایطی که سال گذشته با 2 تیم در این 
مسابقات حاضر بودیم امسال 4 تیم در این رقابت ها داریم. وی افزود: تیم های آریا گرانول، ویونا 
اسپورت، خاتم و پودر سنگ کارگر تیم هایی هستند که در این مسابقات به میدان می روند و 
امید زیادی به موفقیت نمایندگان قم وجود دارد. دبیر هیئت تنیس قم گفت: این مسابقات از 
امروز با حضور 13 تیم برگزار می شود و ترکیب تیم های قمی در این مسابقات را تنیسورهایی 
بومی تشکیل می دهند که در رنکینگ نوجوانان و نونهالان کشور در جمع نفرات برتر هستند.

خاتمی بیان کرد: این نفرات در مسابقات تنیس آپت تهران و رقابت های جام رمضان در 
اصفهان عملکرد بسیار خوبی داشتند و به تیم های ملی پایه نیز دعوت شده اند و پس از تجربه 

حضور در فصل گذشته با 2 تیم، امیدواریم امسال روی سکوهای برتر قرار بگیریم.
وی عنوان کرد: تیم آریا گرانول قم با ترکیب سینا یوسف زاده، علی سیفی، عرفان مظاهری 
و علی دگمه چین در این مسابقات حاضر است و تیم ویونا اسپورت قم نیز با علی صالحی، 
سپهر سهرابی و رهام عباسی وارد لیگ برتر می شود. دبیر هیئت تنیس قم تصریح کرد: در 
ترکیب تیم پودر سنگ کارگر، معین طاهری، امین ایمانی و عرشیا کارگر به میدان می روند 
و احسان حامدی، امیر نجفی، سهیل زندی فر و محمد یوسف زاده نیز در ترکیب تیم تنیس 
خاتم حضور دارند. خاتمی خاطرنشان کرد: تیم های تنیس قم در بخش بانوان نیز به زودی 

درگیر مسابقات لیگ دسته اول و لیگ برتر بانوان کشور می شوند.

سرپرست هیئت کاراته قم:

قم میزبان مسابقات کاراته
 سبک شیتوریوی کشور شد 

سرپرست هیئت کاراته قم گفت: قم میزبان مسابقات کاراته سبک شیتوریوی 
کشور شد و این مسابقات از 8 مردادماه امسال در قم آغاز می شود.

علیرضا برخورداری اظهار داشت: بر اساس رایزنی های انجام شده و نظر مساعد فدراسیون 
کاراته، مسابقات کاراته سبک شیتوریو شوکوکای یونیون در قم برگزار می شود.

وی افزود: این مس��ابقات در رده های مختلف سنی و با شرکت تیم هایی از استان های 
مختلف کش��ور برگزار می شود و میزبانی این مسابقات به سالن 2 هزار نفری مجموعه 

ورزشی شهید حیدریان قم سپرده شده که از وسعت و امکانات خوبی برخوردار است.
سرپرست هیئت کاراته قم گفت: این مس��ابقات از صبح امروز ۸ مردادماه امسال آغاز 
می شود و با انجام مراسم پایانی در عصر روز جمعه به پایان می رسد و امیدواریم بتوانیم 
میزبان خوبی برای این مسابقات و ورزشکاران پرتعداد کاراته کا از نقاط مختلف کشور 
باشیم. برخورداری بیان کرد: سال گذشته نیز میزبانی مسابقات سبک شوتوکان ایران به 
استان قم واگذار شد و ۵00 کاراته کا در این سبک در قالب حدود 1۵ تیم در این مسابقات 
حضور پیدا کردند. وی در بخش دیگری از صحبت های خود عنوان کرد: تیم های کاراته 
استان قم امسال در مسابقات لیگ های پایه کاراته کشور شرکت می کنند در حالی که 
107 تیم در رده های پایه کاراته کشور حضور دارند که چند تیم از این جمع را تیم های 
قمی تشکیل می دهند. سرپرست هیئت کاراته قم تصریح کرد: سال گذشته تیم کاتای 
ش��هید زین الدین قم قهرمان لیگ جوانه ها شد و در سال های گذشته نیز نمایندگان 
قم هم در لیگ جوانه ها و هم در لیگ آینده س��ازان بخش پس��ران حضور بسیار خوبی 
داشته اند. برخورداری خاطرنشان کرد: امیدواریم مشکلات مالی باشگاه ها در راه حضور 
در این مسابقات رفع شود تا تمام ظرفیت کاراته پایه قم با نام استان قم در این مسابقات 

حاضر شوند.

سرمربی تیم هندبال هدف پویان قم:

باشگاه هدف پویان قم از تعویق لیگ برتر 
هندبال استقبال می کند 

سرمربی تیم هندبال هدف پویان قم با بیان اینکه 3 بازیکن تیم هدف پویان 
قم برای حضور در مسابقات جوانان آسیا عازم قزاقستان می شوند گفت: باشگاه 

هدف پویان قم از تعویق لیگ برتر هندبال استقبال می کند.
زهرا احمدی نیا  اظهار داشت: براساس برنامه پیشین فدراسیون هندبال، قرار بود فصل 
جدید لیگ برتر هندبال بانوان از مردادماه آغاز شود اما فدراسیون هندبال تصمیم به تعویق 
این مسابقات گرفت. وی افزود: زمان دقیق برگزاری این مسابقات شخص نیست و قرعه کشی 
مسابقات نیز انجام نشده است اما اعلام کرده اند که قرار است لیگ برتر از مهرماه آغاز شود 
و بدین ترتیب با تعویق 2 ماهه ای در برگزاری لیگ برتر بانوان مواجه هستیم. سرمربی تیم 
هندبال هدف پویان قم گفت: باشگاه هدف پویان قم از تعویق لیگ برتر هندبال استقبال 
می کند زیرا با حضور من و چند بازیکن در تیم ملی جوانان نتوانستیم تمرینات منظم و خوبی 
داشته باشیم و در فرصت 2 ماهه، می توانیم با آمادگی ایده آل برسیم و تمرینات منسجم تری 
انجام دهیم. احمدی نیا بیان کرد: با توجه به عدم وجود حامی مالی برای تیم هدف پویان 
جوان، این فرصت 2 ماهه به ما این امکان را می دهد که بیش از  گذشته برای جذب بخش 
خصوصی تلاش کنیم و بخت بیشتری برای یافتن اسپانسر داشته باشیم. وی عنوان کرد: 
3 بازیکن تیم هدف پویان جوان شامل الناز قاسمی، فاطمه خلیلی  و مرضیه افشاری برای 
حضور در مسابقات هندبال جوانان آسیا عازم قزاقستان می شوند و من نیز به عنوان مربی در 
این تیم حضور دارم و بلافاصله پس از بازگشت از قزاقستان دور جدید تمرینات هدف پویان 

برای حضور در لیگ برتر آغاز می شود.

رئیس هیئت بدمینتون قم:

بدمینتون بازان قمی قهرمان مسابقات 
منطقه ای همگانی کشور شدند

رئیس هیئ�ت بدمینتون قم گفت: بدمینتون بازان قمی قهرمان مس�ابقات 
منطقه ای همگانی کشور شدند اما نمایندگان قم در بخش بانوان در این مسابقات 

توفیقی به دست نیاوردند.
علی پنجه باشی اظهار داشت: بدمینتون بازان قمی در مسابقات منطقه ای همگانی کشور به 
میزبانی اصفهان خوش درخشیدند و توانستند عناوین برتر بخش مردان را از آن خود کنند. 
وی افزود: تیم بدمینتون قم در مسابقات بدمینتون همگانی کشور در منطقه مرکز شرکت 
کرد و توانست عناوین برتر این مسابقات را از آن خود کند و در بخش مردان به عنوان تیم 
برتر این مسابقات انتخاب شود. رئیس هیئت بدمینتون قم گفت: در این مسابقات، کاظم 
افشاری از قم موفق به کسب عنوان قهرمانی شد و محمدعلی ضیایی مقدم دیگر بدمینتون 
باز قمی عنوان دوم را کسب کرد و محسن شهرستانی از قم به صورت مشترک با بدمینتون 
باز یزدی عنوان سوم را به دست آورد. پنجه باشی بیان کرد: کاظم افشاری، علی دادستان، 
محمد ضیایی و محسن شهرستانی نفرات تیم بدمینتون استان قم در این رقابت ها بودند که 
توانستند عناوین برتر این مسابقات را آن خود کنند. وی عنوان کرد: تیم بدمینتون قم در 
مسابقات بخش بانوان این رقابت ها نیز حضور داشت که موفق به کسب عنوانی نشد، ضمن 
اینکه پروین قهرمان، زهرا کاظمی، مهسا ارسطو و شیوا خازنی ترکیب تیم اعزامی استان قم 
در این مسابقات را تشکیل دادند. رئیس هیئت بدمینتون قم تصریح کرد: محمدباقر ترابی 
بدمینتون باز قمی که همراه با تیم ملی نوجوانان در مسابقات بین المللی ترکیه حضور دارد، 
نیز در مسابقات بخش دو نفره این تورنمت، موفق عمل کرد و با شکست حریفانی از الجزایر 
به جمع نفرات برتر رسید. پنجه باشی خاطرنشان کرد: ترابی در مسابقات بخش انفرادی ابتدا 
بر حریفی از ترکیه چیره شد اما با شکست برابر حریف دیگری از ترکیه نتوانست به جمع 
نفرات حاضر در یک چهارم نهایی مسابقات بخش انفرادی برسد و بدین ترتیب مسابقات خود 

را در بخش دو نفره دنبال می کند.

 بازگشت هیجان به فوتبال ایران؛

 آغاز لیگ پانزدهم؛ سرگیجه برای یافتن مدعیان در روز بازگشت نفت به تبریز
پانزدهمین دوره لیگ برتر فوتبال از فردا در حالی آغاز خواهد 
شد که با توجه به اتفاقات رخ داده انتظار لیگی جذاب وجود 

دارد.
 آغاز لیگ؛ آغاز هیجان؛ آغاز تب داغ فوتبال داخلی و این بار رسیدن 
به عدد 1۵. عددی که نشان دهنده رسیدن فوتبال باشگاهی ما به 
بلوغ است اما باید دید این بلوغ را در کدام نقطه فوتبال باشگاهی 
کشورمان باید جستجو کنیم و اصلاً تا چه حد باید به این بلوغ نگاهی 
جدی داشت. نگاهی که قطعاً باید نسبت به دوره های قبلی متفاوت 
باشد و شاید دورنمای این لیگ چنین چهره ای را از فوتبال کشورمان 

نشان دهد.
 از آنجایی که در لیگ چهاردهم مربیان جوانی مانند علیرضا منصوریان، 
یحیی گل محمدی، رسول خطیبی و... تا حدودی توانایی های شان را 
نشان دادند، مدیران باشگاه های دیگر هم در فصل جدید تصمیم 
گرفتند نیمکت خود را تا حد توان جوان کنند. حالا منصوریان، 
گل محمدی و عبدالله ویسی در نفت، ذوب آهن و استقلال خوزستان 
ابقا شده اند، رضا مهاجری که سیاه جامگان را به لیگ برتر آورد و جای 
خود را به رسول خطیبی داد هدایت پدیده را به عهده گرفته است. فراز 
کمالوند در گسترش فولاد به کار خود ادامه می دهد و هدایت استقلال 

اهواز نیز به عهده سیاوش بختیاری زاده است.
 نگاهی کوتاه به حضور این مربیان جوان روی نیمکت تیم های 
لیگ برتری آنجایی جذاب می شود که پرویز مظلومی را دوباره روی 
نیمکت استقلال می بینیم. برانکو ایوانکوویچ که اواخر لیگ گذشته 
به پرسپولیس آمد این فصل تیمش را تقویت کرده تا از پرسپولیس 
مدعی بسازد. مجید جلالی با تغییر نسبی تفکراتش و با تجربه کردن 
سایپا می خواهد تیمش را در بین مدعیان قرار دهد و هدایت سپاهان 
که از مقام قهرمانی اش دفاع خواهد کرد همچنان به عهده حسین 

فرکی است.
 راه آهن که با فرهاد کاظمی در لیگ برتر مانده بود اما با آرای کمیته 
استیناف به لیگ دسته اول رفت و دوباره در لیگ برتر ابقا شد، لیگ 
پانزدهم را هم با این مربی آغاز خواهد کرد و تونی اولیویرای پرتغالی 
هدایت تراکتورسازی را به عهده دارد تا این بار سرخپوشان تبریزی را 
قهرمان کند. دراگان اسکوچیچ هم که سال گذشته با مشکلاتی در 
فولاد مواجه شد این بار با خیالی راحت تر و مطمئن از اینکه بازیکن 

سربازی در تیمش ندارد لیگ پانزدهم را استارت می زند. 
شاید خیلی ها فکر می کردند امیر قلعه نویی و علی دایی در لیگ برتر 
پانزدهم از قافله عقب بمانند و نتوانند سوار بر قطار خوشبختی فوتبال 
شوند اما سرمربی فصل گذشته استقلال اکنون سرمربی ملوان است 
اگرچه مشکلاتی هم در این بین وجود دارد. یکی از سرمربیان فصل 
گذشته پرسپولیس هم که علی دایی باشد سرمربی صبای قم خواهد 

بود.
 در بین بازیکنان هم اتفاقات و جابجایی های جالبی رخ داده است. 
بازگشت بازیکنان ملی پوشی که لژیونر بودند و حضور آنها در تیم هایی 
غیر از استقلال و پرسپولیس، جدایی بازیکنان با سابقه سرخابی در 
تیم هایی که شاید وضعیت خوبی نداشته باشند، جوان شدن چهره 
تیم ها و... دیگر مسائلی است که شاید باعث جذاب شدن لیگ پانزدهم 
شود. لیگی که به نظر می رسد این بار مدعیان زیادی هم داشته باشد 

و حداقل روی کاغذ نیمی از تیم های لیگ مدعی قهرمانی هستند.
 سیاه جامگان مشهد - استقلال تهران

این بازی فقط تقابل می طلبد؛ تقابلی شاید از جنس حسرت؛ حسرتی 
بیاید. سیاه جامگان که تیمی  که شاید بعدها سراغ رضا عنایتی 
ناشناخته است و اولین حضورش را در لیگ تجربه می کند در ظاهر 
چیزی برای ارائه مقابل استقلال ندارد. از همین رو حساسیت این 
بازی را باید در تقابل عنایتی با پرویز مظلومی، مهدی رحمتی و دیگر 

استقلالی ها دید.
 کاپیتان فصل گذشته استقلال که می خواست با پیراهن این تیم از 
فوتبال خداحافظی کند در لیست مازاد مظلومی قرار گرفت تا مجبور 
شود به مشهد بازگردد. این بار تیم تازه وارد سیاه جامگان که مدعی 
است می خواهد جای ابومسلم را برای فوتبال دوستان مشهدی پر کند. 
ابومسلمی که زمانی سرمربی فعلی استقلال را روی نیمکت می دید و 

حالا نسخه دیگرش به لیگ برتر آمده است. 
سایپا - گسترش فولاد تبریز

سایپا این فصل از جوانگرایی دست نکشید و همچنان در این تیم 
بازیکنان جوانی حتی با 17 سال سن دیده می شوند اما در جذب 

بازیکن سعی کرد، بازیکنان با تجربه را به تیمش اضافه کند. حضور 
جواد نکونام، رضا نوروزی و غلامرضا رضایی که از بازیکنان پیشین 
سرخابی ها هستند، تجربه ملی دارند و مهره های تأثیرگذاری به 
حساب می آیند، نشان می دهد سایپایی ها این فصل می خواهند در 

جمع مدعیان باشند.
 مدعی بودن با این بازیکنان دور از دسترس جلالی و شاگردانش 
نیست که فصل گذشته با بازیکنان جوان توانست رتبه هفتم را کسب 
کند. گسترش فولاد هم تا به اینجا چراغ خاموش عمل کرده هرچند 
با تجربه هایی چون محمد نصرتی و مهدی کیانی را در نقل وانتقالات 

به خدمت گرفته است.
 صبای قم - استقلال اهواز

علی دایی با صبا آغاز خواهد کرد. سرمربی فصل گذشته پرسپولیس 
که در این تیم دوام نیاورد و خیلی زود جای خود را به حمید درخشان 
داد، پس از استراحتی کوتاه دوباره به لیگ بازگشته است و این بار 

می خواهد با صبا به لیگ برتر جذابیت ببخشد. 
دایی با جذب حامد لک، امیرحسین صادقی، هاشم بیک زاده، محمد 
قاضی و چند بازیکن با تجربه دیگر می خواهد تیمی بسازد که حداقل 
وضعیت نامناسبی نداشته باشد و مطمئناً با گذشت زمان و هماهنگ 
شدن تیمش به فکر بهتر کردن شرایط صبا هم خواهد بود. به این 
دلیل که وضعیت این تیم دیر مشخص شد، دایی بعد از گذشت زمان 
هدایت صبا را به عهده گرفت و بازیکنانش هم تازه به این تیم اضافه 
شده اند.  استقلال اهواز هم شرایطی مشابه صبا دارد. تیمی که با خرید 
امتیاز فولادنوین اهواز به لیگ برتر بازگشته و به علت دیر بسته شدن 

باید به آبی پوشان خاطره ساز اهوازی فرصت داد.
 سپاهان اصفهان - استقلال خوزستان

مدعی جدی قهرمانی و مدافع این عنوان در لیگ پانزدهم تغییر زیادی 
نکرده است. حسین فرکی سعی کرد تمام بازیکنان تیمش را حفظ 
کند و این تیم حتی روی نیمکت هم تغییرات زیادی نداشته است. 
سپاهان با توجه به قدرت فصل گذشته اش و البته تقویت شدن با 

پادوانی و حبیب گردانی این فصل هم جزو مدعیان خواهد بود.
 استقلال خوزستان نیز که در بازی پلی آف مقابل مس کرمان موفق 
شد در لیگ برتر ماندنی شود در لیگ پانزدهم به دنبال شرایطی 

خواهد بود که دیگر تجربه تلخ نداشته باشد. عبدالله ویسی بعد از دو 
فصلی که به او در استقلال خوزستان اعتماد شده است این فصل برای 

آینده کاری اش هم که شده باید فصل گذشته را جبران کند.
 تراکتورسازی تبریز - نفت تهران

بود،  جنجالی  هم  بسیار  که  چهاردهم  لیگ  پایانی  دیدار  تکرار 
می تواند لیگ را از آغاز جذاب کند. دو تیم مدعی قهرمانی با دو 
انگیزه متفاوت و البته این بار با حساسیتی به مراتب کمتر از بازی 
فینال گونه فصل گذشته؛ فینالی که هر دو تیم بازنده آن بودند و در 
عین ناباوری تراکتورسازان و نفتی ها، این سپاهان بود که در اصفهان 
جام قهرمانی را بالای سر برد.  تراکتورسازی با تیمی کاملاً متفاوت و 
مملو از بازیکنان سرباز از تیم نفتی میزبانی می کند که شاید نسبت به 
فصل گذشته قدرتمندتر هم شده باشد. علیرضا منصوریان این فصل 
سانتوس، سیدجلال حسینی، پیام صادقیان و نانگ را جذب کرده که 
هر کدام شان در کنار جوان ها و بزرگان فصل گذشته نفت می توانند 
تأثیرگذاری به مراتب بیشتری داشته باشند. البته تونی اولیویرا و 
تیمش را هم با سروش رفیعی، بختیار رحمانی، علی حمودی، سینا 

عشوری و... باید مدعی دانست.
 ملوان بندرانزلی - ذوب آهن اصفهان

ملوان در لیگ پانزدهم جزو آن دسته از تیم هایی بود که تکلیف 
مالکیتش دیر مشخص شد، سرمربی این تیم را لحظات آخر معرفی 
کردند که هنوز هم گفته می شود برای نهایی شدن وضعیتش کار دارد 
و شاید در هفته اول هم مشکلاتی را داشته باشد. مالکیت این باشگاه 

هم از بهشتی گرفته شده تا شرایط در انزلی چندان مناسب نباشد.
 با این حال ملوان و امیر قلعه نویی باید هفته اول را مقابل ذوب آهن 
آغاز کنند. تیمی که فصل قبل شگفتی ساز شد و از انتهای جدول خود 
را بالا کشید، در جام حذفی قهرمان شد و در این فصل هم تیمش 
را تقویت کرده است. دوئل یحیی گل محمدی و امیر قلعه نویی در 
هفته اول لیگ در نوع خودش جالب توجه است، چراکه هر دو سابقه 

نشستن روی نیمکت پرسپولیس و استقلال را دارند. 
پرسپولیس - پدیده خراسان

اگر قرار به ارزیابی عملکرد برانکو ایوانکوویچ باشد، باید در این فصل 
عملکرد سرمربی کروات سرخ ها را بررسی کرد. برانکو که اواخر فصل 

گذشته به پرسپولیس آمد و در لیگ قهرمانان آسیا این تیم را هدایت 
کرد، در این فصل خودش تیم را بسته و بازیکنان با نظر او جذب 
شده اند. هواداران پرسپولیس که دیگر از ناکامی های تیم محبوب شان 
صبرشان به سر آمده است این فصل امید زیادی به برانکو و شاگردانش 
دارند. در سوی دیگر میدان هم پدیده مشهدی حضور دارد که دومین 
سال حضور در لیگ برتر را تجربه می کند و این بار با یک مربی بومی 

چشم به موفقیت دوخته است.
 فولاد خوزستان - راه آهن

شاید کم هیجان ترین بازی هفته اول لیگ بین فولاد خوزستان و 
راه آهن برگزار شود. فولادی که این فصل کاملاً بی سر و صدا روند 
آماده سازی اش را دنبال کرد اما در سوی دیگر راه آهن بسیار پر سر 
و صدا بود. در نهایت کمیته استیناف رأی به ماندن راه آهن در لیگ 
برتر داد و این تیم فرصت کمی برای بسته شدن و آماده سازی داشت. 
شاید عدم شناسایی فولاد از راه آهن و البته نداشتن آمادگی لازم در 
بین شاگردان کاظمی کافی باشد تا از جذابیت های این بازی کاسته 

شود، شاید هم اینطور نباشد.
 به گزارش تسنیم برنامه کامل رقابت های هفته اول لیگ پانزدهم به 

شرح زیر است:
 پنجشنبه 8 مردادماه

سیاه جامگان مشهد - استقلال تهران، ورزشگاه ثامن الائمه مشهد، 
ساعت 1۸

سایپا - گسترش فولاد تبریز، ورزشگاه پاس قوامین )دستگردی(، 
ساعت 19:3۵

صبای قم - استقلال اهواز، ورزشگاه یادگار امام )ره( قم، ساعت 19:3۵
سپاهان اصفهان - استقلال خوزستان، ساعت 19:3۵

 جمعه 9 مردادماه
تراکتورسازی تبریز - نفت تهران، ورزشگاه یادگار امام )ره( تبریز، 

ساعت 1۸
ملوان بندرانزلی - ذوب آهن اصفهان، ورزشگاه تختی انزلی، ساعت 

1۸:۵0
پرسپولیس - پدیده خراسان، ورزشگاه آزادی تهران، ساعت 19:3۵

فولاد خوزستان - راه آهن، ورزشگاه غدیر اهواز، ساعت 19:3۵

هادی نوروزی:
 امسال هواداران دیگر عذر و بهانه ای برای ناکامی قبول نمی کنند

کاپیتان تیم فوتبال پرسپولیس گفت: امسال هواداران 
ما دیگر هیچ عذر بهانه ای را برای ناکامی قبول نمی کنند 

و ما هم کاملاً این مسئله را می دانیم.
هادی نوروزی در خصوص شرایط پرسپولیس پیش از دیدار 
هفته اول لیگ برتر با پدیده خراسان، آمادگی سرخپوشان 
برای آغاز لیگ،  حضور بازیکنان جوان در پرسپولیس، فعالیت 
سرخپوشان در فصل نقل وانتقالات و ... صحبت های زیر را انجام 

داد:
بازی  از  ابتدا در خصوص شرایط پرسپولیس پیش   

جمعه با پدیده صحبت کن.
تمرینات آماده سازی خوبی را پشت سر گذاشتیم و اردوی 
پرباری در ترکیه داشتیم و توانسته ایم به هماهنگی نسبی 
برسیم. برای بازی روز جمعه آماده هستیم. شناخت خوبی 
هم از پدیده داریم و می خواهیم اولین بازی خود را در لیگ با 

پیروزی پشت سر بگذاریم.
 فکر می کنی پرسپولیس برای هفته اول چند درصد 

آماده باشد؟
نمی شود برای آمادگی تیم درصد اعلام کرد، فقط می توانم 

بگویم که تیم خوب، جوان و سرحالی داریم.
 به نظرت جوان های پرسپولیس می توانند بار تیم را در 

کوران لیگ به دوش بکشند؟
خوشبختانه جوانان با تجربه ای به تیم اضافه شدند که سال ها 
است در لیگ برتر بازی می کنند. اگر هماهنگ شویم تیم 

خوبی داریم.
 حالا که فصل نقل وانتقالات تمام شده فکر می کنی 

پرسپولیس تیم خوبی بسته است؟
به نظر من پرسپولیس خوب بسته شده هرچند دوست 
داشتیم یکی، 2 بازیکن خوب دیگر هم به ما اضافه شوند. با 
این مجموعه هدف همه ما این است که خواسته های هواداران 

را برآورده کنیم.
 به نظر می رسد چند روزی است که برانکو در تمرینات 
تیم اصلی خود را شناخته و تو هم در این تیم قرار 

داری...
تا زمانی که سرمربی تیم ترکیب نهایی را برای بازی اعلام نکند 
نمی شود در این مورد اظهار نظر کرد. مسلماً کادر فنی باید در 

این خصوص نظر بدهد.

 

برای بازی اول با پدیده سوشا مکانی و چند بازیکن 
دیگر را به علت محرومیت در اختیار ندارید.

انتظار داشتیم محرومیت بچه ها بخشیده شوند چون خیلی 
به ما کمک می کردند اما حالا باید با این شرایط مقابل پدیده 

بازی کنیم.
باید شاهد عدم  بازی اول  از   یعنی هواداران دوباره 

نتیجه گیری پرسپولیس باشند؟
اصلاً اینطور نیست، اتفاقاً امسال هواداران ما دیگر هیچ عذر 
بهانه ای را برای ناکامی قبول نمی کنند و ما هم کاملاً این 

مسئله را می دانیم.
اول  کاپیتان  عنوان  به  انتخابت  مورد  در  هم  کمی   

پرسپولیس صحبت کن.
صددرصد مسئولیتم نسبت به گذشته بیشتر شده و امیدوارم 
بتوانم کاپیتان خوبی برای پرسپولیس باشم و کاپیتانی هم 

برای من خوش یمن باشد.
 روز اولی که به پرسپولیس آمدی فکر می کردی بعد از 

چند سال کاپیتان اول پرسپولیس شوی؟

واقعاً آن زمان به این مسئله فکر نمی کردم، البته خیلی امیدوار 
بودم که در پرسپولیس پیشرفت کنم. 

من در این چند سال زحمت های فراوانی کشیدم و حالا هم 
افتخار می کنم که کاپیتان اول پرسپولیس هستم، خوشحالم 
زحماتم در پرسپولیس نتیجه داد و کاپیتان بزرگترین باشگاه  
آسیا شدم. می خواهم با تمام وجود برای پرسپولیس بازی 

کنم و بهترین سال فوتبالی ام را پشت سر بگذارم.
و  بازیکنان  رابط  اول پرسپولیس  کاپیتان  به عنوان 

سرمربی هستی.
بله، البته این کار سختی نیست. من پیش از این هم تجربه این 
مسئولیت را داشته ام و امسال هم تمام تلاشم را انجام می دهم 

تا تیم حاشیه خاصی نداشته باشد.
 پیش از اردوی پرسپولیس در ترکیه شایعه شد که تو 
و رضا نورمحمدی به علت اعتراض به مسائل مالی در 
آستانه اخراج از پرسپولیس قرار گرفتید، درست است؟

خودتان می گویید شایعه، همه این ها حرف  و حدیث هایی 
است که همیشه در مورد من وجود دارد.

متن آگهی مزایده 
آگهی مزایده ششدانگ پلاک ثبتی شماره 1823/45 اصلی بخش دو قم مربوط به کلاسه 

 139304030011000646
به موجب پرونده اجرایئی کلاسه 93006۸0 ، له: موسسه قرض الحسنه مهر بسیجیان ، و علیه: آقای اسماعیل 
اکبری مستند سند رهنی شماره639۵ مورخ 1392/03/12 تنظیمی دفترخانه اسناد رسمی شماره 74 قم، 
ششدانگ پلاک ثبتی 1۸23/4۵ اصلی به شماره های ثبت ۸902۵ و 946۵2 در صفحه های 260 و 326 دفاتر 
۵۵1 و ۵03 واقع در بخش دو قم واقع در: قم – نیروگاه – 20 متری مالک اشتر – نبش کوچه 11 پلاک 171 

از طریق مزایده به فروش می رسد:
حدود و مشخصات مورد مزایده:

شمالا: اول بطول 1۸/90 ، و دوم به طول 1/40 متر پخی هر دو قسمت درب و دیواری است به خیابان ۸ متری 
شرقا: بطول 6 متر درب و دیواری است به خیابان 20 متری مالک اشتر

جنوبا: بطول 19/70 متر دیوار به دیوار باقیمانده 1۸23 اصلی 
 غربا: بطول 6/9۵ متر دیوار به دیوار باقیمانده 1۸23 اصلی 

مشخصات ملک:
ساختمان دو نبش در چهارطبقه شامل زیرزمین 2 واحد، همکف ) تجاری و مسکونی( اول و دوم می باشد که 
به صورت سنتی )دیوار باربر و ستون فلزی( احداث شده است . سقف  ها طاق ضربی با قدمت 1۵ سال می باشد. 
هر واحد شامل نشیمن، آشپزخانه، یک اتاق خواب و سرویس بهداشتی است .کف کلیه واحدها از موزاییک و 
سرامیک، دیوارهای سرویس پله تا 1/2 متر سنگ و مابقی دیوارها سفیدکاری شده، آشپزخانه کاشی ایرانی درجه 

2 و 3 و کابینت فلزی، نمای بنای آجری است .
سیستم سرمایش کولر آبی و سیستم بخاری گازی می باشد.

مساحت ملک: عرصه طبق سند 136/90 متر مربع 
 قدمت بنا: حدود 1۵ سال و دارای مهر فاقد استحکام بنا در گواهی عدم خلاف

نوع کاربری: مسکونی ، تجاری 
انشعابات: آب و برق و گاز) آب 3 انشعاب ، برق 3 کنتور، گاز 3 انشعاب(

اعیانی زیرزمین یک واحد ۵0 متر مربع و یک واحد ۵۵ متر مربع هر دو مسکونی
اعیانی همکف یک واحد مسکونی 7۵ متر مربع و یک واحد تجاری 37 متر مربع 

اعیانی اول 121 متر مربع 
اعیانی دوم 9۵ متر مربع 

باکس پله 1۸ متر مربع که جمعا 4۵1 مترمربع اعیانی بنا که 37 متر آن تجاری می باشد.
با توجه به مشخصات فوق الذکر از نظر کارشناس رسمی دادگستری قیمت عرصه واعیان ملک به شرح ذیل 

ارزیابی می گردد:
1- ارزش عرصه 136/90 متر مربع از قرار هر متر 27/000/000ریال جمعا 3/696/300/000 ریال

2- ارزش اعیانی زیرزمین متوسط به متراژ 10۵ متر مربع از قرار هر متر 1/۸00/000 ریال جمعا 1۸9/000/000 
ریال

3- ارزش اعیانی همکف) مسکونی( به متراژ 7۵ مترمربع از قرار هر متر 2/600/000 ریال جمعا 19۵/000/000 
ریال

4-  ارزش اعیانی همکف) تجاری( به متراژ 37 مترمربع از قرار هر متر 3/۵00/000 ریال جمعا 129/۵00/000 
ریال

۵-  ارزش اعیانی اول به متراژ 121 متر مربع از قرار هر متر 2/600/000 ریال جمعا 314/600/000 ریال 
6- اعیانی دوم به متراژ 9۵ متر مربع از قرار هر متر2/600/000 ریال جمعا 247/000/000 ریال

7- ارزش اعیانی اتاقک سرویس پله به متراژ 1۸ متر مربع از قرار هر متر 1/600/000 ریال جمعا 2۸/۸00/000 
ریال

۸-  ارزش انشعابات جمعا ۵۵/000/000 ریال
بنابراین ملک مذکور از نظر کارشناس رسمی دادگستری جمعا به ارزش 6/007/700/000 ریال معادل شش 

میلیارد و هفت میلیون و هفتصد هزار ریال ارزیابی و اعلام می گردد.
مزایده ملک مذکور از س��اعت 9 الی 12 روز یکش��نبه مورخ 1394/07/0۵ در اجرای ثبت قم واقع در خیابان 
ساحلی انجام می شود مزایده از مبلغ پایه 6/007/700/000 ریال شش میلیارد و هفت میلیون و هفتصد هزار 
ریال شروع و به بالاترین قیمت فروخته می شود حق الحراج و نیم عشر دولتی مازاد بر مبلغ ارزیابی به عهده برنده 
مزایده خواهد بود درضمن بدهی ملک اعم  از مالیات و عوارض شهرداری و آب و برق گاز و غیره تا تاریخ حراج اعم 
از اینکه رقم قطعی آن معلوم شده یا نشده باشد به عهده برنده مزایده خواهد بود خریداران می بایست مبلغ پایه 
را بعنوان سپرده شرکت در مزایده به حساب این اداره واریز نمایند و درصورت توافق بر واریز غیر نقدی براساس 
توافق اقدام خواهد شد. و چنانچه روز مزایده مصادف با تعطیل رسمی غیر مترقبه گردد مزایده روز اداری بعد از 
تعطیل در همان محل و ساعت انجام می شود وحقوق دولتی و حق مزایده ومازاد طبق مقررات وصول خواهد شد.
رئیس واحد اجرای اسناد رسمی قم – مهدی روزخوش



علمی و سلامت

با این روش ها از پرانتزی شدن پاها 
جلوگیری کنید 

با اقدام به موقع از ابتلا و تشدید شدن بد شکلی اندام ها می توان جلوگیری 
کرد .

دکتر اکبری متخصص ارتوپد گفت: در صورتیکه مردم برخی از کارها را به کودکان 
خود تحمیل کنند، ممکن است که پرانتزی شدن زانوها تسهیل شود، اگرچه در مورد 
کودکانی که از نظر ساختاری طبیعی هستند و همچنین فعالیت مناسبی دارند، پاها 
پرانتزی نمی شود اما ممکن است به دلیل نقص تغذیه ای و کاهش مصرف شیر و لبنیات 
کلسیم بدن این افراد کاسته شود و دچار راشیتیسم شوند، در این صورت امکان دارد 

پرانتزی شدن پاها رخ دهد. 
وی در ادامه افزود: اگر در سنینی که کودکان شروع به نشستن می کنند، مانند سنین ۸ 
ماهگی، مدت زیادی را از کودکان بخواهیم تا به شکل چهار زانو بنشینند، نه به شکل دو 

زانو تمایل به پرانتزی شدن پاها بوجود می آید.  
دکتر اکبری گفت: بطور معمول در زندگی روزمره اگر مشکلات تغذیه ای و استخوانی و 
مفصلی در کودکان وجود نداشته باشد، احتمال دفرمیتی یا بد شکلی پاها بسیار کم است.

 وی متذکر شدند: کودکانی که به این عارضه مبتلا شدند می توان از طریق آموزش 
روش های صحیح نشستن و برخاستن و همچنین تقویت قسمتی از عضلات و کشیدن 
بخشی دیگر از عضلات که در تثبیت این بد شکلی زانوها نقش ایفا می کنند، به بهتر شدن 
این اختلال کمک کرد همچنین در کنار این موارد می توان از وسایل کمکی )ارتزها( مانند: 
کفش،  زانو بند و . . . بسته به نوع و شکل بدشکلی، استفاده کرد، اما اگر میزان این بدشکلی 
زیاد باشد و یا تثبیت شده باشد و ما احتمال دهیم که این مشکل با روش های غیر جراحی 
قابل رفع نیست در آن شرایط باید این افراد به جراح معرفی شوند و با عمل جراحی در 

صدد اصلاح این نوع از عوارض تلاش کنند.
 وی در پاسخ به اینکه بهترین زمان برای جلوگیری از این مشکل چه سنی است، افزود: 
بسته به منشاء پرانتزی شدن و میزان آن و همچنین تمایل و همکاری کافی فردی که 
دچار این عارضه شده متفاوت است اگر همکاری آن فرد به خوبی انجام گیرد و مشکل در 
قسمت مفصل باشد معمولا این کار در هر سنی می تواند اصلاح شود، اما اگر خود استخوان 
و نه مفصل دچار انحراف شده باشد و فرد مبتلا به این عارضه نیز همکاری کافی نداشته 
باشد و مشکل او شدید باشد )انحراف 1۵ درجه در هر اندام( در چنین شرایطی تنها راه 

اصلاح این عارضه روشهای جراحی است. 

میخچه دردناک به 
سراغ شاغلین این حرفه ها می رود 

برخی مشاغل به دلیل نوع کار فیزیکی خاص خود می توانند اثرات مخربی بر 
سلامت بدن داشته باشند و افراد را حتی با مشکل میخچه پا مواجه کنند

 بر اساس جدیدترین تحقیقات ایستادن بیش از حد نیز می تواند سبب مشکلات سلامتی 
در افراد شود.

 گفتنی است، بر اساس آمارها بیش از نیمی از کارگران، کارمندان و افراد شاغل در دنیا 
7۵ درصد از وقت خود را به صورت ایستاده سپری می کنند.

 بررسی ها نشان می دهند، ایستادن برای حفظ سلامت بسیار مفید است اما ایستادن 
بیش از حد نیز می تواند سبب درد عضلات، فشار بیش از حد بر مفاصل بدن و بروز میخچه 

پا در افراد شود.
ایستادن به اندازه می تواند مشکلاتی چون چاقی و سرطان را تا حد زیادی مهار کند اما 

ایستادن بیش از حد سبب درد کمر و آسیب دائمی به عضله شود. 
به گفته محققان دانشگاه ETH شهر زوریخ کشور سوئیس پیامد های ناشی از کار 
عضلانی اسکلتی بخاطر ایستادن بیش از حد می تواند منجر به مشکلات مزمن سلامتی 

شود. 
کارشناسان بر این اساس توصیه می کنند پس از هر ۵ ساعت ایستادن افراد به مدت 

حداقل 30 دقیقه استراحت داشته باشند و بنشینند. 
ایستادن بیش از حد همچنین باعث وارد آمدن فشار بیش از حد بر روی ران، زانو و مچ 

پا می شود.
از جمله سایر بیماری های مرتبط با ایستادن بیش از حد می توان تورم اندام های تحتانی، 

بروز واریس رگ های پا، بیماری عروق کرونر قلب و ورم مفاصل را نام برد. 
کارشناسان توصیه می کنند برای حفظ سلامتی افراد به صورت متناوب ایستاده و یا 

نشسته به انجام کار بپردازند.
 تنها در کشور انگلستان بر اساس آمارها در حدود 7 میلیون کارگران بیش از 4 ساعت 
در روز به صورت ایستاده به فعالیت می پردازند که اکثر آنها پس از چند سال دچار انواع 

بیماری های مزمن می شوند. 
کارشناسان شاغلین در حرفه های پلیس، کشاورزی، ساخت و ساز، مونتاژ قطعات در 
کارخانه، خطوط لوله و نفت، توزیع غذا و خدمات آشپزی، خرده فروشی و فروشندگی 

بشدت در آستانه ابتلا به انواع بیماری های مزمن به خاطر ایستادن بیش از حد می دانند.
 کارشناسان همچنین به مالکین کسب و کارها در دنیا هشدار می دهند زمان کافی برای 
نشستن و استراحت برای کارگران و کارمندان خود در نظر بگیرند تا با کاهش بهره وری آنها 

و ابتلا به بیماری های مزمن لاعلاج مواجه نشوند.
 ایستادن بیش از حد همچنین می تواند منجر به توسعه بیماری آرترید روماتوئید در 
افراد مستعد به لحاظ ژنتیکی و محیطی به این بمیاری های خود ایمنی و معلولیت زا شوند.

با داشتن این مشکل برای همیشه با ژن هایتان 
خداحافظی کنید 

یک مشکل شایع در جوامع صنعتی امروزی به ویژه در هنگام شب می تواند 
اثرات تخریبی بسیار جدی و غیرقابل انکاری بر ساختار DNA و توالی ژن ها 

بگذارد.
 گفتنی است، بر هم خوردن ساعت بیولوژیک بدن حتی یکبار می تواند سبب آسیب 

دیدن DNA بدن شود.
 بررسی ها نشان می دهند، اختلال ژن به خاطر بر هم خوردن ساعت بیولوژیک بدن 
می تواند خطر ابتلا به انواع بیماری ها را افزایش دهد، همینطور سبب بالارفتن درجه حرارت 

بدن به تغییر اشتها و همینطور اثرگذاری بر فعالیت مغزی افراد شود.
 پزشکان در عین حال اعلام کرده اند هنوز نمی توان مطمئن شد که بی خوابی سبب 

آسیب دائمی به DNA سلولی می شود. 
محققان دانشگاه اوسپال در کشور سوئد دریافته اند بر هم خوردن ساعت بیولوژیک بدن 
می تواند سبب تغییر در سوخت و ساز بدن و به تبع آن ابتلا به چاقی و دیابت نوع 2 در 

افراد شود. 
این نتایج با مطالعه بر روی 1۵ مرد بزرگسال با وزن طبیعی تنها در عرض 2 شب در دو 

گروه بد خواب و خوش خواب بدست آمده است. 
کارشناسان شرایطی چون میزان نور، مصرف مواد غذایی و ساعت خوردن شام، فعالیت 
فیزیکی، استرس و اضطراب و دمای محیط را در ایجاد بی خوابی شبانه به همراه ابتلا به 

بیماری و یا مشغله های ذهنی و سر و صدا موثر می دانند. 
تنها یک شب پس از برهم خوردن ساعت خواب گروه دوم داوطلبان پزشکان نمونه های 
بافتی کوچکی از چربی های سطحی را بر روی پوست بدن و شکم مردان شناسایی کرده اند.

 بر همین اساس پزشکان هشدار می دهند افراد شاغل در مشاغل شیفت بندی به ویژه 
مشاغل شب کار کنترل ویژه ای بر ساعت خواب خود داشته باشند زیرا برهم خوردن ساعت 

خواب می تواند سبب تخریب DNA بدن آنها شود. 
کارشناسان همچنین با اندازه گیری سطح هورمون های خونی افراد شیفت شب دریافته اند 

در خون این افراد سطح هورمون های استرس بسیار بالاتر از حد نرمال است. 
کارشناسان با بررسی تغییرات ژن ها در اثر برهم خوردن ساعت بیولوژیک بدن امیدوار 
هستند راه حل جدید و درمانی برای رفع مشکل بد خوابی، برهم خوردن ساعت خواب افراد 
شیفت شب، افراد دیابتی، افراد مبتلا به فشار خون بالا و در نهایت مبتلایان به اختلال 

حافظه بیابند.

مصرف گوشت قرمز با کاهو ممنوع 
مصرف گوشت قرمز به همراه کاهو در طولانی مدت ابتلا به سرطان روده را به 

همراه خواهد داشت.
دکتر کمالی متخصص طب سنتی گفت: در گذشته مطالعاتی در رابطه با این مطلب 
انجام گرفته و مشخص گردید که مصرف گوشت قرمز به همراه کاهو، باعث ضعیف شدن 
لوله ی گوارش خصوصا روده ی بزرگ می شود، ولی این مطالعات به میزان کافی نبوده 

است.
 وی افزود: تحقیقات نشان می دهد که بیمارانی که در بیمارستان به دلیل زخم های 
گوارشی بستری شده بودند، پس از به اتمام رسیدن دوره ی درمانشان در بیمارستان و 
با گذشت چند ماهی با بروز علامت هایی در حوزه ی سرطان های روده مجددا به پزشک 
مراجعه کردند و طی بررسی در پرونده های این نوع بیماران مشخص گردید که در طی 
زمانی که آنها در بیمارستان بستری بودند، استیک به همراه کاهو به آنها داده می شده است، 

زیرا گوشت در ترمیم بافت های گوارشی اثربخشی دارد.
 این متخصص طب سنتی تصریح کرد: خوردن کاهو به همراه گوشت قرمز منع مصرف 
دارد و در طی طولانی مدت می تواند باعث آزاد شدن موادی در گوشت قرمز شود و این 

مواد می تواند سرطان را تشدید و تحریک کنند.
 وی در پایان گفت: مطالعات نشان داده است که خوردن کاهو با گوشت قرمز باید بسیار 

محدود و با دقت انجام گیرد.

می خواهیم به شما بگوییم از انواع نوشیدنی هایی که به فرزندان خود می دهید، کدام 
یک سالم تر و مقوی تر هستند و کدام یک را بهتر است حذف یا کم کنید. 

باید توجه داشت این مطالب برای کودکان بالای یک سال است و کودکان زیر 6 ماه باید فقط 
شیر مادر یا شیرخشک بخورند. کودکان 6 تا 12 ماه نیز می توانند در طول روز علاوه بر شیر مادر 
و تغذیه تکمیلی، مقداری آب هم بنوشند. برای اینکه شیر گاو به فرزند خود بدهید، باید تا سن 

یک سالگی صبر کنید. این نکته برای سلامت کودکان، بسیار مهم است.
آب خالص

آب، موجب تنظیم دمای بدن و آبرسانی به سلول های بدن می شود. این نوشیدنی خالص 
بدون اینکه قند یا کالری اضافه و مضری به بدن کودک برساند او را از انواع عفونت های ادراری و 

یبوست مصون می دارد.
آب طعم دار

آب طعم دار حاوی موادی است که شاید بدن کودک به آنها نیاز نداشته باشد. از جمله می توان 
به شکر یا شیرین کننده های مصنوعی اشاره کرد. منظور از آب طعم دار، نوشیدنی های متنوع است 
که شاید سرشار از ویتامین باشند یا حاوی مواد مضر همچون کافئین باشند .شاید گیاهان دارویی 
و نوشیدنی باشند که برای کودک مفید نیستند. اگر می خواهید به فرزند خود آب میوه بدهید، 
بهترین کار این است که آن را با آب خالص مخلوط کنید. اگر آب میوه آماده از مغازه می خرید، 
حتماً برند خوب خریداری کنید و مطمئن شوید که 100 درصد طبیعی است و مواد شیرین 

کننده مصنوعی یا نگهداره های مضر در خود ندارد.
 شیر گاو

شیر گاو یکی از بهترین و کامل ترین منابع کلسیم و ویتامین D است و 
پروتئین های مفید نیز دارد. کودکانی که روزانه نیم لیتر شیر گاو می خورند 

از نظر کلسیم و ویتامین D تأمین هستند. برای کودکان بالای یک تا دو 
ساله بهتر است شیر کامل مصرف کنید. برای کودکان بالای دو سال نیز 

شیر کم چرب، گزینه مناسب تری است. بیشتر از سه لیوان شیر در 
روز به فرزندان خود ندهید، زیرا ممکن است سیر شوند و دیگر 

غذاهای خود را میل نکنند.
 شیر بدون لاکتوز

شیرهای بدون لاکتوز نیز همچون شیر گاو، ویتامین و 
مواد معدنی مفید برای بدن کودک را در خود دارند. تنها 

فرق آنها نیز با شیر معمولی، طعم شیرین تر آنها است.
شیر مادر

اگر پس از دو سالگی نیز همچنان دوست دارید به 
فرزندتان از سینه خود شیر دهید، مانعی وجود ندارد. 

شیر مادر همیشه منبع بسیاری غنی از انواع ویتامین ها و 
پروتئین ها است. همچنین از نظر احساسی نیز فرزند را سیراب 

می کند زیرا به واسطه نوشیدن شیر، در آغوش مادر است و به او 
نزدیکی بیشتری را حس می کند.

انواع لبنیات
برای  نیز  نوشیدنی  لبنیِ  انواع محصولات  همه 

کودک مفید هستند. آنها نیز به طور عموم از شیر 
تهیه می شوند و همان مواد معدنی و ویتامین ها 

را در خود دارند. البته باید اشاره کنیم به اندازه 
خود شیر، کلسیم ندارند. اما باید توجه 

لبنی، مانند: دوغ  کرد که محصولات 
تخمیری، حاصل  و کفیر)نوشیدنی 
توسط  کفیر(  دانه های  و  شیر  از 
باکتری های زنده تهیه می شوند 
و به همین دلیل، بدن کودک 
مُضر  باکتری های  برابر  در  را 
محافظت می کنند. البته میزان 
باکتری های محصولات مختلف، 
نوشیدنی های  است.  متفاوت 

لبنی که شیرین هستند نیز شکر 
در خود دارند که چندان برای بدن مفید نیست.

شیر سویا
شیر سویا یکی از بهترین جایگزین ها برای شیر مادر 
است. البته مواد مفید کمتری دارد. اگر کودک شما فقط 
شیر سویا     می نوشد، بهتر است با مشورت پزشک، 

به او قرص مکمل نیز بدهید. بهتر است، شیر سویایی که ویتامین D و کلسیم نیز داشته باشد، 
خریداری کنید. برای کودکان زیر دو سال نیز توصیه می شود شیر کامل بخرید. شیر سویا هیچ 
گونه چربی اشباع شده و  کلسترول ندارد و در عوض، سرشار از اسید چرب مفید امُگا سه است.  

البته در انواع مفید آن، قند وجود دارد.
 شیر برنج، شیر بادام و شیر نارگیل

در شیری که از برنج و بادام گرفته می شود و همچنین در شیرنارگیل، ویتامین و پروتئین کمتر 
از شیر گاو وجود دارد. اما جایگزین خوبی برای شیر گاو به شمار می روند. برای کودکان زیر دو 
سال بهتر است از نوع کامل اینها)نه کم چرب( استفاده شود. در تمام این موارد، بهتر است برندی 

بخرید که کلسیم، ویتامین D و ویتامین B12 نیز در خود دارد.
آب میوه

نوشیدن یک لیوان آب میوه در روز بسیار خوب است. اما تا حد امکان سعی کنید فرزندتان، خود 
میوه را میل کند. آب میوه فیبر و مواد معدنی که در خود میوه هست را ندارد. در ضمن، کودکان، 
بیشتر دوست دارند معده خود را با آب میوه پُر کنند و به این ترتیب غذاهای سالم و لازم را میل 
نمی کنند. اگر قرار است آب میوه به فرزند خود بدهید، حتماً نوع 100 درصد طبیعی را انتخاب 

کنید. بیشتر از ¾ پیمانه در روز به فرزند خود اجازه نوشیدن ندهید.
آب گوجه فرنگی و آب آووکادو

آب این سبزیجات برای مصرف روزانه کودکان مانعی ندارد. می توانید روزی یک لیوان آب گوجه  
فرنگی یا آب آووکادو به فرزندتان بدهید. یک لیوان در روز اشکالی ندارد. اما سبزیجات دیگر را 
بیشتر از نیم لیوان نباید کودک مصرف کند، زیرا ممکن است بیشتر از حد نیاز بدن کودک، در 

خود، سدیم داشته باشد.
لیموناد خانگی

اگر خودتان در خانه آب لیموترش را می گیرید و شربت آب لیمو برای 
فرزندتان درست می کنید، به یقین، ویتامین C زیادی را به بدن او 
می رسانید. اما لیمونادهای آماده و موجود در فروشگاه ها مملو از قند 
و شکر مصنوعی هستند که بهتر است برای فرزند خود خریداری 

نکنید.
نوشابه و نوشابه رژیمی

همه می دانیم نوشابه فقط خوشمزه است و هیچ ارزش 
قندهای  از  محبوب، سرشار  نوشیدنی  این  ندارد.  غذایی 
مصنوعی و رنگ و طعم دهنده ها است. بهتر است تا جای 

ممکن، کودک از نوشیدن نوشابه منع شود.
چای سبز و چای سیاه

چای، حاوی آنتی اکسیدان است که برای بدن مفید می باشد، 
اما شاید کافئین نیز داشته باشد که برای بدن کودک مضر است. 
اگر قرار است فرزندتان چای بنوشد، بهتر است بیشتر از ¼ لیوان در 
روز ننوشد. برای اطمینان بیشتر می توانید چای را با شیر مخلوط کنید 

و به کودک بدهید.
دمنوش های گیاهی

دم نوش های گیاهی هیچ ارزش غذایی ندارند و بهتر 
است به فرزندان خود از این نوع نوشیدنی ها ندهید. 
برخی از این نوشیدنی ها تأثیرات منفی در بدن 
به  منجر  تواند  می  و حتی  دارند  کودک 

مسمومیت او نیز بشوند.
آب میوه های بسته بندی

بیشتر این آب میوه ها، آب قندهای 
رنگی با اسانس های مضر هستند و 
هیچ نوع ارزش غذایی ندارند. تا 
حد امکان از خریدن این نوع آب 
میوه ها برای فرزندان خود پرهیز 

کنید.
نوشیدنی انرژی زا

این نوشیدنی ها نیز هیچ ارزش غذایی 
مفیدی برای کودکان ندارند. بیشتر آنها 
حاوی کافئین، شکر و شیرین کننده های 
مصنوعی هستند. در برخی هم انواع گیاهان و 
سبزیجات انرژی بخشی وجود دارند که برای بدن کودک 

به هیچ عنوان مفید نیستند.
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شرکت خودروسازی »فورد« سیستمی ارائه داده که به خودروها امکان به یادآوردن 
ویژگی های جاده ای که قبلا از آن عبور کرده اند را می دهد.

 این شرکت نوعی »سیستم چراغ جلویی پیشرفته دوربین محور« ارائه داده که از دوربین 
مادون قرمز، سیگنال های جی پی اس و فناوری ویژه تشخیص علائم ترافیک استفاده می کند تا 

حرکت در جاده های تاریک را آسان کند.
این سیستم همچنین به رانندگان درباره عابران پیاده، موتورسواران و حیوانات موجود در 

خیابان هشدار می دهد.
سامانه مزبور مشخصه های جاده ای که قبلا در آن حرکت کرده را به یاد می آورد و چراغ های 

خود را برای مشاهده بهتر پیچ وخم ها و خطرات بالقوه مسیر سازگار می کند. 

نانوالیاف سرامیکی دمابالا ساخته شد

تولید زهر مار از مخمر مهندسی شده برای نابودی لخته های خونی

ترمیم زخم با استفاده از سیستم »خلاء«

کشف متراکم ترین کهکشان های جهان

مرکز جامع ترمیم زخم جهادداشگاهی علوم پزشکی تهران اقدام به ترمیم زخم 
های مزمن با استفاده از سیستم خلاء یا وکیوم تراپی کرده است که با این روش 30 

تا 50 درصد دوره ترمیم زخم های مزمن کاهش می یابد. 
غلامرضا اسماعیلی جاوید، رئیس مرکزترمیم زخم جهاددانشگاهی علوم پزشکی تهران 
گفت: در این مرکز موفق شدیم تا علاوه بر استفاده از لارو مگس ) لارو درمانی( از روش های 

دیگری مانند وکیوم تراپی به ترمیم زخم های دیابتی، بستر و مزمن بپردازیم.  
 وی افزود: در وکیوم تراپی یا دستگاه سیستم خلاء می توان بافت های مرده زخم مزمن را از 

بین برد، تا بدین وسیله بافت های سالم بدن فرد، به بافت های مرده تبدیل نشود.
 اسماعیلی جاوید اظهار داشت: در روش وکیوم تراپی یک فشار منفی در زخم ایجاد می 

کنیم تا تمام ترشحات عفونی خارج شوند و این ترشحات به سمت داخل زخم برنگردند.
 وی عنوان کرد: خوشبختانه با حمایت از شرکت های دانش بنیان و با همکاری دانشگاه 
اصفهان، دستگاه وکیوم تراپی به عنوان یک محصول رقابتی در کشور به تولید رسانده شد تا 

در این راستا بتوانیم به درمان زخم های مزمن بپردازیم. 

رئیس مرکز ترمیم زخم جهاددانشگاهی علوم پزشکی تهران با بیان اینکه در این روش، بیمار 
می تواند به تمام فعالیت های روزانه خود برسد، ادامه داد: در ترمیم زخم های مزمن با وکیوم 

تراپی، دیگر نیازی به بستری بیمار نیست و نهایتا زخم طی دو روز بهبود می یابد. 
وی افزود: این روش در امریکا و اروپا هزینه درمانی زیادی دارد اما در این مرکز، بیماران مبتلا 

به زخم های مزمن با کمترین هزینه )200 تا 300 هزار تومان( درمان می شوند. 
وی با تاکید بر اینکه البته از سوی دیگر، بیمه ها می توانند این نوع درمان را تحت پوشش 
قرار دهند، گفت: به دلیل اینکه بیماران مبتلا به زخم های مزمن از جمله  زخم دیابتی، اکثرا 
در طبقه متوسط و ضعیف هستند و بیمه های خوبی ندارند از این رو در صدد کاهش هزینه 
درمانی این بیماری نیز هستیم.  اسماعیلی جاوید افزود: اگر بیمار با هر روش استانداردی به 
درمان و یا ترمیم زخم دیابتی بپردازد، باید زمان زیادی صرف کند تا بهبود یابد، اما با استفاده 

از روش وکیوم تراپی 30 تا ۵0 درصد مدت زمان ترمیم زخم کاهش می یابد. 
وی تاکید داشت:  البته در برخی افراد )بیماران شریانی( نمی توانیم از وکیوم تراپی استفاده 

کنیم به دلیل اینکه سیستم خلاء در زخم و اندام های دیگرشان تاثیر منفی می گذارد.

دانشجویان دانشگاه سن خوزه در کالیفرنیا دو کهکشان را کشف کرده اند که متراکم ترین کهکشان های 
شناخته  شده در جهان به شمار می آیند.

 این اجرام آسمانی به خوشه های ستار ه ای کروی معمولی شباهت دارند اما یکصد تا هزاران برابر شفا ف تر از آن ها هستند. این 
سیستم های جدید دارای ویژگی هایی هستند که از لحاظ شفافیت و اندازه بین کهکشان های معمولی و خوشه های ستاره ای 
قرار دارند. نخستین کهکشان کشف شده UCD3-M۵9 نام دارد و عرض آن دویست برابر کوچک تر از کهکشان راه شیری 
است. همچنین تراکم ستاره ای این جرم کیهانی 10 هزار برابر بزرگ تر از منطقه خورشیدی است.  برای تماشاچی واقع در 
هسته UCD3-M۵9، آسمان شب با داشتن میلیون ها ستاره روشن مانند نمایشگر گیج کننده ای به نظر می رسد. تراکم 
ستار ه ای دومین کهکشان به نام HCC1-M۸۵ حتی بالاتر و حدود یک میلیون برابر منطقه خورشیدی است. هر دوی 
این اجسام آسمانی به گروه  جدیدی از کهکشان ها به نام کوتوله های فوق فشرده )UCDs( تعلق دارند.  یافتن سیستم های 
ستاره ای فوق فشرده از این دست آسان است با این حال، چنین کهکشان هایی به این دلیل نادیده گرفته شده بودند که اصلا 

تصور نمی شد آن ها وجود داشته باشند. 

تایر هوشمندی که خود را تغییر می دهد
نسل جدیدی از تایرها طراحی شده که به طرز هوشمندانه ای خود را با شرایط 

مختلف جاده از جمله لغزندگی یا پوشیده بودن از برف منطبق می کند.
از تایرها به عنوان سطح تماس خودرو و جاده یاد می شود با این حال تاکنون تایری تولید 

نشده که قابلیت انطباق با سطوح مختلف جاده و شرایط متنوع آب و هوایی را داشته باشد.
اکنون محققان شرکتی Kumho که تخصص ویژه ای در طراحی و تولید تایر دارد ایده 

منحصربفردی برای حل این مشکل ارایه کرده است.
قلب تپنده این فناوری در تغییر هوشمندانه عاج های سطح تایر است.

تایر جدید این شرکت که تحت عنوان Maxplo شناخته می شود به تازگی جایزه 
کلاس »آینده نگری« را در مسابقه بزرگ طراحی A’ Design Awards ایتالیا نصیب 

خود کرده است.
مهمترین ویژگی این تایر فقدان هوا در آن است و به جای آنکه عاجهای ثابتی داشته باشد 
بدین ترتیب طراحی شده که با توجه به حرکت خودرو بر روی سطح خشک، مرطوب و یخ 
زده، عاجهای آنها ساختاری متفاوت پیدا کنند. در واقع تایر به طرز هوشمندانه ای خود را با 
هر وضعیتی وفق می دهد تا خطر انحراف خودرو و بروز تصادفات ناشی از وضعیت ناپایدار 

جاده به حداقل برسد.
یکی از حالتهای جالب توجه این تایر مربوط به حرکت آن بر روی سطح پوشیده از آب 
است که در این وضعیت عاجهای آن بخش قابل توجهی از آب بین تایر و سطح جاده را به 
اطراف پمپاژ می کنند تا لغزندگی خودرو در حین حرکت به میزان قابل توجهی کاهش یابد.

چراغ های خودرو که خاطرات جاده را 
به یاد می آورند!

محققان پژوهشکده سامانه های حمل و نقل فضایی 
موفق به ساخت آزمایشگاهی نانوالیاف سرامیکی 

شده اند که دمای ذوب بسیار بالایی دارد.
»زیرکونیوم دی بورید« نوعی سرامیک فوق دمای بالا 
با نقطه  ذوب بیش از 3200 درجه  سانتی گراد است. این 
سرامیک از ویژگی های بی نظیری همچون سختی و هدایت 
الکتریکی بالا و مقاومت در برابر خوردگی و سایش بسیار 

عالی برخوردار است.
 دکتر روح الله مهدی نواز اقدم، یکی از محققان این طرح 
عنوان کرد: امروزه نیاز به این دسته از مواد که علاوه بر 
قابلیت کارکرد در اتمسفرهای اکسیدی و خورنده، توانایی 
تحمل دماهای بالاتر از دو هزار درجه سانتی گراد را به مدت 
زمان طولانی داشته باشند، در سیستم های سپر حرارتی، 
ابزار برش و توربین ها، بوته های ذوب و نگهداری فلزات مذاب 

به شدت احساس می شود. 
هوافضا جهت ساخت  در صنایع  مواد  این  افزود:  وی 

عایق های حرارتی، بدنه های مورد استفاده در شرایط مافوق 
صوت و ناپایدار و ساخت اجزای الکتریکی - الکترونیکی 

کاربرد دارند. 
به  نسبت  الیاف  نانو  که  آنجایی  از  داشت:  اظهار  وی 
نانوذرات دارای برتری هایی همچون مقاومت عالی در برابر 
شوک حرارتی شدید، ظرفیت تحمل بار دینامیکی بیشتر و 
چقرمگی شکست بالاتر هستند، بر آن شدیم تا »زیرکونیوم 
دی بورید« را به عنوان یک سرامیک دما بالا با ساختار نانو 

الیاف سنتز کنیم.
 مهدی نواز اقدم گفت: اگر چه روش های مختلفی برای 
واکنش حالت جامد،  مانند  بورید  زیرکونیوم دی  سنتز 
الکتروشیمیایی و روش ها مکانیکی استفاده می شود، اما 
موانعی همچون درجه حرارت بالای سنتز، زمان تولید 
طولانی، خلوص پایین، اندازه دانه  نسبتا بزرگ در مسیر 

تولید آن ها وجود دارد. 
به گفته  وی، برای غلبه بر این مشکلات، در این پژوهش 

از  استفاده  با   )  ZrB2 (بورید زیرکونیوم دی  الیاف  نانو 
تهیه  یک ژل حاوی مواد اولیه در ابعاد مولکولی و سپس 
الکتروریسی سل تهیه شده و احیای کربوترمال سنتز شده 

است.
 وی با بیان اینکه جهت سنتز نانو الیاف فوق از مواد اولیه  
ارزان قیمت و دوستدار محیط زیست استفاده شده است، 
ادامه داد: لذا استفاده از پیش ماده های ارزان قیمت بدون 
نیاز به آماده سازی اولیه و نیز کاهش دمای عملیات حرارتی 
منجر به کاهش هزینه و کاهش آلودگی در سنتز این ماده 

شده است.
 بر اساس اعلام ستاد نانو، محصول نهایی، نانوالیاف غیر 
اکسیدی فوق دما بالا، با خلوص بالا و درجه  کریستالی عالی 
است که میانگین قطر آن ها بین 70 تا 297 نانومتر گزارش 
شده است. مشخصات نانو الیاف الکتروریسی شده در هر 
TG/ و SEM، XRD، EDX مرحله با انجام آزمون های

DSC تعیین شده است. 

دانشمندان دانشگاه علم و فناوری چین دارویی برای مقابله با لخته خونی ارائه داده اند که مبتنی بر 
زهر مار است.

 مار Agkistrodon acutus در حیات وحش، به دلیل مرگبار بودنش مشهور است و افرادی که با این مار 
گزیده می شوند، پس از برداشتن چند قدم از پای در می آیند. 

محققان از ویژگی های پزشکی زهر این مار آگاهی دارند. پروتئینی به نام agkisacutalin که در زهر این مار 
یافت می شود، نوعی مولفه ضدانعقاد کارآمد است و لخته های خونی عامل نارسایی قلبی و سکته را با عوارض جانبی 

اندک به حداقل می رساند. با این حال، این پروتئین در شکلی بسیار ایمن برای مصرف انسان ها ایزوله نشده است.
 در تحقیق جدید، محققان ژن های مخمر Pichia pastoris را اصلاح کردند. این مخمر اغلب به عنوان ارگانیسم 
مدل برای آزمایش های ژنتیکی و حتی گاهی اوقات افزودنی غذایی به کار می رود. دانشمندان دو مورد از ژن های این 

مخمر را حذف و آن ها را با دو ژن مار جایگزین و این مخمر را در دمای اتاق با گلیسیرین تغذیه کردند. 
پس از گذشت 1۸ ساعت، محققان متانول را به این مجموعه افزودند و این ماده، گلیسیرین را به پروتئین های 

ضدانعقاد خون موجود در زهر مار تبدیل کرد. 
گرچه این مولفه ضدانعقاد خون زهرمار-محور هنوز در دسترس نیست، اما محققان امیدوارند به زودی آن را 

ارائه دهند. 

بهترین ظروف برای نوشیدن آب 
طبق تحقیقات به عمل آمده توسط دانشجویان و محققان دانشگاه یو اس اس در 
کالیفرنیای جنوبی بهترین ظروف برای نوشیدن آب، کاسه های چینی هستند. به 
طوری که سر باز بوده و آب در آنها زیاد دیده شود ولی ته آن تنگ تر باشد که در 
واقعیت و حقیقت آب؛ مقدار کمی در لیوان وجود داشته باشد و فرد تصور کند که 

آب فراوان می نوشد و جنبه ی روانی برای او ایجاد و رعایت شود.
 توصیه می شود که ظروفی که برای نوشیدن آب انتخاب می کنید به رنگ سفید باشد تا 
تمیزی ظرف دیده شود. نوشیدن آب در ظروف قلعی و روئی عطش را خیلی سریع کاهش 
می دهد ولی گفته شده که در طب سنتی و اسلامی نوشیدن آب در ظروف در ظروف زرین 
و از جنس طلا و نقره حرام  است.  نوشیدن آب در ظروف زرین و نقره ای تقویت کننده 
محسوب می شود ولی باعث ایجاد بیماری های قلبی مثل تپش قلب می شود و از این جهت 
توصیه می شود که کمتر و در صورت امکان، هرگز در این ظروف آب ننوشید.  نوشیدن آب 
هم آدابی دارد. به این صورت که باید آب آهسته نوشیده شود و حداقل در سه نفس خورده 
شود. بین وقفه های نوشیدن، فرد ظرف را کنار بگذارد و دوباره شروع به نوشیدن کند. یعنی 
فرد وقت آنرا بدهد که آب نوشیده شده پایین برود و آهسته آهسته به سمت معده حرکت 
کند.  از ریختن آب در دهان، فوت کردن در آب، خوابیدن بعد از آب یا در حالت خوابیده 
از نوشیدن آب پرهیز شود.  بهترین زمان برای نوشیدن آب زمان عطش یا زمانی است که 
احساس تشنگی شدید با علائمی مثل خشکی شدید گلو و سوزش در گلو دارید.  همچنین 
از دیگر زمان هایی که مصرف آب توصیه می شود زمانی است که غذا از معده عبور کرده باشد 
یعنی حداقل یک تا دو ساعت از غذا خوردن گذشته باشد و احساس سبکی و بی وزنی در 
ناحیه شکم برایتان ایجاد شود.  مصرف آب بین غذا یا بعد از غذا در ایجاد درد معده و هضم 
بسیار موثر است. یکی از مهمترین توصیه هایی که به افراد مبتلا به بیماری های معده می شود 
این است که همراه غذایشان مایعات ننوشند.  طبق تحقیقات صورت گرفته در آب موادی 
مثل میکروب ها، ویروس ها و انگل ها؛ مقداری وجود دارد اما این مقدار به بدن هیچ آسیبی 
وارد نمی کنند اما عناصر شیمیایی مثل بی کربنات و انواع کاتیون ها، آنیون ها، کربنات ها، 
سولفات ها و فسفات نیز وجود دارد.  ترکیبات دیگری از جمله آهن و منگنز؛ جامدات معلق، 

سولفات، کلراید، فلوراید، کلسیم، سدیم و عناصر ناچیز در آب دیده می شود.

یک متخصص طب سنتی عنوان کرد ؛

غذاهای رفع کننده افسردگی
وسواس و غم و اندوه 

یک متخصص طب سنتی غذاهای رفع کننده افسردگی, وسواس، غم و اندوه 
را تشریح کرد. 

مجید انوشیروانی متخصص طب سنتی درباره راه های تقویت بدن اظهار داشت: عواملی 
خارجی یا داخلی وجود دارند که در ساختار اخلاط و مزاج ما دخالت می کنند و موجب 

نگهداری سلامت یا از بین رفتن سلامت ما می شوند.
به گفته وی بدن انسان از سه بخش تشکیل شده است که عبارت از یک بخش شامل 
اعضای صلب و فشرده بدن, یک بخش مایع و سیال که اخلاطند و یک بخش بسیار لطیف 
و بخارگونه که روح طبی نام دارد. این متخصص طب سنتی افزود: بخش مهمی از تقویت 
جسمانی و نفسانی ما وابسته به تربیت روح ما دارد. چیزهای لطیف هم مناسب روح بوده 
و هم تقویت کننده آن است. )البته این روح جدا از روحی است که در قرآن و روایات آمده 
است( و در تقویت قوای نفسانی می توان از امور غیرخوراکی استفاده کرد. انوشیروانی بیان 
داشت: ابن سینا در قانون می فرماید همان گونه که کبد مرکز اخلاط است, قلب کانون تولید 
ارواح )روح طبی( است. وی خاطرنشان کرد: یکی از مهمترین چیزهایی که قلب را تقویت 
می کند, استفاده از بوهای خوش است. بقراط می فرماید اگر خواستیم بیماری را از غذا منع 
کنیم یا مصرف غذا را در فرد کم کنیم, می توانیم به او بوهای خوش برسانیم و آن را به این 
وسیله تقویت کنیم. این متخصص طب سنتی ادامه داد: گلاب بسیار مقوی قلب و سیستم 
عصبی است. بهتر است که در محیط اسپری شود. وی یادآور شد: همچنین بوهای معتدل 
مثل مریم و نرجس برای تقویت قوا بسیار مفید است. باید گفت که بوی خیار و لیمو مقوی 

قوای نفسانی است و قوای مغزی است.
غذاهای برطرف کننده غم اندوه: انوشیروانی گفت: از دیدگاه طب سنتی برخی از غذاها 
برای رفع غم و اندوه, افسردگی و وسواس بسیار مفید است؛ مانند: گوشت گوسفند، زرده 
تخم مرغ نیم برشت )عسلی(، شیر، فرنی، شیربرنج، سوپ جو, استشمام گلاب, بوییدن و 
خوردن سیب مخصوصاً سیب گلاب, دمنوش "به", شربت تخم بالنگو همراه با گلاب و 

زعفران, مصرف دمنوش استخودوس بسیار خوب است.

بهترین و بدترین نوشیدنی ها برای کودکان را بشناسید
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اجتماعی 6

سرپرست دانشگاه جامع علمی کاربردی خبر داد؛

ثبت نام کاردانی علمی کاربردی آغاز شد
سرپرست دانشگاه جامع علمی کاربردی از آغاز فرآیند ثبت نام در دوره های 
تقویم  گفت:براساس  و  داد  خبر  مردادماه  امروز،7  از  دانشگاه  این  کاردانی 
آموزشی، ثبت نام دانشگاه جامع علمی کاربردی از دیروز آغاز شده و تا 14 

مردادماه ادامه دارد. 
دکتر محمدعلی اخباری ضمن اعلام این خبر، با تاکید بر اینکه داوطلبان فقط در مهلت 
تعیین شده می توانند نسبت به ثبت نام اقدام نمایند، افزود:متقاضیان باید در مهلت تعیین 
شده با مراجعه به سایت سازمان سنجش آموزش کشور نسبت به ثبت نام اقدام نمایند و 
توجه داشته باشند غیر از زمان تعیین شده،زمانی دیگری برای ثبت نام در دوره های کاردانی 

دانشگاه اعلام نخواهد شد. 
وی در مورد ظرفیت پذیرش دانشجو و زمان اعلام نتایج نهایی اظهار کرد:ظرفیت پذیرش 
هر رشته در دفترچه ای که روی سایت سازمان سنجش قرار خواهد گرفت اعلام شده 
است،باید گفت محدودیتی در پذیرش وجود ندارد و هر فردی که برای ثبت نام اقدام کند 

پذیرش خواهد شد. 
ارائه 1183 کدرشته جدید 

سرپرست دانشگاه جامع علمی کاربردی در ادامه درمورد کدرشته های این دانشگاه توضیح 
داد:طبق آخرین مصوبه شورای گسترش 9۵9۸ کدرشته محل توسط دانشگاه جامع علمی 
کاربردی ارائه می شود که از این تعداد 6144 کدرشته در مقطع کاردانی است،34۵4 
کدرشته برای مقطع کارشناسی است.از میان این رشته ها 11۸3 کدرشته جدید براساس 

نیاز روز بازار ایجاد شده است و برای مهرماه سال جاری برای اولین بار ارائه می شود. 

ثبت نام در رشته های بدون آزمون کنکور 
ثبت نام در رشته هایی که پذیرش در آنها صرفا بر اساس سوابق تحصیلی صورت 

می گیرد، آغاز شد.
تمامی غایبان کنکور و افرادی که متقاضی رشته های بدون آزمون هستند می توانند در 

پذیرش رشته های بر اساس سوابق تحصیلی شرکت کنند. 
این گروه از متقاضیان تا روز  شنبه 10 مرداد ماه فرصت دارند با ورود به سایت سازمان 

سنجش در این دوره ثبت نام کنند.
 داوطلبان باید پیش از آغاز مراحل ثبت نام، کارت اعتباری لازم برای ثبت نام پذیرش بر 
اساس سوابق تحصیلی مرداد ماه 1394 را از طریق سایت سنجش به مبلغ 1۵0 هزار ریال 

)1۵ هزار تومان( خریداری کنند.
 داوطلبانی که علاوه بر گروه آزمایشی اصلی )ریاضی، تجربی و انسانی( علاقمند به شرکت 
در گروه آزمایشی هنر و گروه آزمایشی زبان های خارجی هستند لازم است قبل از آغاز 
ثبت نام یا ویرایش، سریال ثبت نام مربوط به هر کدام این گروه ها را نیز به طور جداگانه 

خریداری کنند. 
 داوطلبان می توانند پس از پایان مراحل ثبت نام و از طریق ویرایش اطلاعات، جهت ثبت 

علاقمندی ها اقدام کنند.

توسطمدیرکل امور فنی بیمه شدگان سازمان تأمین اجتماعی :

شرایط بیمه زنان خانه دار اعلام شد
مدیرکل امور فنی بیمه شدگان سازمان تأمین اجتماعی، شرایط بهره مندی 

زنان خانه دار از تعهدات قانونی تأمین اجتماعی را اعلام کرد.
سیروس نصیری گفت: زنان خانه دار با احراز شرایط مربوطه از آذر ۸7 در زمره 
مشمولین بیمه صاحبان حرف و مشاغل آزاد قرار گرفته و این قبیل از متقاضیان در 
صورت تمایل می توانند با مراجعه به یکی از شعب سازمان تأمین اجتماعی به صورت 
خود اظهاری با عنوان خانه دار و انعقاد قرارداد و پرداخت حق بیمه مقرر از تعهدات 

قانونی این سازمان بهره مند شوند.
وی افزود: بر این اساس زنان خانه دار می توانند خود را بیمه صاحبان حرف و مشاغل 
آزاد کنند و حق بیمه را نیز به سازمان تأمین اجتماعی پرداخت کنند.نصیری با بیان 
اینکه حداکثر سن برای پذیرش درخواست و عقد قرارداد 4۵سال است که در غیر 
این صورت متقاضی می بایست 2 برابر مازاد سنی مقرر دارای سابقه پرداخت حق 
بیمه قبلی نزد سازمان تأمین اجتماعی باشد، تصریح کرد: چنانچه متقاضی در زمان 
درخواست دارای حداقل 10سال سابقه پرداخت حق بیمه قبلی نزد سازمان تأمین 
اجتماعی باشد، از اعمال شرط سنی معاف خواهد بود و به عبارت دیگر با هر سنی این 
گروه از متقاضیان می توانند بیمه شوند.مدیرکل امور فنی بیمه شدگان سازمان تأمین 
اجتماعی اظهار کرد: در صورتی که متقاضیان بیمه زنان خانه دار، سابقه پرداخت حق 
بیمه قبلی نزد سازمان تأمین اجتماعی را نداشته باشند، می توانند دستمزد مبنای 
پرداخت حق بیمه خود را بین حداقل دستمزد مصوب شورای عالی کار و حداکثر 

دستمزد مصوب زمان عقد قرارداد انتخاب کنند.
 چنانچه متقاضی دارای سابقه پرداخت حق بیمه قبلی به مدت 360روز ویا بیشتر نزد 
سازمان تأمین اجتماعی باشد، میانگین مبنای پرداخت حق بیمه وی در آخرین360روز 
به عنوان مبنای پرداخت حق بیمه، ملاک عمل قرار می گیرد.نصیری گفت: مددجویان 
تحت پوشش کمیته امداد امام خمینی)ره( و زنان سرپرست خانوار تحت پوشش 
سازمان بهزیستی حسب مورد با معرفی از سوی مراجع مذکور در صورتی که کمتر از 
۵0 سال سن داشته باشند، در اجرای بند"ب" ماده 11 آئین نامه اجرائی ماده 7 قانون 
هدفمند سازی یارانه ها و در راستای تعمیم و گسترش پوشش بیمه ای به گروههای 
خاص جامعه از تاریخ 13۸9/12/21 با معافیت از پرداخت حق بیمه به میزان ده بیست 
و هفتم حق بیمه کامل)با نرخ 27درصد( بر اساس حداقل دستمزد مصوب شورای عالی 
کار که حق بیمه آن از محل منابع حاصله از هدفمند سازی یارانه ها تأمین می شود، 
مشمول تعهدات قانونی مقرر در بیمه صاحبان حرف و مشاغل آزاد شامل بازنشستگی، 

ازکارافتادگی، فوت و خدمات درمانی قرار گیرند.

رئیس سازمان بهزیستی کشور:

معلولان مشمول بیمه تکمیلی می شوند
رئیس سازمان بهزیستی کشور با اشاره به جزئیات بازنگری قانون حمایت از 
معلولان، از بیمه تکمیلی افراد دارای معلولیت در اصلاحیه این قانون خبر داد.

انوشیروان محسنی بند پی با اشاره به جزئیات و آخرین مراحل بازنگری قانون جامع 
حمایت از معلولان، اظهارکرد: یکی از نکات بارز این قانون، بیمه درمان معلولان است. 
بر اساس این بازنگری، علاوه بر اینکه معلولان مشمول بیمه پایه سلامت می شوند، از 

بیمه تکمیلی خوبی برخوردار خواهند شد.
وی افزود: بیمه درمان تکمیلی افراد تحت پوشش به صورت عمومی در سال 94، 10 
میلیارد تومان است و هر زمان که این بودجه به پایان برسد، متوقف خواهد شد، اما 
در رابطه با بیمه تکمیلی، دیگر چنین محدودیت هایی وجود ندارد و این کار در حال 

پیگیری است.
رئیس سازمان بهزیستی کشور با اشاره به دیگر تغییرات و اصلاحات قانون جامع 
حمایت از معلولان، اظهار داشت: لوازم و وسایل و کمک تجهیزات معلولان در قانون 
قبلی بسیار مغفول مانده بود، درصورتی که این لوازم تجهیزاتی است که ورود افراد 
ناتوان را به محیط های عمومی آسان تر می کند و تحرک پذیری بیشتری را برای آنان 

بوجود می آورد.
بند پی تصریح کرد: این مسئله در بازنگری قانون حمایت از معلولان به شدت مورد 
توجه قرار گرفته است.وی در پایان یادآور شد: بازنگری قانون جامع حمایت از معلولان 
با کمک انجمن حمایت از معلولان، فراکسیون حمایت از حقوق معلولان مجلس و 
کارشناسان بهزیستی و وزارت کار، رفاه و تعاون، صورت می گیرد و تمام مشکلاتی که 
در قانون سال ۸3 به لحاظ محتوایی و ساختاری و شرایطی که در آن قابلیت اجرا پیدا 

نمی کرد، لغو شده است.

قائم مقام وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی  اعلام کرد:

نحوه برقراری مجدد یارانه حذف شدگان
قائم مقام وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی درباره نحوه برقراری مجدد یارانه 
افراد  حذف شدگان و معوقات چند ماه گذشته شفاف سازی کرد و گفت: 

معترض با ثبت در سامانه مورد بررسی مجدد قرار می گیرند.
سید ابوالحسن فیروزآبادی در پاسخ به این سؤال که برخی از افراد حذف شده، کارمند، 
کارگر و نیازمند جامعه بوده اند که بر همین اساس، اعتراضاتی را در سامانه اعلامی 
وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی مطرح کرده اند. آیا برنامه ای برای ساماندهی وضعیت 
به وجود آمده دارید یا خیر، اظهار داشت: تاکنون 17 هزار نفر مورد بررسی مجدد قرار 

گرفته اند که یارانه آنان مجدداً برقرار شد.
وی افزود: این اقدام که یارانه افراد غیرنیازمند حذف شود، ادامه خواهد داشت و اعتراض 
افرادی که نیازمند هستند به طور روزانه مورد بررسی قرار گرفته و یارانه آنها مجدداً 
برقرار خواهد شد.فیروزآبادی با اشاره به اینکه به تمام درخواست های اعتراضی حذف 
یارانه پاسخ داده خواهد شد، گفت: افرادی را که تشخیص داده شود  مستحق دریافت 

یارانه هستند، مجدداً پرداختی یارانه آنها برقرار خواهد شد
وی در پاسخ به این سؤال که آیا معوقات ماه گذشته هم به معترضان پرداخت می شود، 
تأکید کرد: فعلاً در حال حاضر بنا بر برقراری مجدد یارانه افراد نیازمند حذف شده است 

و معوقات آن هم در آینده مورد رسیدگی قرار گرفته و حل شود.

زمان را از دست ندهید،وقت کوتاه است
بازی زندگی که شروع می شود در مواردی نمی توان آن را به وقت اضافه 
کشید، باید از تمام لحظات برای الگو سازی برای خودمان و فرزندانمان تلاش 
کنیم. کوشش در جهت رسیدن به اهداف بزرگ و کوچک می تواند زندگی را 

شیرین تر و رابطه ها را بهتر کند. 
6سال از عمر ازدواج مریم می گذرد، لیسانس عمران دارد. به گفته خودش آدم خیلی 
فعال و متعهدی نیست. مثلا اگر میوه ای در یخچال خراب شود، ناراحت نمی شود. 
اعتماد به نفس پایینی دارد. زیاد از حد صادق است و نمی تواند خودش را دست بالا 
نشان دهد. همسرش 4 سال بزرگتراز مریم است و فوق لیسانس. در کارش موفق است 
و آدمی متعهد و ایده ال گرا که از بی قانونی و بی تعهدی آدمها رنج می برد. راجع به 
مریم دوست دارد به کار مشغولی باشد. مریم تا یک سال پیش سر کار می رفت و به 
کارش علاقه مند بود. به دلیل مشکلات بارداری و حفظ جنین کارش را رها کرد و خانه 

نشین شد، این موضوع  برای همسرش گران تمام شد. 
مریم می گوید: بعد زایمان به علت وزن پایین دخترم شرایط خیلی سخت بود و فرزندم 
با  شیر خشک تغذیه می شد. به بخاطر مصرف شیر خشک، بچه خوب می خورد و 
خوب می خوابید. بعد 3 ماه دیگه بچه داری راحت تر شد. همسرم اصرار به شروع یک 
کار در منزل داشت. همسرم می گوید: به خاطر اصرار من، رفتی سرکار. حالا هم باید 
بهت اصرار کنم که راه درست رو انتخاب کنی. کلافه شدم. یا من خیلی تنبلم یا همسرم 

اشتباه می کند اما نمی توانم منطقا عقیده ام را به او منتقل کنم. 
این زوج  تقریبا در دو قطب فکری متفاوت از هم هستند: زن قدری سهل انگار و ساده 
نگر که برای انجام امور روزمره نیاز به تحریک بیرونی دارد و مرد بسیار کمال طلب و 
ایده آل گرا. تا حدی که از موفقیت هایش سیراب نمی شود و لذا همسرش را هم برای 
موفقیت، تحت فشار قرارمی دهد. هر دو این نوع شخصیتها نیازمند قدری رسیدگی و 
اصلاح در شیوه فکری است و در بلند مدت آسیبهایی به رابطه زناشویی و سپس شیوه 
های فرزند پروری می زند. و از طرف دیگر هر دو این افراد باید نحوه کنار آمدن و احترام 

گذاشتن به خصیصه های شخصی دیگری را بیاموزند.
توصیه مان به خواهر گرامی این است که: اگر دوست دارید وقت کافی صرف فرزندتان 
کنید جای هیچ بحثی نیست، اما به هر حال شما هم به عنوان یک انسان و البته به 
عنوان یک مادر که به زودی الگوی فرزندتان می شوید، لازم است که از اوقات عمرتان 
به درستی استفاده کنید و و تا جایی که می توانید اوقات خود را به بهترین شکل 
مدیریت کنید. از آنجا که کودکی آرام هم دارید لذا پرداختن به این امر بسیار راحت 

تر است.
البته همسرتان از شما توقعات زیادی دارد اما اگر یک برنامه ریزی مناسب و دقیق 
داشته باشید قطعا می توانید هم مادری خوب برای فرزندتان باشید و هم به رشد و 
تعالی شخصی خود بپردازید. این نکته را هم فرموش نکنیم، قطعا داشتن یک مادر تمام 
وقت، شانسی است که در شرایط امروزی جامعه نصیب هر کودکی نمی شود. بدون 
شک حداقل تا ۵سال اول زندگی کودکان نیازمند این هستند که مادر حداکثر اوقات 

خود را صرف وی کند.
البته مادران شاغل محدودیتهایی دارند که عمدتا توصیه می شود، در صورت امکان 
چند سال کارشان را ترک کنند، تا بتواند وقت کافی صرف فرزند خود نمایند. در غیر 

اینصورت اجرای برنامه ریزی دقیق برای رسیدگی به کودک توصیه می شود.
در گام اول داشتن برنامه ریزی دقیق را به شما توصیه می کنم:

 1- از کجا وقت مناسب گیر بیاورم؟
شروع کنید و به مدت یک هفته حساب وقت خود را نگه دارید. حتما جدولی طبق 
میل خود طراحی کنید. این جدول باید شامل همه روزهای هفته و همچنین ساعات 

مشخص هر روز برای انجام هر کار باشد.
از خودتان بپرسید:

• از انجام دادن چه کارهایی بیشترین لذت را می برم؟) با خودکار قرمز(
• چه کارهایی را همسرم توقع دارد که به طور روزانه انجام دهم؟) با خودکار سبز(

• چه کارهایی را می توانم حذف کنم تا برای رسیدن به اهداف جدید وقت داشته 
باشم؟) با خودکار سیاه(

برای برنامه ریزی به گونه ای موثر در رسیدن به موفقیت، باید نسبت به اهداف بلند 
مدت تان صریح عمل کنید، راه رسیدن به آنها را تعیین کنید، اهداف کوتاه مدتی را 

تعیین کنید و برای رسیدن به آنها برنامه ریزی کنید و پیگیرش باشید.

 2- چه می خواهم؟
در مورد آنچه درزندگی می خواهید، از خودتان سوال کنید. اهداف زندگی تان کدام ها 
هستند؟ برای این منظور، سه مورد از اهداف ۵سال آینده تان، سه مورد از اهداف یک 
سال آینده تان و سه مورد از اهداف شش ماه آینده ، سه مورد از اهداف ماه آینده و 

سه مورد اهداف هفته آینده را که را که دوست دارید به آن برسید را یادداشت کنید.

 3- چگونه به موقعیت دلخواه خود برسم؟ 
سعی کنید از اهداف تان سه مورد را برای برنامه ریزی مفصل انتخاب کنید. 

 4- تا به حال چه منابعی داشته اید تا به اهداف تان برسید؟
چه چیزی مانع تحقق یافتن اهداف تان می شود؟

سعی کنید همه این مراحل را طی کنید و رنگ و بویی جدید به زندگی تان بدهید. 
شما دارای هر تیپ شخصیتی که باشید، بی مسئولیتی و تعلل برای تان مفید نیست. 
خوب است همه ما درزندگی برنامه ریزی، هدف مندی و کلا آینده نگری داشته باشیم 
و از هر زمان مان به درستی استفاده کنیم. خصوصا خانمها که الگوی مستقیم فرزندان 
بوده و با سبک رفتاری راه و روش زندگی را به آنها نشان می دهند. اگر بخواهید تعلل 
بورزید، کوتاهی کنید و مسئولیت پذیری نداشته باشید اول خودتان و سپس زندگی 

خانوادگی تان آسیب می بیند.
البته اشتباه نکنید منظور من این نیست که لزوما شما باید بیرون از خانه شاغل باشید تا 
به شکوفایی برسید. هر نوع هدفمندی و برنامه ریزی که در راستای خواسته ها، تمایلات 
و آرزوهای شخصی تان بوده و به شکوفایی تان کمک کند، در این زمینه توصیه می 
شود. البته قطعا توجه به نظرات همسرتان و کسب راهنمایی های کلی از وی کمک 

زیادی به شما خواهد کرد.

عمل برای خوشبختی واقعی !

 آرزوی خوشبختی و تلاش برای بدست آوردن آن 
خواسته ی تمامی انسان هاست. اما آنچه در این بین 
شایان توجه است تفاوت ها و تمایزاتی است که در 

تعریف خوشبختی دیده می شود. 
تفاوت در جهان بینی افراد و نوع نگرش آنها به زندگی مادی 

سرچشمه ی چنین اختلافاتی گردیده است. 
هر فرد بنا به تعریفی که از زندگی دارد خوشبختی را به 
گونه ای تفسیر می نماید. عده ای خوشبختی را در ثروت 
فراوان، برخی در مونسی ماندگار، بعضی در عافیت و شماری 

در سلامتی و ... می بینند. 
تمامی افراد در تلاش اند تا بدان چه موجبات خوشبختی 
ایشان را فراهم می آورد دست یابند. تبعا تعاریف مختلف در 
تفسیر خوشبختی سبب ایجاد راه هایی متفاوت در دستیابی 
به آن می شود. بی شک آنان که در زندگی خدا را محور 
تفسیر  دنیایی  مفاهیم  از  غیر  در  را  نهاده اند خوشبختی 
می نمایند.  از دید خداباوران؛ خوشبختی تنها هنگامی محقق 
می شود که رضایت و خشنودی خداوند را به همراه آورد. از 
این رو توجه به امور معنوی و تلاش به منظور بهره مندی 
هرچه بیشتر از معنویات زندگی موجبات خوشبختی فرد 
را فراهم می آورد. تمسک به روایات منقول از ائمه )علیهم 
السلام( هدایتگر اعمالی است که به موجب آن خوشبختی رخ 
می نماید. آنچه در روایات به عنوان اسباب خوشبختی افراد 

معرفی گشته است شامل:

 1. عمل به علم
حضور در جامعه و رو در رو شدن با افرادی که به ظاهر بهره 
ای از اخلاقیات، شرعیات و انسانیت نبرده اند تعجب بر انگیز 
است اما نکته ی عجیب تر در این موارد آن است که گاه در 
پی  معاشرت با این افراد انسان متوجه ی آگاهی های ایشان 
در زمینه های مختلف شرعی و اخلاقی می شود. در حالیکه 
به ظاهر و در عمل هیچ نشانی از این امور مشاهده نمی گردد. 
علم بدون عمل این اشخاص سبب دوری آنها از انسانیت و 
اخلاق گردیده است و آنان را به سوی زندگی ناپاک سوق داده 
است. از اینرو در روایات به این مهم توجه داده شده است و 
عمل به دانسته ها سبب خوشبختی فرد خوانده شده است. 
چنانچه از حضرت علی )علیه السلام( روایت شده که فرموده 
اند: »إعملوا بالعلم تسعدوا؛ به علم عمل کنید، تا خوشبخت 
کُونُ إلِیَ الهُْوَینَْا وَ  عَادَةِ السُّ شوید .«)1( هَیْهَاتَ مِنْ نیَْلِ  السَّ
البَْطَالةَِ.«  )2( ؛ چه دور است میان آسایش و تن پروری و 

رسیدن به خوشبختی«.
2. دوری از تن پروری

آسوده خواهی و کسالت فاصله ای است میان انسان و 
خواسته هایش. ویژگی های این دنیا بگونه ایست که کار و 
کوشش شرط دستیابی به خواسته ها و اهداف تعریف شده ی 
افراد است. بدون تلاش اشخاص به آنچه می خواهند دست 
نمی یابند و این نافرجامی و ناکامی سبب اندوه بی منتهایشان 

می گردد.

 آنکه برای خود قله ای ترسیم نموده تا بدان دست یابد 
بدان چه خواسته  ها،  فرصت  و  زمان  از گذشت  اما پس 
دست نیافته است احساس شکست می نماید. این حس تا 
بدان اندازه در او پررنگ می گردد که از زندگی اش لذت 
نمی برد و احساس خوشبختی اش از بین می رود. واقعیتی 
که امیر سخن امام علی )علیه السلام( نیز بدان اشاره نموده 
کُونُ إلِیَ الهُْوَینَْا وَ البَْطَالةَِ.«   عَادَةِ السُّ اند: »هَیْهَاتَ مِنْ نیَْلِ  السَّ
)2( ؛ چه دور است میان آسایش و تن پروری و رسیدن به 

خوشبختی«.
 3. همنشینی با دانشمندان

بهره مندی از علم و دانش نیازمند دانش اندوزی در محضر 
دانشمندان است. منش و مرام آنانکه در پی کسب هر چه 
بیشتر دانش و بهره گیری هرچه تمام تر از فرصت حیاتند؛ 
متفاوت از آنانی ست که غافل از توشه اندوزی و سرگرم زرق 

و برق دنیایند. 
توجه به قابلیت های شگرف آدمی از یک سو و فرصت 
کوتاه زندگی دنیایی از سوی دیگر آنان را از پرداختن به امور 
گذرا و سرگرمی های موقت دنیا باز داشته است. هم نشینی 
و مجالست با دانشمندان پویایی و تحرک آفرین است و به 
موجب همین پویایی شخص در تلاش است تا از تمامی 
فرصتش بهره ی کافی ببرد. دوری از به بطالت گذراندن زمانِ 
در حال گذر نشاط آفرین است. به همین سبب امیر المومنین 
)علیه السلام( فرموده اند: » جَالسِِ  العُْلمََاءَ تسَْعَدْ.« )3( ؛ با علما 

همنشین شود تا مبارک و نیکو بخت شوی.
4. محاسبه نفس

فردی که به بررسی اعمال خویش می پردازد و هر روز 
در پی آن است تا بیشتر و بیشتر به فرامین الهی عمل نماید 
از خدایش فاصله نمی گیرد و جایگاه ابدیش را فراموش 
نمی نماید. چنین فردی از تمامی لحظاتش بهره می گیرد تا 
با خشنودی پروردگارش؛ موجبات سعادتش را فراهم آورد. 
او دچار غفلت نمی شود و لذتهای دنیا او را در خود غرق 
نمی نمایاند. از اینروست که بنا به فرموده امام علی )علیه 
السلام( این فرد خوشبخت گردیده است » من حاسب  نفسه  
سعد« ؛)4( هرکه به محاسبه نفس خود پردازد ، خوشبخت 
شود«. آنچه ذکر شد پاره ای از مواردی است که به موجب 
آن سعادت دنیوی و اخروی فرد رقم می خورد و رضایت الهی 
همراه وی می شود. بی شک تنها در این صورت است که فرد 
به خوشبختی حقیقی دست یافته است و آنچه دیگران از آن 
به عنوان خوشبختی یاد می نمایند چیزی نیست جز وهمی 
باطل. امید که با بکارگیری اسباب خوشبختی زا، خوشبختی 

دائم و ابدی عجین و همراهمان گردد. 

پله پله تا رشد فکری کودک
مطمئنا شما هم از جمله پدر و مادرهایی هستید که آرزو 
دارید، کودک تان یکی از باهوش ترین ها باشد. حتما در 
این راستا به راههایی جهت رشد فکری کودک تان متوسل 

شده اید...
   آنچه در رشد فکری و عقلی کودکان موثر است خارج از حد و 
شمارش است. تفاوت های فردی, نیازها و خواسته های متفاوت، عوامل 
ژنتیکی، محیط و هزاران هزار عامل دیگر پرورش فکری کودکان را از 
هم متمایز می کند ولی با وجود همه این ها دانشمندان و روان شناسان 
در تأثیر برخی عوامل اتفاق نظر دارند که این جا به بعضی از آن ها 

به طور اجمال اشاره می کنیم. 
 بازی سازنده دنیای کودک

بازی یکی از عواملی است که در رشد فکری کودکان تأثیر بسزایی 
دارد. بازی با همسالان, با والدین و اطرافیان, اسباب بازی، طبیعت، 
حیوانات که هر کدام در جای خودشان مهم هستند و تفکر و تعقل 
کودکان را شکل می دهند. بدون شک این بازی ها هر چقدر طبیعی تر 
و با انتخاب خود کودک باشد، تأثیر بهتری خواهد داشت. زمانی که 
کودک شروع به بازی می کند هرگز نباید او را به بازی دیگری سوق 
داد بلکه باید آن بازی منتخب را هدایت کرده و با او همراه شد. البته 
اهمیت بازی صرفاً بخاطر زمان کودکی نیست، بلکه آن را باید سازنده 
فکر انسان در بزرگی تلقی کرد. اغلب روان شناسان بازی با شن، بازی 
با آب، ساختن خانه و... به بازی های ماشینی مانند بازی های رایانه ا ی، 

دیدن فیلم و... ترجیح می دهند. 
بازی کردن یک امر بی دلیل یا اضافه نیست، بلکه کودک برای 
شناخت جهان خود و دنیای اطرافش نیازمند بازی است. بازی جوهر 
زندگی و پنجره یی به دنیای کودک است. در بازی کودکان استقلال 

نظر دارند و مشکلات خویش را حل می کنند. 
بازی موثرترین و پرمعناترین راه یادگیری کودکان است، هنگام بازی 
کودکان فکر می کنند، برنامه ریزی می کنند، راه های تازه یی می یابند، 
تجربه می کنند، پرورش فکری، عاطفی، جسمی و اجتماعی می یابند. 
روان شناسان کودک معتقدند کودک از حدود سه سالگی قادر به 
ایجاد تفکر انتزاعی است، زمانی که کودک شروع به حرف زدن نمود 
و با دیگران بیشتر ارتباط پیدا کرد، بهترین زمان برای آموزش تفکر 
منطقی انتزاعی است. تفکر انتزاعی در کودکان از دوران کودکستان 
با بازی های نمادین همراه است، آنها اشیا ساده یی را به عنوان تلفن، 
آمبولانس، ماشین، فرمان و... استفاده می کنند به صورت خیالی خود 

را جای بزرگسالان می گذارند و اعمال آنها را تکرار می کنند. 
 حرف بزنید

با کلمات خوب،  نوزاد  تولد  از  قبل  با کودکان حتی  حرف زدن 
محبت آمیز، ملایمت، راستگویی و... از عوامل موثر دیگر در رشد 
فکری کودکان است. زبان, طبیعی ترین راه برای جلب توجه و برقراری 
ارتباط با کودک است. توصیه می شود هر صدایی که درمی آورد، شما 
هم آن را تکرار کنید یا برایش لالایی بخوانید. وقتی در حال انجام کار 

خاصی هستید، مثلاً به او لباس می پوشانید یا او را حمام می کنید، 
برایش بگویید که دارید چه کاری انجام می دهید.

قابل  با سرعت  بالاتر هم  زبانی کودکان در سنین  مهارت های 
توجهی رشد می کند و توسعه مهارت های اساسی گفتاری در آنان 
تا سنین ۸ و 9 سالگی ادامه می یابد همان طور که کودک شما پا 
به سنین پیش دبستانی و مدرسه می گذارد، می توانید سوالات 
بیشتری از او بپرسید مثلاً فکر می کنی بعداً در این داستان چه 

اتفاقی می افتد؟ 
انسان ها  با زندگی  قصه گویی، تعریف قصه های ملموس، مرتبط 
بالاخص کودکان، خواندن کتاب های قصه و... نیز در رشد فکری 
کودکان موثرند.  کودکان می توانند خودشان را در قصه ها و کتاب 
قصه ها سهیم کنند حتی صحنه هایی که در قصه ها وجود ندارد تصور 
کنند، یا پایان دیگری برای قصه ها فرض کنند. خود را قهرمان داستان 
در نظر بگیرند, جای شخصیت های داستان ها بگذارند که خود موجب 

رشد تفکر انتزاعی در کودکان می شود. 
 رفتار شما با کودک

رفتار درست با کودکان در عین درست عمل کردن خود و عدم 
تناقض در رفتار، عوامل موثر در پرورش فکری کودکان است. البته 
تشخیص رفتار درست، کار چندان دشواری نیست زیرا هرکس 
براساس فطرت خویش می شناسد که کدام رفتار درست و کدام 
نادرست است. تشخیص خوب و بد یا حسن و قبح با انسان سرشته 
شده است .اگرچه داشتن زمینه مساعد از شرایط و لوازم آن است. 

دین الهی جامع این خوبیها یا بایدها و نبایدهاست. 
 مشارکت فرزندان

مشارکت در امور خانواده، جامعه، واگذاری مسئولیت ها با نظارت و 
کنترل که موجب رشد فکر جمعی شده سپس استعداد کار گروهی 
را افزایش داده و ظرفیت و پذیرش فکر را تقویت می کند. همین طور 

خلاقیت را به میزان قابل توجهی پشتیبانی می کند. 

 چند اصل تفکر خلاق
تورنس بیست اصل برای توسعه تفکر خلاقّ از طریق تجارب مدرسه 

ارائه می دهد که به ذکر برخی از آن ها بسنده می کنیم. 
1. احساس ضعف در برابر شاهکار را دور کنید که مانع رشد خلاقیت 

می شود. 
2. انتقاد سازنده را گسترش دهید و فقط انتقاد کردن را آموزش ندهید. 

3. بچه ها را نسبت به محرک های طبیعی حساس کنید. 
4. دست کاری اشیا و عقاید را تشویق کنید. 

۵. از تحمیل یک الگوی خاص اجتناب کنید. 
عوامل متعدد دیگری وجود دارد که خارج از حد شمارش و بیان 
است. گذشته های دور کودکان عوامل موروثی, محیط و شرایط 
موجود خانواده فرهنگ، نژاد، زبان، تغذیه و... که می تواند در رشد و 
پرورش فکری کودکان موثر باشد. لازم به ذکر است که پیچیدن یک 

نسخه برای افراد مختلف دور از انصاف و عقل است. 

ترس را بغل بگیرید
 گاهی حتی نمی خواهیم امتحان کنیم،تحمل شکست را نداریم. آرزوهایمان را دست 
نیافتنی می دانیم و ویترینی از آنها در ذهن مان داریم. تلاشی برای رسیدن به آنها 

نمی کنیم، شاید می ترسیم ..... 
این ترس نیست که شما را از رسیدن به آرزوهایتان باز می دارد، بلکه تصمیماتی که از روی ترس 
می گیرید، بازدارنده اصلی شما است.  بسیاری از ما رویاها و اهداف بسیاری داریم و سال ها با 
آنها زندگی می کنیم، بدون اینکه قدمی برای تحقق آنها بر داریم. عدم تلاش برای رسیدن به 
یک خواسته، آرزو یا هدف؛ دلایل درونی شایع ترس از شکست وعدم موفقیت است. فرد با خود 
می گوید: »بهتر است این کا را شروع نکنم، اگر موفق نشوم، فاجعه می شود.« چقدر این جملات 
برایتان آشناست؟ تاکنون چندین هدف و آرزوی زیبا را با این ترس ها نادیده گرفته اید؟ آیا 

تاکنون برآورد کرده اید این ترس ها، چقدر هزینه مادی و معنوی در پی داشته است؟ 
غلبه بر »ترس از شکست« آسان نیست، ولی دست یافتنی است. نسخه معجزه آسایی در کار 

نیست بلکه باید به میزان شدت این ترس ها گام های موثری بردارید. 
 تمرینی ضد ترس

می توانید روشی را که در برابر ترس ها، افکار و نگرانی هایتان بکار بگیرید. با چند تمرین کوچک 
آشنا شوید تا بتوانید بر ترس هایتان غلبه کنید:

- ترس را بپذیرید. این مرحله گام مهمی در بهبودی محسوب می شود.
- برای برنده شدن تصمیم بگیرید. هر کاری باید با یک تصمیم قاطع آغاز شود. وقتی تصمیم 
گرفتید، نباید به دلیل ترس از شکست، از کوشش برای رسیدن به اهداف خود دست بردارید. 
برخی که در گذشته شکست خورده و اشتباه کرده اند، تصورشان این است که برای هر اشتباهی 
مقصرند و برای همین در ادامه کار تعلل می کنند. - راه حل های دیگر را پیدا کنید. عوامل 
متعددی در موفقیت و شکست شما نقش دارند. اگر در هر مرحله نتیجه ای را که توقع داشتید، 

بدست نیاوردید، روش خود را تغییر دهید تا نتیجه متفاوتی بگیرید.  
لبخند بزنید

- حفظ شوخ طبعی. توانایی دیدن جنبه شوخی مشکل یا عامل ناامیدی، کمک می کند حس 
کلی نگری تان آسیب نبیند. وقتی دچار شکست می شوید، به خودتان بخندید تا اضطراب تان، 
روی هم رفته، کم شود. به طور کلی در قیاس با امور دیگر زندگی تان، مشکلات، احتمالاً چندان 
هم مهم نیستند. اگر به نظرتان شوخ طبعی در زندگی تان کمرنگ است، با دیدن یک فیلم یا 

نمایش کمدی، بالاخره و خنده آور روحیه تان را احیاء کنید.
فکر نکنید فقط یک راه برای موفقیت وجود دارد و آن هم راهی است که در گذشته آن را طی 

کرده اید و شکست خورده اید 
مشکلات تان را با دیگران در میان بگذارید

- اگر در زمینه ای دچار شکست شدید، در مورد آن با اطرافیان صحبت کنید. این کار به شما 
کمک می کند با ناامیدی تان مقابله کنید و این تجربه را از جنبه های متفاوت و خوش بینانه تر 

ببینید. بعلاوه شرح آنچه رخ داده به شما کمک می کند تا حدی اشکال کارتان را بیابید.

کمی تعلل کنید
- استراحت کنید. برای رسیدن به موفقیت به حدی تلاش کنید تا رمقی برایتان بماند. در مواقعی 
استراحتی برای خودتان تعریف کنید تا در آن بیاسایید. هر گاه انرژی تان را باز یافتید دوباره 

شروع به تلاش کنید. 
 مثبت بیاندیشید

- بر تفکر منفی غلبه کنید. به جای پر کردن ذهن تان از افکار منفی، با ذهن خوش بینی در مورد 
اتفاقات به باورهای مثبت بیاندیشید. 

دلایل شکست تان را بازنگری کنید
- از تجارب گذشته بیاموزید. باید از تجارب گذشته درس گرفت، چرا که آنها برای رشد بسیار 
موثرند. دلایلی را که باعث شکست تان شده است را مورد بازنگری قرار دهید و از آنها یاد بگیرید. 
نقاط مثبت و منفی تان را بیابید و به رفع مسائلی که باعث شکست تان شده بپردازید. فکر نکنید 
فقط یک راه برای موفقیت وجود دارد و آن هم راهی است که در گذشته آن را طی کرده اید و 

شکست خورده اید. 
ترس تان را محدود کنید

- برای غلبه بر ترس از شکست، به طور روزانه کار کنید. تداوم بسیار مهم است. اگر بطور مداوم 
ترس خود را محدود نکنید، ممکن است نتوانید بر آن غلبه کنید. پس برنامه ها را به صورت مداوم 

پیگیری کنید و استمرار داشته باشید.
 مشاوره بگیرید

- با یک مشاور یا روان شناس صحبت کنید. غلبه بر ترس از شکست، در تنهایی دشوار است. با 
احساسات خود صادق باشید و درباره آن با یک متخصص صحبت کنید و از کمک و مشورت وی 

بهره بگیرید و برنامه درمانی را پیگیری کنید.
» به جای باز ماندن از حرکت، ترس هایت را در آغوش بگیر 
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گفت و گو: زینب صفری

 سخنگوی وزارت کشور در این گفت و گو تاکید می کند 
بنای وزارت کشور برخورد با قانون شکنان است و پیگیری 
وزارت کشور در ماجرای شیراز و یا حرم امام خمینی را نمونه 
هایی از این برخوردها بر می شمرد. امیری البته وقتی صحبت 
از نحوه مواجهه وزارت کشور با استاندار )وقت( فارس به 
میان می آید از این مواجهه دفاع می کند و تاکید می کند 
"صبوری کنید تا نتیجه را ببینید". به باور امیری تفاوت 
بررسی صلاحیت کاندیداها در وزارت کشور و شورای نگهبان 
مربوط به نحوه به کارگیری کسانی است که از بدو امر پرونده 
بررسی صلاحیت ها را تشکیل می دهند. او معتقد است اگر 
در این مرحله از افراد مطلع، خوشنام و منصف استفاده شود 
نتیجه مطلوبی هم به دست خواهد آمد. امیری در این گفت و 
گو ترجیح داد به برخی از سوالات پاسخی ندهد. این گفت و 
گو اگرچه یک روز بعد از استعفای استاندار فارس انجام شد 

اما به دلایلی انتشار آن به تاخیر افتاد.
با این حال گفت و گوی خبرآنلاین با سخنگوی وزارت 

کشور را در ادامه می خوانید:

دو سال از شروع به کار دولت گذشته است و عملکرد 
دولت در سیاست داخلی بعضا با انتقاداتی همراه بوده است. 
به خصوص موضوع لغو برنامه های مجوز دار و برگزاری برنامه 
های غیرقانونی و بدون مجوز. چه عاملی باعث شده برنامه 
های سیاسی که سخنرانان آن عمدتا از حامیان دولت هستند 
و یا کنسرت ها با وجود صدور مجوز لغو شوند و در کنار آن 
تجمعاتی که بارها وزارت کشور و یا استانداری ها اعلام کردند 
که مجوز ندارند برگزار شوند. سوال این است که آیا واقعا 
وزارت کشور توان مقابله با این روندهای غیرقانونی را ندارد؟

شکی نداریم که کشور در بستر قانون و قانونمداری و مراعات 
قانون به توسعه پایدار و آرامش می رسد. هر اقدامی که خارج از قانون 
باشد به هر بهانه ای و به هر دلیلی قابل قبول نیست. به ویژه اینکه 
ساختار قانون اساسی ما به نحوی است که قوانین مصوب مجلس 
باید به تایید شورای نگهبان برسد. شوراي نگهبان هم نهادی تضمین 
کننده جمهوریت و شرعیت جمهوری اسلامی است. بنابر این قانونی 
که به تصویب مجلس می رسد و شورای نگهبان آن را تایید می کند 

این قانون شرعی است.
بنابراین حتی برگزاری تجمعات خلاف قانونی که به تصویب 
مجلس و تایید شورای نگهبان رسیده ولو به نام ارزش های اسلامی 
خلاف قانون و شرع است. این اقدامات قانون شکنی است و این 
اقدامات مغایر قانون توسط هر فرد و گروه و جناحی که انجام شود 
مطرود و غیر قابل قبول است. هم دولت و هم مجلس و هم قوه 
قضاییه همه در تلاشند که اقدامات که در کشور انجام می گیرد در 
چهارچوب های قانونی باشد و کشور با حاکمیت بلافصل قانون اداره 
شود. اما واقعیت این است که حاکم کردن قانونمداری و الزام عمومی 
به رعایت قانون موضوعی نیست که صرفا با دستور العمل اجرایی شود 
بلکه نیاز به فرهنگ سازی داریم و باید در بستر زمانی انجام بگیرد. 
در همه جای دنیا یکی از ویژگی های زندگی انسانی و اجتماعی این 
است که اشتباهات و اقدامات بر خلاف قانون هم صورت می گیرد. 
اما وزارت کشور به عنوان متولی امنیت داخلی کشور در تلاش است 
که از طریق مراجع قانونی از برنامه و اجتماعات قانونی که دارای 
مجوزهستند حمایت کند. اگر از ناحیه عناصرغیر مسئول مزاحمت 
هایی برای این نوع تجمعات ایجاد شود مطابق ضوابط قانونی با آنها 

برخورد کند.

وزارت کشور مرتب در این موضع قرار دارد که با این قانون 
شکنی ها برخورد می شود. ممکن است نمونه هایی از این 

برخوردها را بفرمایید؟
همین اتفاقی که در شیراز رخ داد یکی از مصادیقی بود که وزیر 
کشور شخصا و با حساسیت زیاد پیگیر موضوع بود و دستور داد تا 
هیئتی به آنجا رفته و با بررسی شرایط مقصرین و عاملین و آمرین 
شناسایی شدند و کار در یک مسیر قانونی قرار گرفت و تعدادی از آنها 
هم به دستگاه قضایی فارس معرفی شدند. می خواهم تاکید کنم که 
از دیدگاه وزارت کشور اصل بر برخورد قاطع و قانونی با قانون شکنان 
است. اصلا برای ما فرقی نمی کند و با آنها در هر سطح و موقعیتی 
که باشند برخورد می کنیم. من در هر فرصتی که پیش آمده است 
از استانداران و فرمانداران خواسته ام تا تمام توان و امکان خودشان را 
به کار بگیرند تا در تمام حوزه های اجتماعی، اقتصادی و سیاسی مر 
قانون را اجرا کنند. و با هر کسی که بخواهد قانون گریزی کند در هر 

موقعیتی که باشد برخورد کنند.
باید بدانیم پیام مقام معظم رهبری به عنوان ولایت فقیه این است 
که قانون مرز بین حق و باطل است و این باید در تمام سطوح مورد 
توجه قرار بگیرد. با مجموع تاکیداتی که ایشان بر اجرای قانون دارند 
عده ای نباید به خودشان اجازه بدهند تجمعاتی را که مجوز گرفتند 

و قانونی هستند را بر هم بزنند و باعث بی نظمی در کشور شوند.

بعد از لغو سخنرانی سید حسن خمینی در بروجرد وزارت 
کشور خیلی سریع و قاطع برخورد کرد و فرماندار بروجرد 
عزل شد. اما در مورد شیراز که شما هم به آن اشاره کردید 
طی دو سال گذشته مکرر شاهد این قبیل نقض قوانین بوده 
برنامه های خود شخصیت های دولتی مثل آقای  از  ایم. 
یونسی و یا خانم ابتکار تا شخصیت های سیاسی به طور 
مرتب با ایجاد مزاحمت برنامه ها لغو شده اند. اما همچنان 
برخوردی از طرف وزارت کشور با استاندار فارس صورت 
نگرفته است. البته ایشان باالاخره استعفا کرد اما به هر حال 
برخوردی با او نشد. آن هم در شرایطی که آقای مطهری 
اشاره کرده است استاندار شیراز در آن ماجرا نقش داشت. 
عدم برخورد با ایشان این مسئله را به ذهن متبادر می کند 
که گویا واقعا عده ای از مصونیت های ویژه ای برخوردارند 
و آنطور که شما می گویید قرار نیست با همه در هر مقامی 
یکسان برخورد شود. علت این همه مماشات وزارت کشور با 

استاندار )وقت( فارس چه بوده است؟
اگر شما سیر کار را ملاحظه کنید می بینید که ترتیبی وجود دارد. 
برای انجام کاری باید زمان انجام آن برسد. مقطعی زمان شناسایی این 
ها،مقطعی مربوط به تحقیق از آنها و مقطعی مربوط به معرفی آنها 
به دستگاه قضایی بود. در آنجا آنها مورد بازجویی قرار گرفتند و بعد 
کسانی که مقصر نبودند آزاد شدند و برای آنها که مقصر بودند قرار 
صادر شد. به هر حال آرام آرام این مراحل در حال طی شدن است و 

اگر شما کمی صبوری کنید ان شا... نتیجه آن را می بینید.

مسئله این است که فقط موضوع برهم خوردن سخنرانی 
آقای مطهری نیست. در این دو سال گذشته مکرر با مواردی 
از این قبیل در شیراز مواجه شدیم و همانطور که اشاره کردم 
از سخنرانی آقای یونسی،خانم ابتکار تا فعالین سیاسی دیگر 
برنامه ها لغو شده و یا توسط نیروهای خودسر بهم ریخته 

شده...
بله من کاملا همه این ها را از حفظ هستم.صبوري کنید انشاا... 

درست مي شود.

خوب این برنامه ها به شکل سلسله وار لغو شده اند و تا 
این لحظه با استاندار )وقت( فارس برخوردی نشده است...

نه اینطور نیست. شما باید بدانید که کار ترتیب دارد و آرام آرام 
باید همه مراحل طی شود. اگر صبوری کنید نتیجه آن را می بینید.

چند هفته پیش استاندار فارس استعفای خود را اعلام 
کرد. دلیل این استعفا واقعا شرکت در انتخابات مجلس بود 
یا احتمالا به خاطر  پیگیری هایی است که از طرف وزارت 

کشور صورت گرفته؟
استاندار فارس اعلام کرد برای کاندیداتوری مجلس استعفا داده 

است.

یعنی استعفای ایشان ارتباطی با پیگیری های وزارت 
کشور ندارد؟

این را باید ازخودشان بپرسید. آنچه که ما با آن مواجه هستیم 

یک درخواست استعفا است. اما این که ایشان چه نیتی از این استعفا 
داشت را من نمی توانم پیش بینی و نیت خواني کنم به هر انگیزه و 

نیتي بود،وزیر موافقت کرد.

پس احتمال برخورد با ایشان وجود نداشته است؟
شما برخورد را در چه می بینید؟

برکناری و یادست کم اعلام رسمی اینکه ایشان در این 
قضایا مطابق با سیاست های دولت رفتار نکرده است.

من فرد حقوقی هستم و اگر بخواهم از حقوق در سیاست مدد 
بگیرم می توانم بگویم برخورد باید همیشه متناسب با عمل فرد باشد. 
اگر این تناسب وجود نداشته باشد خطا و جفا در حق فرد صورت 
می گیرد. این است که از نظر وزارت کشور بررسی حوادث شیراز و 

موضوع اهانتی که به دکتر مطهری شد هنوز کامل نشده است.

از این جهت این را پرسیدم که طبق اعلام وزارت کشور 
آخرین مهلت استعفا برای کاندیداتوری مجلس سوم تیرماه 
بوده است. در حالی که استعفای ایشان بعد از این تاریخ و در 

نهم تیرماه صورت گرفته است.
پذیرش استعفا حق آقای وزیر است. به علاوه استاندار فارس در 
آن بازه قانونی استعفا برای کاندیداتوری هم درخواست استعفای خود 

را داده بود.

این روندهای غیرقانونی که الان درباره آن صحبت کردیم 
نگرانی هایی را در میان حامیان دولت ایجاد کرده است که 
آیا اساسا وزارت کشوری که نمی تواند از برگزاری برنامه 
هایی که خودش به آن ها مجوز داده حمایت کند می تواند 
تضمین دهد که این روندهای غیرقانونی در اجرای انتخابات 

تاثیر نگذارند؟
ببینید من نمی گویم در مورد نشست های قانونی لغوی اتفاق 
نیفتاده، درست می گویید و در مواردی این برنامه ها لغو شده اند. 
اما همه این اتفاقات به خاطر فشارهایی که ایجاد شده نبوده است. 
در برخی از موارد لغو برنامه به دلیل نرفتن خود سخنران انجام شده. 
یعنی همه شرایط فراهم بوده اما سخنران اصلی خودش نرفته است. 
بعضی موارد بوده است که سخنران حس کرده اگر برود ممکن است 
مشکلی پیش بیاید در حالی که استاندار مربوطه اطمینان داده که 
امنیت کامل را برقرار کرده و اگر سخنران می آمد هم مشکلی پیش 
نمی آمد. یک دسته دیگر از لغو نشست ها هم با حکم دستگاه قضایی 
بوده است. البته مواردی بوده است که بستر برای برگزاری آنها فراهم 

نبوده و برنامه لغو شده است.
اگر بیاییم و همه این ها را تحلیل و ارزیابی کنیم به این نتیجه می 
رسیم که نباید لغو این نشست ها و در برخی موارد کنسرت هایی که 
وجود داشته را خیلی بزرگ کنیم. این لغو ها به اندازه ای نبوده است 
که در مورد آن بزرگ نمایی می شود. البته در هر صورت ما حتی یک 
مورد لغو نشست قانونی برایمان قابل قبول نیست. آقای وزیر هم به 
استانداران تاکید کرده است که از نشست های قانونی کاملا حمایت 

کرده و هر کس تخطی کرد با او برخورد کنند.
از آن طرف هم مواردی داشته ایم که نیاز به مجوز داشته اما عده 
ای بدون مجوز برنامه را برگزار کرده اند. مثل همان تجمعاتی که در 
رابطه با مذاکرات هسته ای برگزار شد. این قطعا کار غیرقانونی است. 
اما این را هم بگویم که این قبیل تجمعات اگر در مکان های بسته 
انجام بگیرد نیازی به مجوز ندارد اما نشست هایی که در مجامع 
عمومی برگزار می شود نیاز به مجوز دارد. برخی موارد شاهد بوده ایم 
که به رغم اینکه به آنها ابلاغ کرده اند نیازی به تجمع نیست اما آنها 

قانون شکنی کرده اند و تجمع را برگزار کرده اند.

واکنش و مواجهه شما با این قبیل موارد قانون شکنی چه 
بوده؟

برخورد با این ها به شورای تامین استان ها محول شده است.

ممکن است به مواردی که برخوردی صورت گرفته اشاره 
کنید؟

مثلا روزی که در حرم امام به رییس جمهور و در مراسم تشعیع 
شهدا به رییس مجلس اهانت کردند وزیر کشور دستور داد که 

استانداری تهران بررسی و پیگیری کند.

چند مورد از این دستورها به نتیجه مشخصی منجر شده 
است؟

من الان آماری ندارم که بگویم اما کار در مسیر قانوني قرار گرفته 
است.

مسئله ای که وجود دارد این است که تقریبا همه تجمعات 
مرتبط با موضوع هسته ای در فضای باز برگزار شده و نیاز 
به مجوز داشته که البته مجوزی هم برای انها صادر نشده 
است. اما با این حال برگزار شده اند. مثلا تجمعی که در قم 
برگزار شد و با وجود اعلام اولیه استاندار قم که گفت "این 
تجمع داخل فیضیه است و نیاز به مجوز ندارد اما اگر بیرون 
از فیضیه بیایند برخورد می کنیم"؛ اتفاقا این تجمع برگزار 
شد در بیرون از فیضیه هم برگزار شد و هیچ برخوردی هم 
نشد. همینطور در مشهد و تهران و شهرهای دیگر. سوال 
این است که وزارت کشور تا کجا پای این قانون شکنی ها 
می ایستد؟ به هر حال کمتر از یک سال دیگر انتخاباتی قرار 
است برگزار شود و مهم است که چقدر قانون در آن محترم 

شمرده می شود.
ببینید موضوع امنیت انتخابات امری متفاوت با شرایط معمولی 
است. انتخابات امسال مجلس خبرگان و مجلس شورای اسلامی 
دو رخداد بسیار مهم سیاسی برای کشور هستند. بنابراین با توجه 
به اهمیت بالای این دو انتخابات سلامت آن نیز بسیار مهم است. 
همینطور نظم و امنیت اجتماعی بسیار مهم است. قطعا وزارت کشور 
با حساسیت ویژه ای موضوع امنیت انتخابات و نظم اجتماعی را در 
ایام انتخابات تامین و تضمین می کند. بدون تردید با کسانی که 
بخواهند در امر انتخابات اخلالی کرده و بی نظمی ایجاد کنند صد در 
صد هم وزارت کشور و هم مسئولین نظام جمهوری اسلامی مصمم و 
قاطع هستند که با آنها برخورد کند. لذا وزارت کشور با کمک دستگاه 
های دیگر امنیت انتخابات را تضمین می کند و اجازه نمی دهد دو 

اتفاق ویژه سال جاری بخواهد دستخوش بی نظمی قرار گیرد.

ساز و کار خاصی را برای این منظور تعریف کردید؟
بله. الان مدتی است که ستاد انتخابات کشور با حضور معاونین 
ذیربط وزارت کشور تشکیل می شود،بنده هم عضو هستم از جمله 
معاون امنیتی وزارت کشور هم عضو ستاد انتخابات است و از الان 
برنامه ریزی های لازم را برای امنیت انتخابات تدارک دیده اند. به 
علاوه آن مدتی که رسما کار انتخابات شروع می شود یعنی از بازه 
ثبت نام تا تبلیغات و روز برگزاری انتخابات تمهیداتی فراهم شده که 

انتخابات بسیار خوب و در فضایی آرام برگزار شود.

تا این لحظه گزارشی از فعالیت های زودهنگام انتخاباتی 
که تخلف محسوب می شوند به شما رسیده؟

بله موارد فراوانی داریم. الان مدتی است که گروه ها و شخصیت 
های سیاسی در بحث انتخابات به طور آشکار یا پنهان وارد شده اند. 
برخی هم هستند که از الان کار انتخاباتی زودهنگام خود را آغاز کرده 
اند. ما استان ها را به طور مرتب رصد می کنیم. استانداری ها مرتب 
گزارش مربوط به انتخابات و تخلفاتی که بعضا صورت می گیرد را 
گزارش می دهند. در مواردی به استانداران می گوییم که به کسانی 
که زودتر از موعد فعالیت های خود را آغاز کرده اند تذکر دهند. در 
بعضی از موارد اسناد و مدارک را نگه می داریم و اگر تذکرات اثری 

نگذاشت از این اسناد و مدارک در جای خود استفاده خواهیم کرد.

عمدتا این تخلفات شامل چه مواردی بوده؟
مصادیق آن عمدتا مربوط به کارهای تبلیغاتی زودرس است. از 
جمله راه انداختن کاروان و یا دادن قول هایی به مردم مناطق خاص. 
من خودم این نوع گزارش ها را در استان ها رصد می کنم و پیگیری 
هستم. در حال حاضر از همه نوع گرایش های سیاسی دچار این 

تخلفات شده اند.

شما هم تجربه حضور در شورای نگهبان را دارید و هم 
الان در کسوت مجری انتخابات قرار دارید. فکر می کنید 
بررسی  در  کشور  وزارت  و  نگهبان  شورای  نگاه  تفاوت 

صلاحیت کاندیدا ها چیست؟
چه زمانی که من عضو شورای نگهبان بودم و چه الان نگاهم 
نسبت به موضوع بررسی صلاحیت ها تفاوتی نکرده است. آن موقع 
که آنجا بودم معتقدم بودم بررسی صلاحیت ها باید بر اساس قانون 
باشد و اینجا هم بر همین اعتقادم. اما آن چیزی که در بررسی 
صلاحیت ها مهم است در واقع نحوه جمع آوری اسناد و مدارک 
و تشکیل پرونده نسبت به یک کاندید است. این امکان برای اعضای 
شورای نگهبان و یا هیئات های اجرایی وزارت کشور وجود ندارد که 
خودشان بخواهند شخصا درباره چندهزارنفری که کاندید شرکت در 
انتخابات مجلس هستند تحقیق کنند. لذا این ها بر اساس پرونده ای 
که برای یک کاندیدا در اختیارشان قرار می گیرد قضاوت می کنند و 

در نهایت به صلاحیت و یا عدم صلاحیت رای می دهند.
بنابراین آنچه خیلی مهم است دقت در نحوه شکل گیری یک 
پرونده از ابتدا برای یک کاندیدا است. اگر کسانی که مجری اولیه این 
پرونده ها هستند افراد مطلع و نسبت به قوانین و مقررات بصیر باشند، 
اگر افراد منصف و خدا ترسی باشند پرونده مناسبی تهیه می شود و 
خروجی قابل قبول و قانونی خواهد داشت. اما مواقعی هم هست که 
در بدو تشکل پرونده آن پرونده به نوعی تشکیل شود که به صورت 
مناسب شکل نگیرد و حقایق وارونه جلوه کند که خروجی مناسبی 
نخواهد داشت. بنابراین آنچه که من هم در شورای نگهبان و هم در 
اینجا تجربه کردم این است که باید تشکیل دهندگان پرونده ها و 
محققین محلی و آنهایی که در بدو امر مسئول کارند را باید آموزش 
بدهند و از افراد بصیر و مطلع و موجه و خوشنام و منصف که فصل 
الخطاب آنها قانون باشد استفاده کنند. اگر چنین چیزی شکل بگیرد 
تفاوتی میان نگاه شورای نگهبان و هیات های ارزیابی وزارت کشور 

وجود نخواهد داشت.

پس تفاوت بین شورای نگهبان و وزارت کشور در ارزیابی 
پرونده های  افرادی هستند که  نظر شما  از  صلاحیت ها 

بررسی زیر دست آنها شکل می گیرد...
بله به نظر من تفاوت در کسانی است که از بدو امر پرونده ها را 

تشکیل می دهند.

به اعتقاد شما چطور می شود این نگاه را به هم نزدیک 
کرد؟ خود وزارت کشور تلاش می کند تغییری در این روال 

ایجاد کند؟
ما نشست هایی را با دبیر محترم شورای نگهبان و معاون اجرایی 
و انتخابات این شورا و همچنین مشاورین دبیر شورای نگهبان 
داشتیم و اخیرا هم به همراه آقاي وزیر و معاون سیاسي در جلسه 
رسمي شوراي نگهبان شرکت کردیم و کارهای مربوط به انتخابات و 
دیدگاه ها در اینباره را با هم تبادل می کنیم. از طرفی هم درهمایش  
فرماندارها که اخیرا برگزار شد من تاکید کردم که فرماندارها در 
هیات های اجرایی از افرادی استفاده کنند که افراد محترم و موجه و 
خوشنام و منصف استفاده کنند. کسانی باشند که حب و بغض های 
خودشان را در تشکیل پرونده مربوط به کاندیداها دخالت ندهند و 
افراد قوی و با انگیزه ای باشند. به این دلیل که ما معتقدیم هیات های 
اجرایی و آنهایی که در بدو امر پرونده ها را تشکیل می دهند در یک 
گلوگاه استراتژیک انتخابات قرار دارند. بنابراین این مقطع مرحله بسیار 
مهمی است که بقیه مراحل بر اساس همین مقطع شکل می گیرد. 
ما اتفاقا بر روی آموزش ها تاکید داشتیم و در جلسه ستاد انتخابات 
کشور مصوب کردیم مجریان انتخابات قانون انتخابات را به صورت 
آنلاین امتحان دهند و نمره ای که می گیرند در ارزیابی فرمانداران و 

بخشداران مورد توجه قرار می گیرد.

خوب این مربوط به وزارت کشور و هیات های اجرایی 
است اما نگرانی اصلی بیشتر از سوی شورای نگهبان است. 
معمولا در ارزیابی صلاحیت ها انتقادات بیشتر متوجه شورای 
نگهبان است. آیا وزارت کشور در تلاش هست که این نگاه 
در نحوه ارزیابی ها را بین دولت و شورای نگهبان را به هم 

نزدیک کند؟
بله ما جلسات مشترکی برگزار کردیم و این چند جلسه ای که تا 
به حال برگزار شده برآیند مثبتی داشته و من فکر می کنم در مسیر 
کار این نگاه ها بیشتر به هم نزدیک شود و خروجی آن به نسبت سایر 

دوره ها مناسبت تر خواهد بود.

فکر می کنید تایید صلاحیت ها در شورای نگهبان نسبت 
به گذشته بهتر خواهد بود؟

الان برای من قابل پیش بینی نیست.

آیت ا... جنتی در اظهار نظر اخیر خود مخالفتشان را با 
شیشه ای شدن صندوق های رای اعلام کردند. به این دلیل 
که معتقد هستند این موضوع مخفی ماندن آرا را مخدوش 
می کند. پیشنهاد شما برای شفاف شدن رای گیری با توجه 

به این ایراد آیت ا... جنتی چیست؟
هم براي شوراي نگهبان و هم وزارت کشور اصل مخفي ماندن 
راي مهم است. این تکلیف قانوني است.شوراي نگهبان با شفاف کردن 
صندوقها به نحوي که آرا قابل خواندن نباشد و اصل مخفي ماندن راي 
محفوظ بماند مخالفتي ندارد. این موضوع در جلسه اخیر که همراه 
آقاي وزیر در جلسه رسمي شوراي نگهبان حضور پیدا کردیم مطرح 

و مورد موافقت قرار گرفت.

آقای امیری! یکی از نگرانی های حامیان دولت مربوط به 
انتصاب فرماندارن و بخشداران است. ممکن است گزارشی از 
اخرین تغییرات مربوط به بخشداران و فرمانداران بفرمایید. 
چون این ادعا وجود دارد که هنوز بخش عمده ای از آنها به 
خصوص بخشداران باقی مانده از دولت قبل هستند و چندان 

همدلی با سیاست های دولت ندارند...
نگرانی که حامیان دولت در این رابطه دارند ناشی از خاستگاه 
سیاسی آنهاست و نه خاستگاه اداره کشور و انجام سالم انتخابات. 
ممکن است هنوز افرادی از دولت قبل در راس شهرستانها باشند که 
تعدادشان زیاد نیست. اما این به این معنا نیست که آنها تابع سیاست 
های دولت نیستند. مسلما همه کسانی که در راس مدیریت سیاسی 
شهرستان ها حضور دارند همه منتخب دولت و با دولت هماهنگ 
هستند. به هر حال افرادی هم که از دولت قبل در راس کار هستند 
در  ارزیابی های به عمل آمده افراد قابل قبولی هستد و سیاستهای 
دولت را قبول دارند و عملکرد مناسبی حتی در دولت گذشته داشتند 
و با دولت فعلی همسو بودند و لذا این ها یا ابقا شدند و یا به جاهای 

دیگر منتقل شدند.
البته این حرف به این معنا نیست که الان مدیران همه صد 
درد صد آن چیزی هستند که ما می خواهیم. واقعیت این است 
که ستاد وزارت کشور با دقت و حساسیت بر کار فرمانداران و 
مسئولین انتخابات در اقصی نقاط کشور نظارت جدی دارد و با 
انحرافات حتما برخورد می کند. برای ما این حق الناس بودن رای 
مردم که مقام معظم رهبری تاکید کردند بسیار مهم است و هر 
کسی از مجریان و دست اندرکاران انتخابات اگر بخواهند خلاف 
امانتداری عمل کند آقای دکتر رحمانی آمادگی این را دارد که 
خیلی قاطعانه با این مسئله برخورد کند. بنابراین از این بابت جای 

نگرانی وجود ندارد.
ما می خواهیم انتخابات پر شور برگزار کنیم . به همین دلیل هم 
تلاش ما این است که تمام جریان های سیاسی درون نظام اعم از 
اصلاح طلب و اصولگرا از شرایط قانونی برابر برخودار شوند. با همه این 
توضیحات مسلما مطبوعات و فعالین سیاسی و مدافعین حقوق ملت 
وظیفه دارند که به مثابه چشمان تیزبین کلیه فعالیت های سیاسی 
وزارت کشور و به طور کلی کشور را رصد کنند و اگر جایی دیدند که 
عملی خلاف امانتداری انجام می شود آن را منعکس کنند و جامعه را 
نسبت به آن حساس کنند تا زمینه های اجتماعی برخورد با موضوع 
هم فراهم شود. وزیر کشور به نقشی که رسانه ها دارند اعتماد دارد 
و از نظر ایشان این رسانه ها هستند که می توانند زوایایی که از دید 

وزارت کشور تاریک مانده را روشن کنند.

در حال حاضر آماری دارید که نشان دهد چند درصد از 
فرمانداران و بخشداران از دولت قبل باقی مانده اند؟

از 430 فرماندار، تنها 32 فرماندار از دولت قبل باقی مانده اند که 
آقای مقیمی معاون سیاسی وزیر دستور دادند هرچه سریعتر عملکرد 
آنها نیز ارزیابی شود تا کسانی که سیاست های دولت را قبول ندارند 
و یا در مدتی که بودند در راستای سیاست های دولت حرکتی نکرده 

اند جابجا شوند.

آقای امیری به نظر می رسد وزارت کشور در حال حاضر 
اصلاح  طرف  یک  از  گرفته  قرار  ای  گانه  دو  وضعیت  در 
از سوی  و  هستند  وزارتخانه  این  عملکرد  منتقد  طلبان 
دیگراصولگرایان معقتدند وزارت کشور تحت نفوذ اصلاح 
طلبان قرار دارد و از این منظر به آن انتقاد دارند. شما کدام 

دریافت را واقعی تر می دانید؟
در راس سیستم وزارت کشور دکتر رحمانی فضلی است که 
منتخب رییس جمهور است. مگر می شود وزیری در سیاسی 
ترین وزارتخانه یک دولت قرار بگیرد و همسو با دولت نباشد؟ 
این امکان پذیر نیست. معاون سیاسی که تبارشناسی اش به 
اصلاح طلبان نزدیک است و ایشان مجری انتخابات نیز هست. 
بنده هم به عنوان قائم مقام وضعیت مشخصی دارم و در همین 
دولت منصوب شده ام. دکتر روحانی با کسی تعارف ندارد اگر 
ببیند وزیری از میان وزرایش با دولت همراهی ندارد خیلی راحت 

او را کنار می گذارد.
ما باید به سیاست های دولت نگاه کنیم و عملکرد وزارت کشور و 
همینطور ترکیب کابینه را ببینیم و بر این اساس درباره کلیت دولت 
قضاوت کنیم. دکتر روحانی به عنوان رییس جمهور بحث اعتدال را 
مطرح کرد. ایشان گفت از افراد افراطی هیچ یک از جناح ها استفاده 
نشود. خودشان هم همین مشی را در چینش کابینه عمل کردند. 
وزارت کشور هم باید سیاست های رییس جمهور را اجرا کند. وزارت 
کشور بر اساس سیاست هایی که رییس جمهور مشخص کرد از 
میان نیروهای معتقد به نظام جمهوری اسلامی و دولت دکتر روحانی 
چه اصولگرا و چه اصلاح طلب استفاده می کند و این ها به خوبی 
با هم کار می کنند. مهم این است که کسانی به کار گرفته شوند 
که به مشی سیاسی دولت معتقد باشند. لذا واقعیت این است که 
وزارت کشور مشی متعادلی که مد نظر رئیس جمهور است را در 

پیش گرفته است.

فکر می کنید در انتخابات مجلس کدام طیف از احزاب 
فعالتر ظاهر خواهند شد؟

ببینید فعالیت احزاب به شکل قابل توجهی نسبت به قبل بیشتر 
خواهد بود. اما اینکه کدام جریان بیشتر فعالیت خواهد کرد را نمی 

توان از الان مشخص کرد.

ارزیابی شما از ترکیب مجلس آینده به چه صورتی است؟
هنوز برای پیش بینی ترکیب مجلس خیلی زود است.

تعداد مدیران سیاسی که در وزارت کشور تا این لحظه 
استعفا کرده اند مشخص است؟

از مدیران وزارت کشور اعم از استاندار، معاون استاندار، فرماندار، 
شهردار، مدیران کل ستادی، مشاورین استاندار، معاونین فرماندار 
تا این لحظه 63 مورد استعفا داده و استعفای آنها مورد قبول وزیر 
یا مقام ذی ربط قرار گرفته است. به تفکیک استان ها آذربایجان 
غربی 4 نفر، آذربایجان شرقی هیچ کس، اردبیل دو نفر، اصفهان 
یک نفر، البرز هیچ کس، ایلام یک نفر ، بوشهر ۵ نفر، تهران دو نفر، 
چهارمحال بختیاری 1 نفر، خراسان جنوبی دو نفر، خراسان رضوی 
4 نفر، خراسان شمالی سه نفر، در خوزستان  7 نفر ، در زنجان دو 
نفر، در فارس سه نفر، در قزوین یک نفر، در قم دو نفر، در کردستان 
یک نفر، در کرمانشاه سه نفر، در کهگیلویه و بویراحمد هیچ کس، در 
کرمان سه نفر، در گلستان یک نفر، در گیلان یک نفر، در لرستان سه 
نفر، در مرکزی دو نفر، در هرمزگان 4 نفر در همدان دو نفر، و در یزد 

هم سه نفر  استعفا دادند.

شما قبلا گفته بودید که جبهه یکتا هنوز مجوزی برای 
فعالیت ندارد...

بله. تحت عنوان یکتا وزارت کشور هیچ مجوز فعالیتی صادر نکرده 
است. به اضافه اینکه تا این لحظه درخواستی هم دراینباره نداده اند. 
هر نوع فعالیت حزبی در کشور مستلزم داشتن مجوز از کمسیون 
ماده ده است. اگر تشکلی بخواهد بدون فعالیت حزبی فعالیت کند 

این فعالیت غیرقانونی خواهد بود.

چه  کردند  برگزار  اخیرا  که  همایشی  صورت  این  در 
وضعیتی داشت؟

این صرفا یک نشست بود. اما برای فعالیت حزبی حتما باید مجوز 
داشته باشند.

آنها تحت عنوان جبهه یکتا همایش خود را برگزار کردند.
جبهه در ادبیات سیاسی به مجموعه چند حزب می گویند. 
تشکلی هم اگر بخواهد تحت عنوان جبهه فعالیت کند باز هم نیازمند 

مجوز کمسیون ماده ده است.

پس برگزاری این همایش با این عنوان کار غیرقانونی 
محسوب می شود؟

برگزاری یک نشست به خودی خود اشکالی ندارد اما اعلام چیزی 
به نام حزب و جبهه و تشکل سیاسی براي فعالیتهاي سیاسي و حزبي 

بدون مجوز،غیرقانونی است. 

نکته

دیدگاه

جریان دلواپس و مشکل زبان انگلیسی!
یکی از نمایندگان معترض به توافق هسته ای سه شنبه در صحن علنی مجلس 
شورای اسلامی با انتقاد از این توافق پرسیده است که آیا تضمینی هست که ترجمه  
متن و ضمائم توافق هسته ای که وزارت امور خارجه در اختیار مجلس گذاشته است، 

درست باشد؟
در این باره چند نکته قابل توجه است:

1 - آیا در کل جریان دلواپسان، یک نفر آدم باسواد که انگلیسی بلد باشد و بتواند این 
توافق را ترجمه کند تا بقیه بتوانند آن را بررسی کنند، وجود ندارد؟! این ها که ادعایشان 
زمین و زمان را پر کرده است و به قول رئیس سابق شان ، "کارشناس ارشد همه چیز" 
هستند چرا نمی توانند 1۵0 صفحه ترجمه کنند؟ مگر نه این است که بزرگ ترین دغدغه 
آنان، این است که چرا دولت روحانی توانسته است این توافق را به سرانجام برساند؟ پس چرا 
تا کنون خودشان آن را ترجمه نکرده اند؟ البته از جریانی که بزرگ ترین منتقدان هسته 
ای شان با گذشت 12 سال از آغاز مباحث هسته ای، حتی نام درست NPT را هم نمی 
دانند و قادر نیستند مفاهیم اولیه هسته ای را در سطح معلومات عمومی توضیح دهند، 

انتظاری بیش از این نیست.
2 - این بزرگواران که با مدارک دکتری وارد مجلس شده اند و در دولت قبل نیز 
مناصب مختلف را با عنوان "آقای دکتر" و "خانم دکتر" در اختیار داشتند، چگونه است که 
نمی توانند یک متن انگلیسی بخوانند؟ مگر نه این است که دارندگان مدرک دکتری قاعدتاً 
باید بتواند در سطح تافل یا آیلتس زبان انگلیسی بدانند؟ این ها چگونه دکترهایی هستند 
که نمی توانند انگلیسی حرف بزنند یا بخوانند؟ این مشکل البته در تیم قبلی مذاکرات هم 
وجود داشت و افرادی عهده دار مهم ترین و سرنوشت سازترین مذاکرات بین المللی ایران 
بودند که برغم داشتن مدارک دکتری، نمی توانستند با طرف های مقابل، به انگلیسی 

صحبت کنند و همیشه با خود مترجم می بردند!
3 - عزیران دلواپس که می گویند متن ترجمه شده ای در دسترس ندارند و انگلیسی 
هم نمی دانند، دقیقاً با چه جیزی مخالف هستند؟ مگر نه این است که خداوند در قرآن 
معَ واَلبَصَرَ واَلفُؤادَ کُلُّ أوُلئِکَ کانَ عَنهُ  فرموده است: ولَا تقَفُ ما لیَسَ لکََ بهِِ عِلمٌ إنَِّ السَّ
مَسئولًا اسراء-36( "از آنچه به آن آگاهی نداری، پیروی مکن، چرا که گوش و چشم و دل، 
همه مسؤولند." پس اول بروید و توافقنامه را دقیق بخوانید و بدانید که درباره چه چیزی 

حرف می زنید، بعد با آن موافقت یا مخالفت کنید.

یک سفر و چند حاشیه؛
سفر فابیوس به تهران 

اهرم فشار جدید منتقدان به دولت
لوران فابیوس دیروز به تهران آمد تا پس از 12 سال بار دیگر پای وزیر امور خارجه 
فرانسه به تهران باز شود. پس از سفر زیگمار گابریل معاون صدراعظم آلمان به ایران و فدریکا 
موگرینی مسئول سیاست خارجی اتحادیه اروپا، وزیر امور خارجه فرانسه سومین دیپلمات 
بلند پایه اروپایی است که از زمان شکل گیری توافق هسته ای در وین به تهران آمده است و 

به دیدار مسئولان عالی کشورمان می رود.
سفر فابیوس؛ آغاز انتقادها

در روزهای گذشته و بعد از اعلام خبر سفر فابیوس به ایران، جریان خبری و تبلیغاتی 
منفی علیه این سفر از سوی برخی رسانه ها و چهره های منتقد دولت به راه افتاد  و به اهرم 
فشاری بر فعالیت  دیپلماتیک دولت یازدهم تبدیل شد. عمده منتقدان، همان دلواپسان 
هسته ای هستند که در این مدت از هر گونه مخالفت با روند مذاکرات هسته ای و توافق 
دریغ نورزیدند و اکنون با بهانه قرار دادن این مسئله، در تلاش هستند تا چالشی جدید 
برای دستگاه دیپلماسی کشورمان ایجاد کرده و در پی تلاش  برای بی فرجام کردن توافق 

برجام هستند.
منتقدانی از کوچک ترین بهانه برای انتقاد به وزارت امور خارجه استفاده کرده اند و یک 
روز به پیاده روی محمدجواد ظریف با جان کری و روز دیگر به سفر رجب طیب اردوغان 
به تهران انتقاد می کردند، پرونده »خون های آلوده« وارداتی از فرانسه در دهه 60 را علم 
کرده اند و با بازخوانی این پرونده ادعا می کنند که به خاطر عملکرد فابیوس در این پرونده 
و مواضع تند وزیر امور خارجه فرانسه در روند مذاکرات هسته ای احساسات مردم ایران 
جریحه دار است و با به کار بردن تعابیری مانند »خون آشام پاریسی«، »قاتل فرانسوی«، 
»تاجر خون های آلوده« و »صادرکننده ایدز به ایران« گفتد که فابیوس نباید به تهران 

سفر کند.
ماچرا پرونده خون های آلوده چیست؟

برجسته کردن پرونده خون های آلوده در آستانه سفر لوران فابیوس به ایران در شرایطی 
است که ماجرا به دوران نخست وزیری وی در نیمه نخست دهه 60 بازمی گردد که یک 
شرکت فرانسوی اقدام به فروش فاکتورهای انعقاد خون به چند کشور از جمله ایران کرده 
است. مصرف این داروها منجر به ابتلای تعدادی از مصرف کنندگان به بیماری های خونی 
شد که این مسئله به یک پرونده حقوقی بین المللی تبدیل گردید. در ایران در سال 13۸3، 
دادگاه شکایت مبتلایان از سازمان انتقال خون تشکیل شد و دادگاه حکم به پرداخت 
خسارت از طرف این سازمان به 974 شاکی پرونده، درمان بیماران مبتلا و عذرخواهی 
وزارت بهداشت داد. سازمان انتقال خون ایران در سال 13۸7 با تشکیل پرونده ای از شرکت 
فرانسوی شکایت کرد. با اثبات کوتاهی شرکت فرانسوی در تولید محصول سالم، سایر 
کشورها نسبت به دریافت غرامت از این شرکت اقدام کرده و توانستند خسارات خود را 
دریافت کنند اما ایران تنها کشوری است که هنوز موفق به دریافت خسارت خود از این 

شرکت نشده است.
تعبیر وارانه یک جنجال

در حالی که صداوسیما بر اساس قانون اساسی و آئین نامه خویش باید در چارچوب 
مصالح و منافع ملی خود عمل کند، پس از روی کار آمدن دولت تدبیر و امید از 24 خرداد 
92 به این سو، این نهاد حاکمیتی بر خلاف روند هشت ساله گذشته اش، شکل و شمایلی 
انتقادی نسبت به دولت گرفته است و به عرصه ای برای تاخت و تاز به دستاوردهای دولت 
یازدهم و زیر سوال بردن عملکرد آن پرداخته است ؛ به گونه ای که در این مدت نیز با چند 
واکنش صریح و قاطع از سوی سخنگوی هیات دولت، مشاور فرهنگی رئیس جمهور و وزرا 

روبه رو شده است.
اینک صداوسیما که پیش از این به عملکرد یکسویه در رابطه با مذاکرات هسته ای و 
دستاوردهای توافق هسته ای وین متهم است، با پخش گزارش های در رابطه با عملکرد 
لوران فابیوس در پرونده خون های آلوده و مذاکرات هسته ای، می کوشد انتقادات سفر به 

تهران وی را ملی و نه جناحی جلوه دهد.
راه یابی فابیوس به نماز جمعه

جنجال های مربوط به ورود وزیر امور خارجه فرانسه به ایران تنها به رسانه ها محصور 
نمانده است و به تریبون نماز جمعه هم رسید و خطیب موقت نماز جمعه تهران از مسئولان 
خواست تا فرش قرمز برای وی پهن نکنند. از برخی از صحبت ها پیرامون سفر فابیوس به 
تهران می توان به حرف های حجت الاسلام والمسلمین سیدرضا تقوی در سخنرانی پیش 
از خطبه های نماز جمعه این هفته در دانشگاه تهران اشاره کرد که گفت: ما می گوییم این 
وزیر خارجه صهیونیست فرانسه که بیشترین اذیت را به تیم دیپلماسی ما صورت داد حالا 

می خواهد به ایران بیاید چرا فرش قرمز پیش رویش باز کنیم؟
واکنش وزیر بهداشت به پرونده خون های آلوده

»پرونده کردن پرونده فرآورده  های خونی آلوده همزمان با توافق هسته ای و مخالفت 
با سفر فابیوس به ایران از سر نوع دوستی و خیرخواهی نیست، بلکه این پرونده بیشتر 
چهره سیاسی پیدا کرده است.« این واکنشی است که سید حسن قاضی زاده هاشمی وزیر 
بهداشت، درمان و آموزش پزشکی در قبال سفر وزیر امور خارجه فرانسه به ایران از خود 

نشان داد و توضیحاتی درباره پیگیری پرونده قدیمی بیماران هموفیلی عنوان کرد.
شکایتی از فابیوس نشده است

عضو اصلاح طلب شورای اسلامی شهر تهران، وکیل پرونده خون های آلوده است. او که 
تلاش هایی را در این رابطه انجام داده در گفت وگویی در خصوص جنجال های ایجاد شده 
در رابطه با سفر فابیوس گفت: روابط بین المللی هر کشوری را کسانی تعیین می کنند که 
ملت به آنها اعتماد کرده و در رأس سیستم مربوطه قرار گرفته اند که چه کسی حق سفر 

به کشورمان را دارد.
همیشه مجذوب ایران بوده ایم

»اقدام مشترک برای یک جهان امن تر«؛ این پیامی است که لوران فابیوس در آستانه 
سفر به تهران از اهداف این سفر سخن گفته بود. اگر قرار باشد یک جمله از صحبت های 
فابیوس انتخاب شود، شاید همین یک جمله نشان بزرگی از یک چرخش سیاسی باشد: 
»ما می خواهیم برای یک جهان امن تر اقدام کنیم و بایسته است ایران همه سهم خود را در 

این جهان داشته باشد. این پیامی است که به تهران می برم.«

علی مطهری:

حذف اصلاح طلبان به صلاح کشور نیست
نماینده مردم تهران در مجلس شورای اسلامی درباره تلاش برخی اصولگرایان 
برای حذف اصلاح طلبان از گردونه رقابت های انتخاباتی گفت: با این اقدام مشارکت 

عمومی پایین خواهد آمد و این کاهش مشارکت به صلاح کشور نیست.
علی مطهری در مورد برخی اظهار نظرهای تندروها در مورد لزوم رد صلاحیت اصلاح 
طلبان در انتخابات آتی مجلس شورای اسلامی تصریح کرد: فکر نمی کنم شورای نگهبان 

به چنین اظهار نظرهایی توجه داشته باشد.
به گزارش ایلنا، وی افزود: این شورا معمولا انصاف را رعایت می کند البته درجاهایی 
ممکن است گرایش سیاسی ما با این شورا متفاوت باشد ولی از نظر خودشان آنها انصاف را 

رعایت می کنند و تقریبا همه آنها افراد باتقوایی هستند.
نماینده مردم تهران، ری ، شمیرانات و اسلامشهر در مجلس شورای اسلامی درباره 
تلاش برخی اصولگرایان برای حذف اصلاح طلبان از گردونه رقابت های انتخاباتی گفت: با 
این اقدام مشارکت عمومی پایین خواهد آمد و این کاهش مشارکت به صلاح کشور نیست.

سخنگوی وزارت کشور:

از مجریان انتخابات امتحان قانون می گیریم
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شکایت جدید از حمید بقایی
گفته می شود:  مشاور ارشد رئیس جمهور از شکایت شورای هماهنگی امور مناطق آزاد و ویژه 
اقتصادی از حمید بقایی معاون اجرایی رئیس دولت دهم به دلیل برخی ساخت و سازها در مناطق آزاد 
و خودروهایی که گرفته اند و هنوز پس نداده اند، خبر داد. اکبر ترکان در خصوص شکایت مناطق آزاد از 
بقایی، اظهار کرد: بحث هایی در ارتباط با این شکایت در زمینه قضایی داشتیم که اقداماتش در حال طی 
شدن است؛ از جمله در مورد ساخت و ساز ساختمان ها و خودروهایی که گرفته اند، ولی تاکنون پس 
نداده اند.وی افزود: درباره مواردی که از آنها یاد شد، از بقایی شکایت کرده ایم که این موضوع در قوه قضاییه 
در حال رسیدگی است. امیداریم هرچه سریع تر به نتیجه مطلوب در این موضوع برسیم.دبیر شورای 
هماهنگی مناطق آزاد و ویژه اقتصادی تصریح کرد: مگر کسی حق دارد از حقوق دولت اغماض کند. کسی 
نمی تواند بگوید من از حق دولت گذشتم. برای همین ما در خصوص مسائلی که از آنها یاد شد شکایت 

کرده ایم و منتظر اعلام نظر قوه قضائیه در خصوص این پرونده هستیم.

یک مصاحبه منتشر نشده از ریگی
گفته می شود: هنگام دستگیری ریگی در اسفندماه سال ۸۸ شخص دیگری نیز در هواپیما 
عبدالمالک ریگی را همراهی می کرد که اخبار مربوط به دستگیری او در سایه شهرت عبدالمالک مغفول 
ماند. حمزه ریگی پسر عموی عبدالمالک و یکی از نزدیک ترین افراد به وی در گروهک بود که عبدالمالک 
را در سفر مهمش به قزاقستان و قرار دیدار با مأمورین آمریکایی، همراهی می کرد. حمزه تا مدت ها بعد از 
دستگیری حاضر به هیچ گفت وگوی رسانه ای نبود و این مکالمه مختصر نیز با این شرط صورت پذیرفت 
که صرفاً در مورد مسائل اعتقادی صورت گیرد. او می گوید: سرکردگان گروهک های تروریستی، علی رغم 
ادعاهای خود از ابتدایی ترین آگاهی های دینی برخوردار نیستند و صلاحیت این کار را هم ندارند. برای 
صادر کردن دستور فتاوی احتیاج به مقدمات خاصی است که با تحصیل علوم دینی و شناخت قوانین 
اسلامی حاصل خواهد شد. اصل حرکت های تروریستی با گفتار علما مخالف است و هیچ عالمی دستور 
نداده است که مسلمانان را به قتل برسانند. روش علما دعوت به اسلام از طریق گفتار اسلامی است و زور و 
اجبار، راهی در دعوت علما به اسلام ندارد. سخن تمام علمای اسلامی خیرخواهی برای تمام انسان ها است 

و از همین رو است که انسان ها را دعوت به اسلام می کنند.

شیوه جدید فیسبوک برای جذب کاربران
گفته می شود: فیس بوک از سال گذشته تا به حال خدمات اینترنتی رایگان خود را در 17 کشور 
جهان ارائه داده است.همزمان با یک ساله شدن ارائه این خدمات فیس بوک پرتال جدیدی را راه اندازی 
کرده تا تمامی اپراتورهای تلفن همراه بتوانند خدمات اینترنتی فیس بوک را با سهولت بیشتری ارائه دهند. 
این شرکت در گذشته هم با اپراتورهای برخی کشورهای در حال توسعه به همین منظور همکاری کرده 
است.بررسی ها نشان می دهد در یک سال اخیر 9 میلیون نفر در آمریکای لاتین، آسیا و آفریقا از طریق 
خدمات اینترنت بی سیم رایگان فیس بوک به امکانات فضای مجازی دسترسی پیدا کرده اند. استفاده 
رایگان از فیس بوک و خدمات پیام رسان این شرکت و برخی سرویس های اینترنتی دیگر از جمله ویژگی 
های این سرویس است.فیس بوک مدعی است سرعت این خدمات در مقایسه با خدمات اینترنت همراه 
دیگر اپراتورها تا ۵0 درصد بیشتر است و البته بسیاری از اپراتورها هم معتقدند با ارائه این خدمات می 

توانند مشترکان بیشتری جذب کنند.

پاسخ سعید لو به شایعات در مورد پناهندگی اش
گفته می شود: علی سعیدلو که در دولت احمدی نژاد معاون اجرایی و مدتی هم رئیس سازمان 
تربیت بدنی بود به شایعات درباره پناهنده شدنش پاسخ داد. علی سعیدلو درباره شایعه پناهنده شدنش که 
در شبکه های اجتماعی دست به دست می شود گفت: این شایعه را رسانه ای زده بود که مسئولانش در 
ایران نیستند. من سالانه چند بار از کشور خارج می شوم. این مسافرت ها هم مربوط به فعالیت ها خود 
من است. سعیدلو همچنین گفت: نمی دانستم که برای خروج از کشور، غیر از داشتن پاسپورت، باید از 

رسانه ها هم اجازه خروج گرفت.

ماجرای خودکار پرت کردن عراقچی
گفته می شود: رئیس کمیسیون امنیت ملی و سیاست خارجی مجلس شورای اسلامی با بیان اینکه 
در مذاکرات هسته ای میان تیم ایرانی و طرف های غربی اتفاقاتی رخ داده که کمتر رسانه ای شده است، 
گفت: قطعا اقدامات اعضای تیم مذاکره کننده هسته ای کشورمان حاکی از انقلابی بودن آنها و حفظ اصول 
و خطوط قرمز کشورمان است. علاءالدین بروجردی در گفت وگو با خانه ملت، درخصوص درگیری ها و 
اتفاقات رخ داده میان تیم مذاکره کننده کشورمان و هیات های غربی گفت: در یکی از جلسات مذاکرات 
هسته ای میان تیم مذاکره کننده کشورمان با مقامات آمریکایی که وزرای خارجه دو کشور حضور داشته اند، 
سنگینی مباحث به حدی می رسد که جان کری وزیر امور خارجه آمریکا در واکنش به ایستادگی تیم 
مذاکره کننده ایرانی بر اصول و خطوط قرمز خود، به حدی عصبانی می شود که دو دست خود را محکم بر 
روی میز می کوبد. رئیس کمیسیون امنیت ملی و سیاست خارجی مجلس شورای اسلامی ادامه داد: در پی 
این اقدام وزیر خارجه آمریکا، خودکاری که جلوی وی بود، به سمت سید عباس عراقچی عضو تیم کمانه 
می کند که عراقچی نیز در پاسخ به این واکنش کری،  بلافاصله خودکار را برداشته و به سمت این مقام ارشد 
تیم آمریکایی پرتاب می کند و این عمل باعث می شود که به قولی تیم آمریکایی حساب کار دستش بیاید. 
وی تصریح کرد: پس از این اتفاقات و در پایان نشست جان کری به طرف اعضای مذاکره کننده کشورمان 

می آید و از آنها عذرخواهی کرده و اعلام کرده که تعمدی در انجام این کار نداشته است.

ممنوعیت پخش آثار سامی یوسف در صدا و سیما
گفته می شود: اوایل هفته جاری خبری مبنی بر ممنوعیت آثار سامی یوسف، خواننده ایرانی تبار 
ساکن انگلستان، در سایت »روز نو« منتشر شد و پس از آن هم سایت های دیگر به درج این خبر پرداختند. 
وی در واکنش به این اخبار می گوید: من از شنیدن خبر ممنوع شدن انتشار آثارم در تلویزیون و رادیو 
رسمی دولتی جمهوری اسلامی ایران به دلیل کنسرت اخیری که در شهر ناصره فلسطین داشته ام، بسیار 
شگفت زده شدم. نمی دانستم که آوردن لبخند به چهره برادران و خواهران عزیز فلسطینی ام موجبات 

رنجش و دلخوری به وجود می آورد.

ورود داعش به بازار مواد مخدر
گفته می شود: سعید مموزینی مسئول اطلاع رسانی حزب دموکرات کردستان عراق در موصل 
فاش کرد گروه تروریستی داعش اخیراً مزارع ویژه حشیش را در جنوب موصل ایجاد کرده است. 
مموزینی اظهار داشت هدف گروه داعش از ایجاد مزارع حشیش، تجارت مواد مخدر در مناطق تحت 
سیطره خود و صادرات آن به مناطق دیگر است. وی افزود داعش اخیراً مزارع ویژه ماده مخدر حشیش 
و تریاک را ایجاد کرده است و اراضی وسیعی را در مناطق حمام العلیل و محلبیه در جنوب موصل به 
کشت این مواد مخدر اختصاص داده است. مموزینی خاطرنشان کرد عملیات ایجاد مزارع حشیش و 
تریاک سرّی و مخفیانه صورت گرفت، اما اخیراً در پی بروز اختلافات میان سرکردگان گروه تروریستی 

داعش در موصل، فاش شد.

عکس یادگاری احمدی نژاد زیر عنوان جعلی خلیج فارس
گفته می شود: غلامرضا انصاری سفیر سابق ایران در ترکمنستان گف: احمدی نژاد در هشت سال 
حضور در عرصه بارها کشور را با تهدیدهای متفاوت مواجه کرد که نمونه آن در سفری که به کشورهای 
خلیج فارس  داشت و زیر عنوان جعلی خلیج فارس ایستاد و عکس گرفت اما کسی اعتراض نکرد. انصاری 
افزود: وقتی رئیس دولت قبل با مطرح کردن هولوکاست دنیا را به چالش کشید و بیشترین سود را از این 
مسئله رژیم صیهونیستی برد،  کسی اعتراض نکرد و وقتی شش قطعنامه سازمان ملل علیه ایران، کشور 

را زیر فصل هفتم منشور سازمان ملل قرار داد باز هم صدایی از کسی بلند نشد.

   
نامحرمانه

شهردار قم به همراه مدیران و معاونین شهرداری قم 
عصر سه شنبه با سید مهدی صادقی استاندار جدید قم 
دیدار و گفت و گو کردند. »سقائیان نژاد« در این دیدار 
هم سخن از بدهی های شهرداری قم به میان آورد و 
از توافق با بانک ملی برای رفع این مشکل خبر داد. او 
البته در خصوص به کارگیری نیروهای غیر بومی در 
شهرداری قم هم توضیح داد و گفت که این انتصابات با 

هماهنگی شورای اسلامی شهر قم بوده است.
بهره مندي از همه ظرفیت ها برای حل مشکلات قم

استاندار قم در این دیدار با اشاره به اینکه باید تمام توان 
خود را جهت خدمت به مردم شهر کریمه اهل بیت )ع( به کار 
گرفت گفت: خدمت در قم یک نعمت و یک غنیمت است و 
باید با تمام توان از این غنیمت جهت خدمت به مردم استفاده 

کنیم تا رضایت همشهریان را فراهم سازیم.
سید مهدي صادقي ضمن اشاره با اشاره به لزوم همگرایي 
و همدلي بین مدیران گفت: اگر کار تیمي باشد و یک 
همگرایي واقعي بین اعضاي تیم وجود داشته باشد مطمئنا به 

هدف و سرمنزل واقعي خود مي رسیم.
وي با اشاره به حل مشکلات قم با بهره مندي از همه 
ظرفیت ها بیان کرد: باید از ظرفیت هاي وجود شخصیت هاي 
نخبه در تیم مدیریتي شهرداري استفاده کرد چرا که این افراد 
با همدلي، همزباني و همگرایي که دارند مي توانند در شرایط 

و امکانات نامساعد هم به نحو مطلوب کارها را پیش ببرند.
ضرورت وجوداعتماد بین مدیران مردم

استاندار قم با اشاره به اطمینان از کاربلدي و تجربه بالاي 
شهردار قم در امر مدیریت شهري افزود: از شنیدن این خبر 
که فرد فرهیخته و کاربلدي همچون سقائیان نژاد شهردار قم 
شده است خیلي خوشحال شدم و با مطالعاتي که از شما 
داشتم مطمئن هستم که قم را به جایگاه فرهنگي و اسلامي 
خود مي رسانید. استاندار قم ضرورت وجود اعتماد در بین 
مدیران و شهروندان براي حل مشکلات قم را یاد آور شد و 
افزود: باید در بین مدیران و شهروندان اعتماد برقرار کرد و این 
اعتماد زماني حاصل مي گردد که در باطن صداقت داشت و 

کارها را صادقانه انجام داد.

تلفیق مدیران مجرب اصفهاني و قمي برای آبادانی قم
شهردار قم نیز در این دیدار گفت: با همدلي و همزباني 
که امروز در بین تیم مدیریتي شهرداري مشاهده مي کنیم، 

شرایط براي یک خدمت ماندگار و صادقانه فراهم مي بینیم.
دکتر مرتضي سقائیان نژاد با بیان اینکه شهرداري در بخش 
مدیریت شهري باید با اقتدار به فعالیت خود ادامه دهد گفت: 
شهرداري نهادي است خدمتگزار و اگر مدیران شهرداري با 
جسارت و قدرت مسائل را دنبال نکنند نمي توانیم به هدف 
اصلي خود که همانا خدمت به زائران و مجاوران شهر کریمه 

اهل بیت )ع( است برسیم.
دکتر سقائیان نژاد با اشاره به اینکه باید در شهرداري 
برنامه ریزي مدون داشته باشیم گفت: از اولویت هاي کاري 
ما در شهرداري، تعریف یک برنامه دقیق و مدون است تا از 
روزمرگي در امر خدمتگزاري جلوگیري کرده و پویایي را ابتدا 

به تیم شهرداري و از آنجا به شهر منتقل کنیم.
وي با اشاره به اینکه شهرداراي قم داراي مدیران نخبه و 

کار بلد مي باشد بیان کرد: در جلسه اي که با شوراي اسلامي 
شهر قم داشتیم گفتم که برخي از همکاران و مدیران کلیدی 
را از اصفهان مي آورم و همچنین از مدیران لایق و نخبه قمي 
هم در تیم مدیریتي شهرداري استفاده خواهم کرد چرا که 
تلفیقي از مدیران مجرب اصفهاني و قمي مي تواند کمک 
خوبي به آباداني شهر قم کرده و قم را جایگاه والاي خود 
برساند. دکتر سقائیان نژاد با اشاره به اینکه براي خدمتگزاري 
باید ابتدا شرایط را فراهم کرد افزود: قم پتانسیل خوبي براي 
خدمتگزاري به مردم را داراست و براي رسیدن به این امر ابتدا 

باید بستر را فراهم کرد.
وي اضافه کرد: در جلسه اي که با بانک ملي خواهیم 
داشت برآنیم تا بر سر بدهي هاي شهرداري به توافق برسیم و 

مشکلات را مرتفع سازیم.
وي در خاتمه اظهار داشت: امیدواریم با همکاري همه 
نهادها و پیگیري و حمایت هاي استاندار قم بحث مونوریل و 

مترو را به سرانجام برسانیم.

طنز قمی

نکته

گوش شنوا

جهت اطلاع

بیزار برو جونم
تو مثل یه خوروس تو سرکو نیگا نکن

یا مثل مرغ همسیه قدقدقدا نکن
بیگی بیشین تو تنگ دلم لال مونی بیگی

وردربیزار نکن جون من سرصدا نکن
اگ من بدم تو دیگه منگشم نگی

انقه اوصور نیا و تو ناز و ادا نکن
انقه دیگه به این دل صاب مرده ور نرو

خودتو دیگه تو این دل وامونده جانکن
گزلیک قهر تو دلمو پاره پاره که

آتیش بجون گرفته ا این کارها نکن
یخده به حرف ننجونه گوش کن که بد میگه

بال پشتبون نرو دیگه کفتر هوا نکن
اَ دس تو ببین جگرم هوشبلا شده
ما را دیگه به قزقون غم مبتلا نکن

جز جگر بزنی در به در بشی
ما را دیگه تو در به در کوچه ها نکن

بیزار برو جونم آخه نمخوام دیگه تو رو
حناق بیریزه توی گلوت پا به پا نکن

معابر قم برای تردد سالمندان
 ایمن نیست

زمانی که از بلوارها و خیابان های سطح شهر عبور می کنیم آن چیزی که 
ذهن هر انسان نوع دوست را می آزارد نادیده گرفتن حق سالمندان است که در 
قرآن و روایات اسلامی و احادیث نبوی بر تکریم سالمندان بسیار تأکید شده 
است حال این سؤال مطرح است که کدام از زن و مرد سالمندی می تواند 
با آسانی و بدون دغدغه خاطر از عرض خیابان ها و بلوارهای قم عبور نماید 
عزیزان سالمندی که با عصا راه می روند زمانی که از عرض خیابان عبور 
می نمایند تازه درجاهایی که خط کشی عابر پیاده وجود دارد باید از روی مانع 
جدول عبور کنند حال معلولین و جانبازان و کسانی که نقص عضو دارند بماند. 
مگر سالمندان و معلولان و جانبازان و کودکان دانش آموز شهروندان این شهر 
نیستند چرا حقوق آن ها تضییع می شود. به عنوان نمونه در بلوار جمهوری- 
بلوار شهید صدوقی – بلوار امین – مسیر نیروگاه تا شیخ آباد هر شهروندی که 
از عرض این خیابان ها عبور کرده باشد و به وسط آن برسد باید از موانعی مانند 
جدول عبور کند جا دارد در شهر مقدس قم از منظر و نگاه اسلامی به این 
مسائل توجه شود تا حق شهروندان آن چنان که شایسته و بایسته آنان است 
ادا شود. نکته حائز اهمیت در خیابان های سطح شهر این است که پل هوایی 
برای تردد آسان تر مردم تعبیه نشده است و در برخی از خیابان ها هم که پل 
هوایی وجود دارد به علت عدم مکانیزه بودن پل ها؛ آن ها را به وسایلی غیرقابل 
استفاده بدل کرده است. سالمندی که برای عبور از عرض خیابان مشکل دارد 
چگونه می توانند چندین پله ها را برای استفاده از پل هوایی بالا و پایین برود. 
مسئولان مربوطه و شورای شهر باید نسبت به این امر پاسخگو بوده و برای رفع 

این مشکل چاره اندیشی کنند.

پارکینگ کنار گلزار شهدا 
ساماندهی و بهسازی شود

در کنار گلزار شهدا محل مناسبی جهت پارک خودرو بویژه در شب های 
جمعه که شهروندان  برسر مزار شهداو اموات خود حاضرمی شوند  وجود ندارد 
و این مشکل امروز نیست بلکه  یک مشکل چندین ساله است . پارکینگی هم 
که وجود دارد خاکی است و متاسفانه تا کنون هیچ  گونه اقدامی  نه از سوی 
شهرداری منطقه و نه از سوی بیناد شهید برای آسفالت آن صورت نگرفته 
است  و تردد خودرو ها در تابستان باعث ایجاد گرد و غبار ودر در روزهای 
بارانی و زمستانی نیز گل و لای باعث رنجش خاطر شهروندان می شود.لذا از 
مسئولان انتظار می رود این محل را به بهترین شکل ممکن جهت پارکینگ 
خودروها در اسرع وقت محیا نمایید تا بیش از این شان و شخصیت زائران و 
خانواده های شهدا و عموم مردم که جهت رفتن به امامزده و زیارت  و مزار 
اموات  خود می آیند حفظ گردد. همچنین روزانه بویژه در فصل تابستان شاهد 
حضور زایرانی از کشورهای عربی و پاکستان  که به زیارت امامزاده  علی ابن 
جعفر )ع( می آیند  در این محل هستیم  و وجود این وضعیت چهره خوبی از 

این مکان مقدس در ذهن آنا نقش نخواهد بست.
محبی از آذر

سه جوابیه از شهرداری قم
در خصوص عرضه انواع و اقسام میوه ومواد غذایی توسط وانت بارها

در خصوص فروش مواد غذایی مورد اشاره شده آبلیموی غیر بهداشتی 
به اطلاع می رساند موردی در این خصوص مشاهده نگردیده و در صورت 

مشاهده سریعا برخورد می گردد.
در خصوص حضور بلال فروشان میدان مفید

درخصوص حضور بلال فروشی میدان مفید به اطلاع می رساند از ابتدای 
ماه مبارک رمضان با هماهنگی کلانتری بنیاد هر شب تحت کنترل بوده و 
موردی تا ساعت 3 بامداد مشاهده نشده است و اگر موردی بوده قبل از اجرای 

طرح مشترک بوده است.
درخصوص غیر فعال شدن چراغ راهنمایی در تقاطع های پرتردد 
 به اطلاع می رساند ، با توجه به تصمیم گیری جدید در شورای ترافیک 
استان، کلیه تقاطع ها تا پایان ماه مبارک رمضان به صورت زمان بندی عمل 
می کنند و پس از ماه مبارک رمضان از ساعت یک بامداد به حالت چشمک 

زن عمل خواهند کرد.

کاربری فضای سبز 
تبدیل به مسکونی شده است!

اهالی و ساکنین کوچه 3۵ بلوار جمهوری )مجتمع های مسکونی گل 
نرگس، امین، فانوس، نیاوران( و ده ها مجتمع مسکونی که در این کوچه 
ساکن هستند، طی نامه ای به اداره کل بازرسی استان قم از شهرداری منطقه 
4 به دلیل فروش غیر قانونی املاک واقع در این منطقه که کاربری فضای 
سبز داشته و شهرداری با تغییر کاربری، زمین مورد نظر را به افراد متعددی 
فروخته است، شکایت کرده اند. این افراد با ارسال رونوشتی از این نامه به دفتر 
روزنامه، خواستار صدور دستور توقف ساخت و ساز در این منطقه از سوی 

شهردار منطقه 4 شده اند. 

اخوان محترم حسن زاده
درگذشت مادر چنان سنگین و جانسوز است 

که به دشواری به باور می نشیند ولی در برابر تقدیر 
حضرت پروردگار چاره ای جز تسلیم و رضا نیست. این 
مصیبت وارده را به شما وخانواده محترم تان صمیمانه 
تسلیت عرض نموده و برای آن مرحومه از درگاه ایزد 

متعال علو درجات اخروی و برای دیگربازماندگان
 صبر و اجر مسئلت دارم.

 روح ا... کرمانی
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پیام  تسلیت

صنایع  فرهنگی،  میراث  مدیرکل 
دستی و گردشگری از ورود سالانه دو 
میلیون نفر زائر خارجی به این استان 
خبر داد گفت : بعلت نبود زیرساخت 
نمی توانیم از ظرفیت عظیم گردشگری 

قم استفاده کنیم
معاون  همراه  به  رضایی  عیسی 
گردشگردی سازمان میراث فرهنگی، صنایع 
دستی و گردشگری روز گذشته در دیدار 
با آیت ا... اعرافی رییس جامعه المصطفی 
العالمیه با اشاره به حضور زائران در استان 
قم، گفت: این استان ام القرای جهان اسلام 
و محور مواصلاتی 17 استان است همچنین 
شاهد حضور زائران از نقاط مختلف هستیم 
که برای زیارت و سیاحت وارد استان قم 
می شوند که بخشی زائران خارجی هستند. 
وی افزود: بخشی از این زائران عراقی هستند 
که ساماندهی این افراد در استان قم حال 
به  توجه  اینکه  به  اشاره  با  اجراست.وی 
زیرساخت های گردشگری استان قم ضروری 
است، گفت: ظرفیت عظیم گردشگری در 
استان قم وجود دارد که نمی توانیم از این 
ظرفیت ها استفاده کنیم به علت نداشتن 
زیرساخت های مناسب است.رضایی افزود: در 

حال حاضر شش پروژه نیمه تمام در استان 
قم داریم همچنین کار احداث پنج هتل پنج 
ستاره در استان قم شروع شده است. وی 
ادامه داد: نیاز به حمایت و تسهیلات ارزان 
قیمت هستیم اگر در سطح ملی از این استان 
حمایت شود شاهد توسعه گردشگری در 

استان قم خواهیم بود.
به دنبال بسترسازی توسعه گردشگری 

در قم هستیم
میراث  سازمان  گردشگری  معاون 

فرهنگی، صنایع دستی و گردشگری نیز 
دراین دیدار گفت: توسعه زیرساخت های 
گردشگری در کشورمان با تعامل، وحدت و 
یکپارچگی نهادهای مختلف تحقق می یابد.

رحمانی موحد اظهار داشت: مشکل مالی در 
تاسیسات گردشگری نداریم و به دنبال بستر 
سازی زیرساخت های توسعه گردشگری در 
کشور به ویژه استان قم هستیم از این رو 
نیازمند تعامل نهادهای مختلف هستیم. وی 
افزود: گردشگری دارای پیامدهای فرهنگی 

و اقتصادی است که با جذب سرمایه گذاران 
و توسعه تاسیسات گردشگری می توانیم 
اشتغال افزایی در کشور داشته باشیم. وی با 
اشاره به اینکه از ظرفیت های طلاب جامعه 
المصطفی در تبلیغ حوزه گردشگری بهره 
مند خواهیم شد، گفت: این مرکز ارتباط قوی 
با کشورهای خارجی دارد لذا از این ظرفیت 
می توان برای معرفی و توسعه گردشگری 
سازمان  گردشگری  معاون  کرد.  استفاده 
میراث فرهنگی، صنایع دستی و گردشگری 
افزود:جامعه المصطفی با حضور طلاب از 
اقصی نقاط جهان می تواند ظرفیت خوبی 
ایران در  برای توسعه فرهنگ گردشگری 
داخل و خارج از کشور موثر است.رحمانی 
موحد، افزود: در ترجمه متون گردشگری به 
زبان های مختلف می توان از طلاب خارجی 
بهره مند شویم.وی ادامه داد: همچنین در 
برپایی نمایشگاه هایی برای معرفی گردشگری 
در ایران می توان از ظرفیت طلاب جامعه 
المصطفی استفاده کرد.وی از تهیه امضای 
تفاهمنامه با جامعه المصطفی خبر داد و گفت: 
این سازمان تفاهمنامه ای را تهیه کرده است 
که با امضای آن می توانیم تعاملات گسترده 

ای را در حوزه گردشگری ایجاد کنیم.

مدیرکل میراث فرهنگی، صنایع دستی و گردشگری  استان قم:

نمی توانیم از ظرفیت عظیم گردشگری قم استفاده کنیم

سقائیان نژاد: مدیران مجرب اصفهانی و قمی را برای آبادانی قم تلفیق می کنم

رونمایی از مدل جدید مدیریت شهری

با هدایت دانش آموزان مستعد و توانا  به شاخه فنی و حرفه ای 
کشور در پیشرفت کشورمان سهیم باشیم . 

در این راستا

 هنرستان غیردولتی 
خواجه نصرالدین طوسی
 از دانش آموزان سال دوم در رشته های  

حسابداری –  معماری- کامپیوتر 
 در سال 95-94 ثبت نام بعمل می آورد.
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